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Potem, ko je podjetje Mlinotest slavilo odprtje 
nove tovarne testenin, slovesnost pa je obiskala tudi 
predsednica države Nataša Pirc Musar, so ljubitelji pašte 
na letošnji Paštafešti pojedli kar 700 kilov pašte! Lavričev 

trg je bil premajhen za vse, Mlinotestovi paštašefi pa že 
sestavljajo recepture za dogodek prihodnje leto. 

Več na …

Ajdovščina se je odela v praznično podobo, še vreme 
se je poklonilo letošnjemu petemu maju, prazniku 
naše občine. Lavričev trg je preplavila simfonija 
ustvarjalnosti, stkana iz odličnih uspehov letošnjih 

nagrajencev, imenitnih nastopov odrskih umetnikov 
in prijaznega vzdušja na Lavričevem trgu, ki ga tako 
polnega doslej še nismo doživeli. 

Več na … 

Pravijo, da kdor govori o vremenu, nima kaj 
povedati. Toda ne morem si kaj, da ne bi omenil 
Bonifacija in druščine, ki se kar ni hotela posloviti 
od Vipavske doline. V bistvu je težave povzročala 
naša stalnica – burja, ki je kravžljala živce 
organizatorjem številnih prireditev, pa še enkrat 
več užalostila vinogradnike, sadjarje, vrtičkarje.  
Naj piha tudi 200 na uro pozimi, ko je drevje golo, 
ma ne čez 100 na začetku tako dolgo pričakovane 
vegetacije, ko so poganjki še nežni in krhki in 
tako recimo aktinidije (resda neavtohhtono sadje) 
izgledajo kot 'ofozane cibe'. Pri čemer je niti ne 
tako daleč, na drugi polovici te naše 'cibe', kar 
konkretno poplavljalo itd. Tako da se burji lahko 
tudi zahvalimo, ko razžene oblake in tako lahko 
Vipavci več časa 'pridelujemo' D vitamin kot 
drugje. Da še na osončenje trt ne pozabimo, ko 
grozdje v odločilnem času dozoreva in pridobiva 
vse potrebno za dobro letino. Tudi burja torej 
sodi v 'terroir', ki ni teror, pač pa francoski izraz 
za skupek vseh danosti, ki potem odloča, da iz 
vina dobimo veliko vino. 

Najsi zaradi burje ali česarkoli bi lahko uvedli 
'terroir' tudi v glasbo. To se mi je utrnilo ob 
poslušanju skupin na Ajdovščini v maju, posebej 
na petkovem koncertu. Domačih skupin (ki so, 
mimogrede, zelo profesionalno opravile svoje 
nastope) kar ne zmanjka in menda jih je še nekaj 
v rezervi (v garaži). Toda prav vse imajo pedigre v 
rocku in ne glede, s katerim od njegovih derivatov 
se spogledujejo, z Avseniki in Slaki nimajo prav 
nič. So predeli Slovenije, kjer je frajtonarca v 
vsaki hiši (se je zato Rutar preselil na Koroško?), 
v Vipavski dolini pa očitno prevladujejo kitare. 
Koncert generacij to potrjuje, zakaj je tako, ostaja 
uganka. Narodnozabavni ansambli se pri nas 
pojavijo šele na 600 metrih nad morjem.

Pa še končajmo z vremenom. Ko je ta teden 
zakuhalo, je soseda rekla, da je skočila iz bunde 
v bikini. Res je, nobenega prehoda med letnimi 
časi ni več in jeseni gre zelo pogosto obratno 
- iz kopalk v bunde. Očitno se bomo morali 
sprijazniti, da sta nam ostali le še dve dobi, na 
štiri letne čase bo spominjala le še priljubljena 
vrsta pice (in sorta solate).

Rudi Lovec

Iz bunde v bikini

Ajdovščina, ODPIRALNI ČAS: 
pon - pet: 8:00 - 17:00 sob: 8:00 - 12:00

Praznično stičišče ustvarjalnosti  

Skuhali in pojedli 700 kilov pašte 

Foto Jure Makovec
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Slovesnost ob petem maju, 
prazniku občine Ajdovščina, je 
minila v soju ustvarjalnosti. Peti 
maj bo z velikimi črkami za vedno 
ostal pomemben datum ne samo 
v ajdovski, pač pa v vsej slovenski 
novejši zgodovini. Praznični dan 
se je v šolah začel s poslanico, v 
kateri je župan Tadej Beočanin 
izpostavil: »Občina Ajdovščina 
smo njeni ljudje: mladi, starejši, 
delavci, umetniki, športniki, 
podjetniki, učitelji, zdravniki … 
Vsi, ki s svojo ustvarjalnostjo, 
delavnostjo in inovativnostjo 
krepijo našo skupnost. Ponosen 
sem na vse, tudi na vas, 
drage šolarke in šolarji, ki ste 
dokazali, da se znate odzvati, 
ko ste povabljeni k sodelovanju 
za ustvarjanje lepše in boljše 
skupnosti. Prav povezovanje, 
spletanje trdnih medsebojnih 
odnosov in sodelovanje pa 
so tiste vrline, ki delajo našo 
skupnost uspešno, izstopajočo in 
prepoznavno.«

Še pred glavno slovesnostjo 
so dogajanje stopnjevali tekači 
velikih preizkušenj, ki so 
se na več deset kilometrske 
preizkušnje podali prav s polnega 
Lavričevega trga. Ob podpori 
navijačev so se najprej pognali 
tekači v okviru  tradicionalnega 
majskega mestnega teka na 10 
km, četrt pred 19. uro pa so se s 
prizorišča proslave na najdaljšo, 

170 kilometrov dolgo pot, podali 
'cesarji' teka Emperor v okviru 
ultratekaške prireditve UTVV. S 
športnih presežkov se je dogajanje 
nato preusmerilo na kulturne. 
Proslava ob petem maju je letos 
potekala pod sloganom »na 
stičišču ustvarjalnost«, kulturni 
program so oblikovali trobilni 
kvartet Pihalnega orkestra Burja 
pod vodstvom dirigenta Andreja 

Kobala, na harfi je subtilne tekste 
spremljala harfistka Glasbene šole 
Vinka Vodopivca Lina Dolgan 
pod vodstvom mentorice Erike 
Barsenda. Slovesnost je vrhunec 
dosegla z razglasitvijo letošnjih 
najvišjih občinskih nagrad, 
ki so šle v roke raznolikim 
ustvarjalcem. Petomajsko 
priznanje je letos prejel Marko 
Kobal, zlate znake pa so si 
prislužili: Andrej Kobal, Hermina 
Radinja, Simon Čermelj in 
Turistična kmetija pri Rebkovih. 
Kot je v svojem slavnostnem 
govoru izpostavil župan Tadej 
Beočanin: »Ne gre spregledati 
vizionarskih posameznikov, 
ki so prav s svojimi spoznanji, 
inovativnimi pristopi in 
ustvarjalnim pogledom na svet 
prišli do neverjetnih spoznanj 
in uspehov. Koliko dosežkov 
je bilo moč v zadnjem času 
zaznati v ajdovski skupnosti. 
Koliko uspehov, humanosti, 

človečnosti se pretaka med nami. 
Koliko predanih posameznikov 
premoremo. Prav to dokazujejo 
vsi letošnji občinski nagrajenci, 
ki so našo skupnost obdali 
vsak s svojim darom. Prepričan 
sem, da bodo sadovi njihovega 
dela še dolgo odzvanjali v naši 
skupnosti. Za neprecenljiv 
doprinos skupnosti se jim iskreno 
zahvaljujem!«

Petomajsko slavje se je zaključilo 
z vokalno zasedbo Perpetuum 
Jazzile, ki je v enournem koncertu 
z izjemnim nastopom in dovršeno 
vokalno simfonijo preplavila 
Lavričev trg z navdušenimi 
poslušalci, ki so lahko uživali v 
zvokih uspešnic iz najrazličnejših 
žanrov – jazza, popa, swinga, rocka, 
bossa nove, sambe in gospela. 
Vokalni orkester je presegel 
zvočni spekter z edinstvenostjo, 
ustvarjalnostjo in izjemno energijo, 
ki bo še dolgo polnila vtise polnega 
Lavričevega trga.

Varovalni gozd črnega topola 
pred deponijo v Dolgi Poljani 
je prepoznavni znak mesta. 
Topole so v preteklosti sadili na 
močvirnih tleh, da so »povlekli 
iz zemlje vlago«. Ajdovski ljudski 
glas pa pravi, da je zaradi hitre 
rasti s ciljem zakrivanja vojaških 
objektov topole sadila tudi vojska. 
Sedaj, ko se odvodnjavanje mesta 
ureja sistematično in so kasarne 
namenjene drugim rabam,  
mesto topolov ne potrebuje več. 
Komaj čakamo, da pomladansko  
cvetenje »gre mimo«.  Zaradi 
kratke življenjske dobe, in krhkih 
vej, ki ne morejo kljubovati 
močni burji, v zadnjem obdobju 
pa tudi zaradi razmaha gradnje 
stanovanjskih in poslovnih 
objektov, topoli iz Ajdovščine 
izginjajo. 

Črni topol je v Evropi ogrožena 
drevesna vrsta. Ogrožen je zato, 
ker je večina njegovega naravnega 
življenjskega prostora uničena. 
Poplavne ravnice, ki so topolov 
pravi dom, so z regulacijo in 
zajezitvami rek izgubile naravno 
dinamiko; kjer ni več poplav, sta 
se površin polastila kmetijstvo in 
urbanizacija. Kjer topol še sme 
rasti, so lastniki zainteresirani za 
čim večji zaslužek, zato namesto 
domačega črnega topola sadijo 
križance z večjim donosom 
lesa. Na mestih, koder v njegovi 
soseščini rastejo križanci, v 
naravne populacije vdirajo tuji 
geni. Črni topol izginja*. (Izsek 
iz pred leti objavljenega članka 
Matjaža Mastnaka iz Nedela)

V okviru projekta Ozelenitev 
javnih površin v Ajdovščini 
in njeni okolici deloma 

nadomeščamo topole, ki so bili 
odstranjeni v zadnjem obdobju. 
Vključeni sta dve vrsti topola:

- populus nigra ali črni topol
Je visoko drevo s široko in 

razvejano krošnjo. Lubje je 
grobo nabrazdano, temno sivo. 
Cveti konec marca, aprila, pred 
olistanjem. Listi so premenjalno 
nameščeni, široki in trikotne 
oblike. Je dvodomna rastlina, 
cvetovi so enospolni, združeni v 
mačice. Plodovi so večsemenske, 
jajčaste in zašiljene dolge, zelene 
in gole glavice. V začetku poletja 
razpadejo na dva dela, seme je 
puhasto. Zaradi nevšečnosti, ki 
jih v mestnem okolju povzročajo 
ženska drevesa, v mestu sadimo le 
moška drevesa. Drevesa zrastejo 
do višine 20-40 m, širine 15-20 m, 
zahtevajo sončno lego ali delno 
senco,  Barva cvetov je različna: 
moški so rdečkasti,  ženski pa 
sivo beli.

-  populus nigra ‘Italica’.
To je moški klon oz. stebrasta 

sorta črnega topola. Listopadno 
drevo, ki zelo hitro prirašča v 
višino. Listi so svetlo zeleni, 
ovalni, jeseni se obarvajo lepo 
rumeno. Tla naj bodo apnenčasta, 
peščeno ilovnata ali glinena. Raste 
v vlažnih, a dobro dreniranih, 
bogatih tleh s humusom in v 
toplejših podnebjih. Izogibamo se 
sajenju v bližino zgradb, saj lahko 
zaradi intenzivnega koreninskega 
sistema povzroči težave. Drevesa 
zrastejo do višine 25-30 m, širine 
3-5 m, zahtevajo sončno lego, 
barva cvetov je rdeča.

Zelena Ajdovščina 

Topoli
V tem letnem času po Vipavski dolini kroži šala v obliki 

vremenske napovedi: V Ajdovščini je dvajset stopinj in sneži. 
No, letos temu ni tako. Zima se še ni  poslovila in sneženje 
topolov, kot lokalno pravimo cvetenju, je zaradi obilice dežja 
manj izrazito kot sicer.

V živo in na platnu: Orkester 
Prijazno povabljeni na zanimiv glasbeno-filmski večer, v petek, 9. junija ob 20. uri, na Lavričevem 

trgu (v primeru dežja ali hujše burje pa v Dvorani prve slovenske vlade). Zvezda večera bo film 
Matevža Luzarja Orkester, o veseljaškem gostovanju pihalnega orkestra v tujini. Uvod v filmsko 
zgodbo orkestra pa bo koncert filmske glasbe v izvedbi Pihalnega orkestra Burja Ajdovščina. 

Orkester je bil posnet leta 2021: 
pihalni orkester iz Slovenije se 
odpravi na glasbeni festival v 
malo avstrijsko mesto. Zgodbo 
spremljamo skozi dogodivščine 
različnih protagonistov: mladega 
voznika avtobusa je strah, da bo 
izgubil službo; dva člana orkestra, 
nastanjena pri avstrijskih 
gostiteljih, ne moreta pobegniti 
svoji žurerski naravi; srednješolka 
odkrije očetov drugi obraz; žene, 
ki so morale ostati doma, uživajo 
v svobodi … 

Za uvod v filmski večer pa bo 
nastopil tudi pravi orkester – 
Pihalni orkester Burja Ajdovščina 
se bo tokrat predstavil s svežim 
repertoarjem. Dirigent Andrej 
Kobal je prisluhnil svojim 
mladim članicam in članom, 
tako so v letošnjem študijskem 
letu trenirali predvsem filmsko 
glasbo. Predstavili se bodo z 
znanimi melodijami iz filmov Ne 
čakaj na maj, Kekec, Star Wars, 
Indiana Jones, Lepotica in zver … 

Prijazno povabljeni 9. junija 
ob 20. uri na Lavričev trg, v 
primeru slabega vremena pa v 
Dvorano prve slovenske vlade 
na večer glasbe in filma: koncert 
filmske glasbe Pihalnega orkestra 
Burja Ajdovščina in film Matevža 
Luzarja, Orkester. Vstop je prost. 

Ustvarjalnost petomajskega 
slavja preplavila Lavričev trg

Lavričev trg je petega maja sijal kot že dolgo ne. Občinski praznik se je letos slavil na trgu pod 
sloganom na stičišču ustvarjalnosti, razglašeni so bili letošnji občinski nagrajenci, obiskovalci so 
uživali v koncertu Perpetuum Jazzile, ki je do zadnjega kotička napolnil ajdovsko dnevno sobo.

Marko Kobal 

Andrej Kobal 

Hermina Radinja 

Simon Čermelj 

Turistična kmetija Pri Rebkovih Foto Jure Makovec

Koncert ob dnevu državnosti 
Dan državnosti bomo v Ajdovščini obeležili prav na praznično nedeljo, 25. junija. Slavnostni 

govornik na proslavi na Lavričevem trgu bo dr. Tomaž Čas, sledil bo koncert Pihalnega orkestra 
Burja Ajdovščina z gostjo, pevko Nuško Drašček. 

Praznični koncert ob dnevu 
državnosti v Ajdovščini prireja 
Društvo veteranov Sever 
Severne Primorske, slavnostni 
govornik pa bo predsednik 
Zveze policijskih veteranskih 
društev Sever dr. Tomaž Čas. 
Nato pa bo na Lavričevem 
trgu koncert Piha lnega 
orkestra Burja Ajdovščina 
pod vodstvom Andreja 
Kobala in priznane slovenske 
pevke Nuške Drašček. Nuška 
Drašček je ena najvidnejših 
slovenskih pevk, ki navdušuje 
s širokim repertoarjem, ki 
sega od klasičnih pevskih 
zvrsti, ljudske pesmi, šansona, 
do modernega popa in jazza. 
Program koncertnega dogodka 
v Ajdovščini bodo sestavljale 
predvsem znane melodije 
slovenske popevke. 

Koncert je načrtovan na 
Lavričevem trgu, v primeru 
slabega vremena pa se seli v 
Dvorano Edmunda Čibeja v 
Lokavec. Prijazno povabljeni. 
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Osrednja slovesnost ob 
70-letnici Medobčinskega 
društva prijateljev mladine 
Ajdovščina je potekala v 
soboto, 20. maja, v Dvorani 
prve slovenske vlade. Zbrane so 
nagovorili predsednica društva 

Kristina Valič, predsednica 
Zveze prijateljev mladine 
Slovenija Darja Groznik in oba 
zgornje-vipavska župana, Anton 
Lavrenčič in Tadej Beočanin, ki je 
društvu ob pomembni obletnici 
podelil Jubilejno županovo 

priznanje ter ob tem izpostavil: 
»Sedem desetletij predanega 
in načrtno usmerjenega dela 
MDPM prinaša ajdovski 
skupnosti neprecenljive vrednote 
prostovoljstva, negovanja 
trdnih medčloveških odnosov, 
zagotavljanja enakih možnosti 
in nudenja raznolikih priložnosti 
za osebnostni razvoj otrok. S 
svojim delovanjem krepite glas 
otrok in prispevate h kakovostni 
in pestri ponudbi preživljanja 
prostega časa. V okolje prinašate 
multikulturno dogajanje ter 
ohranjate sloves organizacije, 
ki skrbi za izobraževanje, 
kulturno udejstvovanje in 
družbeno vključenost slehernega 
posameznika.«

Slovesnost so oblikovali mladi, 
učenke in učenci iz OŠ Draga 
Bajca, Osnovna šola Šturje s 
plesnim in pevskim nastopom, 
folklorni plesalci iz OŠ Otlica, 
Glasbena šola Vinka Vodopivca 
z godalnim orkestrom, Otroški 
vrtec Ajdovščina s svojim 
zborčkom, ansambel Vaški godci 
iz OŠ Col ter solistka iz Srednje 
šole Veno Pilon Ajdovščina. 

Osrednja slovesnost ob 70-letnici 
Medobčinskega društ va 
prijateljev mladine Ajdovščina je 
potekala pod okriljem Festivala 
otroka, ki se je pričel že v soboto, 
13. maja. S številnimi aktivnostmi 
so nagovarjali  uporabnike 
storitev, predvsem otroke, 
mladostnike in družine, ki so 
društveni zvesti spremljevalci in 
največja skrb že vsa leta delovanja. 
Na ta način se želijo zahvaliti tudi 
vsem dosedanjim prostovoljcem, 
sodelavcem in sodelujočim 
organizacijam, ki so v teh 

letih pomembno sooblikovali 
programe društva. V društvu so 
ob jubileju ponosni na prehojeno 
pot. »Največji uspeh je, da smo ves 
ta čas prisotni v lokalnem okolju, 
da otrokom in mladostnikom 
že 70 let ponujamo večinoma 
brezplačne prostočasne programe 
in dejavnosti. Vključujemo se v 
nacionalne projekte, ponujamo 
pa tudi lokalno obarvane in z 
njimi odgovarjamo na potrebe v 
domačem okolju,” je ob jubileju 
povedala predsednica Kristina 
Valič.

Na območju, kjer se v Malih 
Žabljah stikajo zaselki Makovče, 
Podhum in Brataševci, je bil pred 
kratkim dokončan nov kotiček za 
druženje. Že lani, ob ustanovitvi 
krajevne skupnosti, so domačini 
sem zasadili murvo, ki naj 
spominja na nov začetek. Nov 
družabni prostor so domačini s 
prostovoljnim delom zelo lepo 
uredili, postavili so robnike na 
stiku s cesto in tlakovali območje 
za druženje. Na urejen prostor 
so postavili gozdarski komplet 
z mizo mize in dveh klopi, 
obenj pa na javno vodovodno 
omrežje priklopili pitnik – oboje 
je zavzetim Maložabeljcem 

prispevala Občina. Maložabeljske 
gospodinje pa skrbijo, da je 
tako ta, kot tudi mnogi drugi 
kotički po vasi, urejen z lepimi 
zasaditvami.

To ni prva delovna akcija 
krajanov naše najmlajše krajevne 
skupnosti. Z dobro voljo in 
lastnim delom so uredili izgled 
zaselkov in jih opremili z ličnimi 
ročno izdelanimi tablami, že 
tretje leto zapored Male Žablje 
krasi visok, letos skoraj 20 
metrski mlaj. V kraju se trenutno 
odvija tudi velika in za krajane 
pomembna naložba, športni 
park sredi vasi bo v funkciji že v 
letošnjem poletju.

Otvoritev prenovljene tovarne testenin Mlinotest 
pospremila predsednica države dr. Nataša Pirc Musar

Podjetje Mlinotest, eno naših največjih živilskih podjetij, je nekaj dni po občinskem prazniku, 10. maja, otvorilo prenovljeno tovarno testenin, s katero 
podjetje krepi svojo vlogo največjega proizvajalca testenin daleč naokrog. Srečanja se je udeležila tudi predsednica države dr. Nataša Pirc Musar, ki si je prostore 
prenovljene tovarne ogledala v spremstvu župana Tadeja Beočanina. 

Leto 2023 je za Mlinotest leto 
testenin – 10. maja so slovesno 
odprli prenovljeno tovarno 
testenin, ki bo nudila mnogotere 
prednosti. Investicija, vredna 7 
milijonov evrov, bo le še utrdila 
Mlinotestov sloves, ki postaja 
močan tekmec pri proizvodnji 
testenin tudi na tujem. Letošnje 
leto je nasploh v  Mlinotestu 
zaznamovano s sloganom, ki 
v nekaj preprostih besedah 
združuje najpomembnejše 
vrednote podjetja – izpolnjevanje 

svojega poslanstva, ponujati 
potrošniku le najboljše, 
pripadnost lokalnemu okolju, 
ohranjanje tradicije, pristna 
primorskost: »Strastni do pašte«, 
kot so poimenovali svoj slogan.  
Kot je na slovesnosti izpostavil 
predsednik uprave Danilo Kobal, 
je prenovljena tovarna odlična 
pridobitev tako na področju 
konkurenčnosti, kakovosti in 
nadaljnjega razvoja. »Z novo 
pridobitvijo odgovarjamo na 
številne izzive sodobnega časa, 

povečujemo kvaliteto in varnost 
izdelkov, dvigamo produktivnost 
in konkurenčnost, večja je 
možnost inovacij, digitalizacija in 
robotizacija proizvodnih procesov 
so na višjih nivojih, nižamo 
porabo energije in vode na enoto 
izdelkov in znižujemo fizično 
obremenitev naših zaposlenih 
v tovarni testenin,« pojasnjuje 
Kobal. Kapacitete proizvodnje 
so se z novo investicijo povečale 
za skoraj 100 %, in sicer iz 8 
ton na 15 ton. Investicija pa je 
obsegala tudi nakup dveh novih 
linij za izdelavo testenin, ki 
lahko proizvedeta 1000 oz. 400 
kilogramov testenin na uro.

»Čestitke podjetju Mlinotest, 
našemu živilskemu velikanu, 
ki je s prenovljeno tovarno 
testenin naredil velik preskok k 
višji konkurenčnosti, razvoju, 
napredku ter zagotavljanju 
prijaznega delovnega okolja do 
vseh zaposlenih,« je ob srečanju 
izpostavil župan Tadej Beočanin. 
Čestitkam se je v nagovoru 
pridružila tudi predsednica 

države dr. Nataša Pirc Musar, 
ki je izpostavila pomembnost 
prehranske industrije, še zlasti 
pa pohvalila tako zaposlene kot 
vodstvo podjetja Mlinotest, ki 
ohranja kakovost in vse bolj veča 
svoje proizvodne kapacitete, ob 
predani skrbi za zaposlene in za 
doseganje najvišjih standardov 
tako na domačem kot tujem 
tržišču. »Vedno, ko se v Sloveniji 
odpira nova proizvodnja, sem 
izjemno vesela in ponosna. Ker 
se zavedam, da je v vsako takšno 

investicijo potrebno vložiti veliko 
časa, znanja in finančnih sredstev, 
vam iskreno čestitam, da ste v 
Mlinotestu imeli podjetniški 
pogum in vizijo ter sprejeli 
odločitev, da boste vlagali v 
nove zmogljivosti. V vseh dolgih 
letih delovanja ste dokazali, da 
znate delati dobro pašto. To vam 
priznavajo predvsem zadovoljni 
kupci, ki prisegajo zvestobo vašim 
blagovnim znamkam,« je ob 
odprtju še povedala predsednica.

Plodno sodelovanje pri 
načrtovanju prostora

Proces priprave sprememb in dopolnitev Občinskega prostorskega načrta (SD OPN 1) poteka po 
začrtanem planu ob aktivnem sodelovanju vseh deležnikov naše skupnosti. V dobrem mesecu 
dni se je odvila pet posvetovanj z javnostjo: v Ajdovščini, na Cesti, v Brjah, na Colu in v Vrtovinu.

Prvih pet posvetovanj z 
javnostjo poteka v fazi priprave 
strokovnih podlag – Urbanistične 
zasnove, Krajinske zasnove in 
Strokovne podlage za razvoj 
poselitve, ki so nujni sestavni deli 
SD OPN 1. Okoli 130 občank in 
občanov je na dosedanjih srečanjih 
prispevalo svoja mnenja o tem, 
kaj v prostoru oz. v svojih naseljih 
prepoznavajo kot kakovosti, kaj 
pogrešajo, predvsem pa, kaj 
predlagajo za nadaljnje urejanje 
prostora. Poudarek razprav je bil 
na ureditvah in ukrepih, ki služijo 
javnemu interesu.

Poročila z vseh dogodkov – 
skupaj s podanimi mnenji in 
predlogi udeležencev - bodo v 
nekaj dneh objavljena na občinski 
spletni strani. V naslednji številki 
Latnika pa boste lahko prebrali 
podrobnejši članek o glavnih 
vsebinskih poudarkih na teh 
srečanjih, pa tudi o tem, kakšen 
vpliv bo imelo sodelovanje 
javnosti na nadaljnje korake 
priprave prostorskih aktov.

Z vključujočim načinom 
priprave prostorskih aktov 

se Občina Ajdovščina uvršča 
med (zaenkrat še redke)  
slovenske občine, v katerih 
se vedno bolj prepoznava 
velik pomen sodelovanja 
javnosti pri prostorskem 
načrtovanju. Občinsko vodstvo 
zainteresiranim občankam 
in občanom ter ključnim 
deležnikom odpira občutno 
več priložnosti za sodelovanje, 
kot zahteva veljavna slovenska 
zakonodaja. Vključujejo se 
namreč lahko že v zgodnji fazi 
priprave strokovnih podlag, kar 

je (zaenkrat) še redkost. Občanke 
in občani, na drugi strani, pa se 
s svojo udeležbo in plodnim 
sodelovanjem dobro odzivajo. 
S  tem omogočajo, da bodo 
prostorski akti še bolj kakovostni 
in bolj koristni tako za sedanjo kot 
za prihodnje generacije. Več o SD 
OPN 1 in o nadaljnjih možnostih 
vključevanja javnosti si lahko 
ogledate v razdelku Spremembe 
in dopolnitve Občinskega 
prostorskega načrta na spletni 
strani Občine Ajdovščina, www.
ajdovscina.si.  

Na največjem gradbišču v 
Ajdovščini je nadvse pestro: 
gradnja prvih stanovanjskih 
blokov je v zaključni fazi, v 
polnem teku je tudi gradnja 
doma starejših občanov. Še 
ena gradbena jama sredi teh 
objektov pa je namenjena za 
izgradnjo kotlovnice za ogrevanje 
območja. Vsi ti objekti tvorijo 
novo poselitveno območje in 

bodo potrebovali komunalno 
infrastrukturo, ki jo tu ureja 
Občina Ajdovščina, gradi pa 
preko javnega naročila izbran 
izvajalec, podjetje Kolektor 
Koling. Gre za obsežen projekt 
v približni vrednosti 1.715.000 
evrov, ki jih bo kril občinski 
proračun. Glavnina podzemnih 
vodov je že zgrajenih: meteorna 
in fekalna kanalizacija, meteorni 

odvodnik z zadrževalnikoma 
iz območja do reke Hubelj, 
vodovodno in plinsko omrežje, 
kabelska kanalizacija za elektro 
in TK omrežje. Sledijo dela nad 
zemljo – urejanje zgornjega 
ustroja cest, poti in pločnikov 
ter javne razsvetljave, ki bodo 
zaključena v prihodnjih mesecih.  

Dela pod zemljo zaključena
Občina Ajdovščina na Ribniku, na območju nove pozidave, celovito ureja komunalno 

infrastrukturo – dela pod zemljo so v zaključni fazi, v naslednjih mesecih sledi urejanje 
zgornjega ustroja novih cest s pločniki ter javno razsvetljavo.

Foto Jure Makovec

Varnejši vhod v Vrtovin
V Vrtovin smo z osrednje prometnice skozi dolino doslej 

dostopali po precej strmi uvozni cesti, ki pa jo v teh dneh 
urejajo. Poleg položnejšega naklona na tem priključku bo 
hkrati urejena tudi varna pot za pešce, tudi gibalno ovirane, 
od avtobusnega postajališča na nasprotni strani ceste do vrha 
vhodnega klanca.

Strmi vhod v Vrtovin je 
povzročal težave mnogim 
voznikom, marsikateri kamion 
ali avtobus pa je pred njim klecnil, 
oziroma nasedel na strmini. 
Ureditev varnejšega vstopa je 
bila že dolgo v načrtih, ki pa se v 
teh dneh vendarle uresničujejo. 
Linijska rešetka je že nadomestila 
prejšnjo »muldo« oziroma 
kanal na stiku med osrednjo 
prometnico skozi dolino in cesto 
v Vrtovin. Da bo klanec res varno 
prevozen, bo območje porezkano 
ter tako bolj položno. Nato pa 

bo celotni vhodni del, vključno 
s križpotjem pred gostilno, na 
novo asfaltiran. Hkrati se ureja 
tudi varen peš dostop v vas iz 
avtobusnega postajališča na 
nasprotni strani ceste (smer Nova 
Gorica), ki bo urejen na način, da 
ga bodo lahko uporabljali tudi 
gibalno ovirani. Dela, ki doslej 
niso ovirala prometa, bodo 
zaključena v kratkem. Delne 
zapore cest se načrtuje le na dan 
asfaltiranja. Naložbo v okvirni 
višini 20.000 evrov bo v celoti 
poravnal občinski proračun.

V Malih Žabljah so 
aktivni in družabni

V Malih Žabljah so po ustanovitvi svoje krajevne skupnosti 
polni delovne energije in dobre volje. Drobni projekti na račun 
prostovoljnega dela vznikajo eden za drugim, hkrati pa v vasi 
teče velika naložba v izgradnjo športnega parka. Pred kratkim 
so tako zaključili z urejanjem še enega kotička za druženje na 
stičišču treh zaselkov.

Slovesno ob 70-letnici MDPM Ajdovščina
Ajdovsko Medobčinsko društvo prijateljev mladine Ajdovščina je na že tako pestro sobotno dogajanje v mestnem jedru priredilo slovesnost ob svojem 70-letnem 

delovanju. Župan Tadej Beočanin jim je ob pomembnem obeleževanju poklonil Jubilejno županovo priznanje. Številne aktivnosti ob praznovanju pa so beležili 
ves teden v sklopu Tedna otroka.
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Izplen evropskih sredstev je 
v občini Ajdovščina v zadnjem 
obdobju izjemen. Trenutno je v 
teku 14 evropskih projektov, s 
koncem aprila pa je bila Občina 
uspešna še za dva nova projekta 
iz programa Interreg Italija - 
Slovenija, ki bosta sofinancirana 
s strani sklada ESRR, v teku 
bosta dve leti.  Pri projektu z 
akronimom IN4SAFETY bo 
Občina Ajdovščina prevzela 
vajeti vodilnega partnerja 
skupaj s projektnimi partnerji 
Geodetskim inštitutom Slovenije, 
Javnim zavodom za gasilsko in 
reševalno dejavnost – Gasilska 
enota Nova Gorica, Istituto di 
Sociologia Internazionale di 
Gorizia, Città metropolitana di 
Venezia ter Università degli studi 
di Trieste. Predvidena vrednost 
projekta je 749.959,70 €, od tega 
je predvideno sofinanciranje s 
strani sklada ESRR 599.967,76 €.

Potem ko je Občina Ajdovščina 
podpisala dva pomembna 
protokola o čezmejnem 
sodelovanju – prvi v obliki 
čezmejnega sporazuma med 
slovensk imi obmejnimi 
gasilskimi enotami in Državno 
gasilsko službo Republike Italije, 
drugi pa v obliki medregijskega 
sodelovanja, in sicer protokol 
o sodelovanju med deželama 
Furlanijo-Julijsko krajino in 
Venetom, sedaj sodelovanje 
nadgrajuje. Oba čezmejna 
dosežka bosta namreč dopolnjena 

z dvema novima akcijskima 
načrtoma. Prvi je namenjen 
vzpostavitvi helikopterske 
nujne pomoči (HEMS) v občini 
Ajdovščina. Akcijski načrt za 
HEMS je strateški dokument, 
ki dopolnjuje že vzpostavljeno 
čezmejno sodelovanje in 
sklenjene protokole s čezmejnim 
sistemom za posredovanje v 
izrednih razmerah iz zraka 
z namenom hitrejših in 
učinkovitejših reševalnih akcij. 
Drugi akcijski načrt je načrt 
upravljanja v izrednih razmerah 
Metropolitanskega mesta Benetke 
(CMVe), ki bo vključeval postopke 
za sodelovanje na regionalnem 
območju z deželo FJK in 
sosednjimi regijami. Oba načrta 
predstavljata inovativni pristop h 
krepitvi čezmejnega sodelovanja 
med lokalnimi oblastmi in 
povečujeta usklajenost sistemov 
za ukrepanje v izrednih razmerah 
s sodelovanjem ključnih institucij 
in deležnikov civilnih zaščit ter 
omogočata hitrejše, enotnejše 
in učinkovitejše, predvsem 
pa bolj usklajeno ukrepanje v 
primeru nesreč. Za pripravo 
obeh akcijskih načrtov bosta 
nadgrajeni in usklajeni dve spletni 
bazi teritorialnih podatkov, ki so 
potrebni za usklajeno delovanje 
reševalcev, predvsem v primeru 
preletavanja čezmejnega zračnega 
prostora. Inovacijo predstavlja 
dopolnitev teritorialnih platform 
z elektronskimi podatki o terenu 

in visokih ovirah (eTOD), ki so 
potrebni za reševanje iz zraka, 
in z dodatno kartografijo za 
pokrivanje širšega območja 
v regijah FJK in Veneto. V 
sklopu projekta bomo razvili 
tudi skupni načrt usposabljanj, 
ki bo vključeval program za 
vodenje intervencij ob čezmejnih 
naravnih nesrečah in program 
za uporabo in vzdrževanje 
sistemov baz podatkov, 

namenjen strokovnjakom za 
podporo vodenju. Poleg tega 
bomo pripravili italijansko-
slovenski slovar pogostih fraz 
za skupno delovanje čezmejnih 
reševalnih enot. Za preverjanje 
novih akcijskih načrtov se bo 
izvedla čezmejna praktična vaja 
na območju mest Gorica in 
Nova Gorica, v katero bo preko 
inovativne simulacijske igre 
igranja vlog aktivno vključeno 
tudi prebivalstvo. Vzpostavitev 
skupnih akcijskih načrtov in 
enotnih postopkov ravnanja 
za obvladovanje tveganj bo 
zmanjšala posledice okolijskih 
tveganj in izboljšala skupno 
upravljanje izrednih razmer na 
čezmejnem območju.

Drugi projekt –  GRENNAT  – 
bo vodila Mestna občina Nova 
Gorica v sodelovanju z Občino 
Ajdovščina, Občino Miren – 
Kostanjevica, Consorzio di 
bonifica della Venezia Giulia, 
Consorzio di bonifica Veneto 
Orientale in Comune di 
Monfalcone. Predvidena vrednost 
celotnega projekta je 742.760,81 
€, od tega je predvideno 
sofinanciranje s strani sklada 
ESRR 594.208,64 €. Projekt 
GRENNAT se sooča z izzivi, ki so 
pomembni za celotno programsko 
območje, saj sledi evropskim 
ukrepom za izboljšanje stanja 
biotske raznovrstnosti v omrežju 
Natura 2000 in na drugih 
prednostnih območjih varstva 
narave za izboljšanje stanja vrst 
in habitatnih tipov, ureditvi z 
obiskom najbolj obremenjenih 
delov narave ter vlaganjem v zeleno 
infrastrukturo v urbanem okolju. 
Splošni cilj projekta je nadgradnja 

dolgoročnega čezmejnega načrta 
zelene infrastrukture, izvedba 
ukrepov za trajnostni čezmejni 
razvoj območij Natura 2000 ter 
zagotavljanje boljše vidnosti 
rezultatov za izboljšanje varstva 
in ohranjanja naravnega okolja 
ter biotske raznovrstnosti in 
prenos ter ponovna uporaba 
dosežkov projekta na nova 
območja programa. Inovativne 
rešitve, ki jih projekt opredeljuje, 
so priprava skupnega akcijskega 
načrta za upravljanje območij 
NATURA 2000, prenos in 
ponovna uporaba učinkov 
projekta GREVISLIN, izvedba 
okoljskih pilotnih aktivnosti ter 
pilotna izvedba naložb v zeleno 
infrastrukturo v čezmejnih 
porečjih Soče in Vipave. Projekt 
na čezmejni ravni zagotavlja 
optimalno izboljšanje dosežkov 
pri pripravi projektne in idejne 
zasnove zelene infrastrukture, 
uporabi ekosistemskih storitev, 
upravljanju zavarovanih območij 
in prenosu dobrih praks in tako 
prispeva k varovanju narave 
in trajnostnemu razvoju. 
Rezultati projekta bodo koristili 
strokovnim institucijam in 
interesnim skupinam, lokalnim, 
regionalnim in nacionalnim 
organom pri prenosu dobrih 
praks ter širši javnosti, ki bo bolje 
osveščena o naravovarstvenih 
vsebinah. Ključno je čezmejno 
sodelovanje, saj načrt naslavlja 
razvoj zelene infrastrukture na 
čezmejnem območju.

Občina Ajdovščina z novima evropskima projektoma
Občina Ajdovščina je bila konec aprila uspešna pri prijavi dveh novih projektov, za izvedbo katerih bo Evropski sklad za regionalni razvoj zagotovil 1,2 milijona 

evrov sofinanciranja. Projekt GRENNAT se nanaša na področje izboljšanja stanja biotske raznovrstnosti v omrežju Natura 2000, pri projektu IN4SAFETY, kjer 
Občina Ajdovščina prevzema vodilno vlogo, pa gre za pripravo dveh novih akcijskih načrtov, vezanih na čezmejno reševanje.

Dom starejših občanov

Demenci prijazna točka
V Domu starejših občanov Ajdovščina je 17. maja potekalo 

odprtje demenci prijazne točke. Točko so simbolično prenesli 
v skupnost predsednica združenja Spominčica Štefanija L. 
Zlobec, direktorica Doma starejših občanov Ajdovščina Tanja 
Stibilj Slemič in župan Občine Ajdovščina Tadej Beočanin.

Oblikovanje demenci prijaznega 
okolja in s tem izboljšanje 
kakovosti bivanja osebam z 
demenco in njihovim svojcem je 
eden izmed glavnih poudarkov 
Združenja Spominčica – 
Alzheimer Slovenija. Demenci 
prijazna točka je namenjena 
osebam z demenco, svojcem in 
vsem zaposlenim in nenazadnje 
vsem v lokalni skupnosti. 
Pomembno je namreč, da tudi 
lokalna skupnost prepozna osebe 
z demenco in jim s pridobljenim 
znanjem pomaga.

»Ta točka je zlasti namenjena 
posameznikom, lokalnemu 
okolju, kot pa samemu delovanju 
doma, mi pa smo seveda tisti, ki 
imamo na našem območju največ 
znanja in izkušenj z demenco, 
tukaj se seveda čutimo dolžni, 
da to znanje delimo z okolico,« 
izpostavlja direktorica Doma 
starejših občanov Ajdovščina 
Tanja Stibilj Slemič. Točka 
demenca je namenjena vsem, 
ki bi želeli dobiti informacije o 
demenci, podporo pri iskanju 
pomoči pri soočanju z demenco 
in koristne informacije o pravicah 
oseb z demenco. Točka bo 
delovala vse delovne dni v letu od 
ponedeljka do petka med 8.00 in 
15.00. Zaposleni Doma starejših 
občanov Ajdovščina se na 
področju demence kontinuirano 
izobražujejo. »Imamo znanje o 
demenci in znamo prepoznati 
njene prve znake. Zavedamo 
se, da  je ključnega pomena 
zagotoviti demenci prijazen 
prostor, v katerem osebe z 
demenco lahko živijo kakovostno, 
dobijo podporo, pomoč in 
razumevanje, ohranjajo svojo 
socialno mrežo ter dostopajo 
do storitev, ki jih potrebujejo,« 
izpostavljajo zaposleni v Domu 
starejših občanov Ajdovščina, 
ki z velikimi upi zrejo v gradnjo 
novega doma starejših. Prav tam 
se bosta v prihodnje oblikovala 
dva oddelka, ki bosta namenjena 
osebam z demenco. 

Z novo pridobitvijo bodo v 
Domu starejših občanov nudili 

pomembne informacije glede 
uporabe različnih storitev v 
skupnosti, vezanih na osebe 
z demenco (uporaba javnega 
prevoza, dostop do trgovin, 
pošte, lekarne, bank, policije, 
upravne enote…). Svojci lahko 
tudi poiščejo informacije o tem, 
kako preživeti dan z bolnikom 
in kaj vse lahko osebe z demenco 
še počnejo. Prav tako jim lahko 
posredujejo informacije, kam po 
pomoč in podporo (zdravniki 
specialisti, urejanje dodatka za 
pomoč in postrežbo, dnevnega 
varstva, pomoči na domu…) 
»Zavedamo se, da v prijaznem 
okolju lahko osebe z demenco 
ostanejo dalj časa doma, kar je tudi 
najbolj prijazno in humano do 
njih. Ena od osnovnih podpornih 
aktivnosti, s katero se zagotavlja 
vključenost in opolnomočenje 
oseb z demenco in njihovih 
svojcev, so prav demenci prijazne 
točke,« še izpostavljajo v društvu 
Spominčica. S simbolno nalepko 
spominčic, ki so jo nalepili na 
vhodna vrata, želijo vsakega 
mimoidočega nagovoriti, da se 
k njim lahko obrne po nasvet in 
informacijo o demenci. 

450. točko zapovrstjo so 
simbolno prenesli v skupnosti 
predsednica društva Spominčice 
Štefanija L. Zlobec, direktorica 
Doma starejših občanov 
Ajdovščina Tanja Stibilj Slemič 
in župan občine Ajdovščina 
Tadej Beočanin, ki je ob srečanju 
izpostavil: »Demenci prijazna 
točka naj bo v pomoč in oporo 
vsem, ki se soočajo s tegobami 
zahrbtne bolezni. Na nas pa je, 
da se zavedamo odgovornosti 
do velikega dela svoje populacije 
in na temeljnih solidarnosti, 
prijaznih medsebojnih odnosov 
in skrbi za starejše gradimo 
priložnosti za kvalitetno, življenja 
polno starost.« Program ob 
odprtju pomembne točke so 
popestrili stanovalci Doma 
starejših občanov Ajdovščina in 
učenke in učenci Osnovne šole 
Šturje.

Stara obrtniška znanja med 
pozabo in vnovično uporabo

»Dediščina je spomin na moje otroštvo«, je v enem izmed intervjujev, ki so bili opravljeni v 
okviru projekta Medgeneracijski prenos znanja, poudaril starejši sogovornik. Pokazal nam je, 
kako splesti koše iz bek in spregovoril o znanjih, ki mu jih je prenesel njegov stari oče. Dediščina, 
med katero uvrščamo tudi spomine, znanja in veščine izdelave rokodelskih in tehničnih 
izdelkov, nam daje občutek varnosti, topline, svobode in ljubezni. Morali bi biti  ponosni nanjo, 
saj prikazuje trud, ustvarjalnost, estetiko in prilagojenost naših prednikov naravnemu okolju.  
Pa se tega zavedamo?

Projekt Medgeneracijski prenos 
znanja je pokazal, da je bilo v 
Vipavski dolini poznanih veliko 
tradicionalnih obrti in tehničnih 
veščin. Identificirali smo 
pletarstvo, lesarstvo, kovaštvo, 
sodarstvo, šivanje, vezenje, 
klekljanje in kamnoseštvo. Po 
skednjih (nar. faladurjih), kaščah, 
delavnicah in sodobnih garažah 
lahko najdemo številne predmete, 
ki nam to potrjujejo. Težava pa 
je, da se nekatera znanja prehitro 
izgubljajo. Kot pravijo naši 
sogovorniki: »Ni več zanimanja 
med mladimi za njih«.  

Ravno zato je Svet Evrope 
letošnje dneve evropske 
kulturne dediščine posvetil 
redkim in dragocenim znanjem, 
spretnostim in veščinam, ki 
jih uvrščamo med nesnovno 
kulturno dediščino oz. živo 
dediščino. Gre za tiste kategorije 
dediščine, ki nam govorijo tudi 
o sobivanju človeka z naravnimi 
danostmi. 

Včasih so naši predniki morali 
živeti v sožitju z naravo in tehtno 
uporabljati naravne vire, kot so 
rastline, les, kamen, voda, kovina 
in zemlja. Hiter tehnološki 
razvoj ter napredek na področju 
industrije sta sicer izboljšali 
kvaliteto življenja, vendar hkrati 
precej uničevali naravne vire, 
kar se danes med drugim kaže 
v podnebnih spremembah in 
naravnih nesrečah. Rešitve za 
sodobne izzive zato lahko iščemo 
tudi v preteklosti.  

Današnji tempo življenja 
mnogim izmed nas res ne 
dopušča, da bi se ob večernih 

urah v zimskem času usedli ob 
kupu bek, sarabote ali vrbe in 
iz njih izdelali cajno, plenir ali 
leso. Nekoliko več znanj se je 
ohranilo pri obdelavi lesa, kovine 
in kamna. Nekatere sogovornice 
tudi vztrajajo pri šivanju, vezenju, 
klekljanju in kvačkanju. Vendar 
kaj, ko ne znamo ceniti truda, ki je 
vložen za izdelavo enega ročnega 
izdelka. Tudi ni več moderno, da 
bi v košaro s kruhom, keksi ali 
sadjem položili ročno narejen 
prtiček. Le redko se s pleteno 
cajno ali cekarjem odpravimo v 
trgovino.  

Pri ohranjanju ali obuditvi 
starih rokodelskih del je 
zato pomembno, da znanje  
ovrednotimo glede na današnji 
način življenja in vrednote. 
Rezultati študije so pokazali, da 
izvajanje starih  znanj ljudem 
omogoča sprostitev, pozabo 
vsakodnevnih težav, načine za 
urjenje v vztrajnosti, natančnosti, 
ustvarjalnosti in spretnosti. Da 
se imajo lepo. »Kaj ni največje 
veselje, ko podariš svoj izdelek, 
v katerega si dal svojo dušo,« so 
poudarili sogovorniki. Zato bi 
lahko stara rokodelska znanja 
uporabili za reševanje sodobnih 
zdravstvenih in družbenih težav. 

Depresije in tesnobe med 
mladimi, osamljenost med 
starejšimi, pretiran stres med 
srednjo generacijo, družbeno 

pasivnost in zasvojenost z 
virtualnim svetom bi lahko 
reševali z organiziranjem 
r a z l ič n i h  roko de l s k i h 
delavnic in medgeneracijskim 
povezovanjem.  Zato smo v okviru 
projekta posebno pozornost 
namenili pripravi gradiv (filmov 
in krajših zapisov), ki jih bodo 
lahko učitelji, vodje študijskih 
krožkov ali mentorji različnih 
delavnic uporabili za izvajanje 
tehničnih dni. S filmi smo želeli 
tudi opolnomočiti še vztrajne 
nosilce starih rokodelskih znanj, 
ki imajo čas in voljo izdelati 
svoj izdelek. Vsa gradiva bodo 
dostopna na internetni strani 
Garaže in Zavoda Beta. 

Dediščina je ključna za 
ohranjanje raznolikosti našega 
življenja, za utrjevanje naše 
osebne in kolektivne identitete, 
za sobivanje človeka z naravo. 
Tradicionalne veščine nas 
opredeljujejo in predstavljajo kot 
edinstvene v tem globalnem svetu. 
Vsi smo odgovorni za ohranjanje 
in razvoj naše vipavske kulture, 
ki jo opredeljujejo tudi rokodelski 
izdelki. S skupnimi močmi lahko 
naredimo še več, da bodo tudi 
mlajše generacije prepoznale 
vrednost ročno oblikovanih 
izdelkov, narejenih iz naravnih 
materialov. 

Jasna Fakin Bajec 

Aktivnost se izvaja v okviru operacije LAS Medgeneracijski prenos znanja, ki jo sofinancirata
Republika Slovenija in Evropska unija iz Evropskega sklada za regionalni razvoj

Iz Ajdovščine na pomoč v 
poplavljeno Italijo 

V ponedeljek, 22. maja, je iz regijskega skladišča Civilne zaščite v Logističnem centru Ajdovščina 
v poplavljeno italijansko pokrajino Emilija-Romanja na pomoč pri prečrpavanju vode krenila 
enota slovenske civilne zaščite z dvema visoko zmogljivima črpalkama.

Italija je zaradi obsežnih 
padavin, ki so povzročile 
poplavljanje več kot 20 rek in 
sprožile več kot 300 zemeljskih 
plazov, zaprosila za pomoč prek 
mehanizma civilne zaščite EU. 
Poplave so prizadele več pokrajin, 
največ v provincah Bologna, 
Forli-Cesena in Ravena. Člani 
posebne enote, ki so odhiteli na 
pomoč poplavljencem, prihajajo 
iz regijskih centrov Celje in Nova 
Gorica. "V ekipi je 18 operativnih 
članov, ostali pa so za podporne 
funkcije, ki so nujno potrebne. 
So izkušeni in dobro opremljeni, 
odhajamo pa s 15 vozili," je v 
izjavi ob odhodu ekipe zjutraj v 
Ajdovščini povedal vodja enote 
Borut Horvat. Poleg tega bo šest 
pripadnikov civilne zaščite ekipi 
nudilo logistično podporo iz 
Slovenije. "Danes je na pot odšla 

res vrhunska ekipa. To je bila 
praktično prva ekipa, ki smo jo 
ponudili v evropski sistem zaščite 
in reševanja in dosega in dosega 
resnično najvišje standarde," je 
poudaril državni sekretar na 

ministrstvu za obrambo Rudi 
Medved. Dodal je še, da smo 
lahko ponosni na to, da je bila 
ekipa tako hitro pripravljena za 
odhod.

Ob Dobravski Krnici so zacvetele vodne perunike in okrasile žabjo svatbo – jezerce je polno mrestov. 
Vodne perunike sicer (še) niso ogrožene, so pa zaščitene.  
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Portreti z Ajdovske tržnice 

Ivica Nemec 
"Zeliščni čaji in maže moje mame" je zapisano na ličnih 

etiketah izdelkov, ki jih skrbno in z vso ljubeznijo pripravlja 
Ivica Nemec. Svoje dobrote in blagodejna mazila že kakšnih 
osem let ponuja tudi na Ajdovski tržnici in zna jih res dobro 
predstaviti. "Saj sem po poklicu trgovka," pove z nasmehom, 
ko beseda nanese na uspešnost prodaje.

Ko je pustila službo trgovke, 
Ivica Nemec še ni vedela, kako 
pomembno vlogo bodo nekega 
dne v njenem življenju imela 
zelišča. Sestaviti se je moralo 
kar nekaj naključij, preden je 
pred desetimi leti registrirala 
dopolnilno dejavnost na kmetiji 
in se začela poklicno ukvarjati s 
pripravo čajev in drugih izdelkov 
iz zelišč, pa tudi marmelad 
in sadnih sirupov. Danes ima 
pod Vipavskim Križem lep 
zeliščni vrt, v shrambi pa pravo 
zakladnico naravnih vonjev in 
okusov. 

Gospa Ivica, kaj vas je 
pripeljalo v svet zelišč?

Še kot otrok sem doma, v 
Podragi, pomagala nabirati 
zelišča. Naša družina je bila 
velika, zato smo doma vedno 
kuhali marmelade in vlagali 
sadje. Kasneje sem vse to delala 
zase, pred kakšnimi petnajstimi 
leti pa sem začela pakirati zelišča, 
čaje in marmelade. Hči me je 
spodbujala, nato sva zamenjali 
vlogi. Ona se je vpisala na tečaj za 
zeliščarja, jaz pa sem ji pomagala 
pri pripravi izdelkov. Skupaj sva 
nabirali nove izkušnje. Nazadnje 
sem to dejavnost registrirala in 
začela zares.

Začeli ste torej iz veselja.
Veselje do zelišč in marmelad 

sem imela od zmeraj, z izdelavo 
mazil pa sem začela s pomočjo 
znanja svoje hčere. Tudi etikete 
za izdelke so njeno delo. Poleg 
veselja pa mi danes ta dejavnost 
ob skromni pokojnini predstavlja 
tudi dodaten prihodek.

Program vaših izdelkov je kar 
obsežen. Kaj vse ponujate?

Imam tri skupine izdelkov: 
zeliščni program, mazila 
ter marmelade in sirupe. V 
zeliščnem programu sestavljam 
čajne mešanice, pakiram pa 
tudi posamezna zelišča. Divja 
zelišča nabiram za Čavnom in 

na Nanosu, ki ga dobro poznam 
iz otroštva. Veliko zelišč pa 
pridelam na svojem vrtu.

Tudi sicer pripravljate izdelke 
samo iz naravnih sestavin, 
kajne?

Ja, vse je naravno, brez 
dodatkov. Moja mazila so izdelana 
na osnovi ekstra deviškega 
oljčnega olja in čebeljega voska 
ter iz zelišč, ki jih pridelam ali 
naberem sama. Marmelado 
kuham tudi brez sladkorja, 
samo z dodatkom limoninega 
soka. Zelo rada raziskujem nove 
kombinacije okusov marmelad, v 
eni se najde celo hren. Pomembno 
je imeti dobro sadje. Drevesa na 
mojem vrtu so še mlada, zato me 
z različnim sadjem oskrbujejo 
tudi sorodniki in prijatelji. 

Kako pa se znajdete na tržnici?
Joj, začeti je bilo zelo težko, 

čeprav sem bila izkušena trgovka. 
Postaviti na pult, kar si izdelal 
sam, je poseben občutek, saj je 
v izdelkih velik del mene. Zdaj 
nimam več težav. Prodajam na 
tržnici v Vipavi, občasno tudi 
v Postojni in Sežani. Najraje 
prihajam v Ajdovščino, ker se 
prodajalci med seboj odlično 
razumemo in podpiramo. Tudi 
s prodajo sem zadovoljna, ljudje 
se vračajo in to me najbolj veseli.

Bi nam zaupali, kateri vaš 
izdelek se najbolje prodaja?

Ljudje zelo radi kupujejo moje 
čajne mešanice, pravi prodajni 
hit pa je sušena zelenjava, ki se 
uporablja kot dodatek jedem, 
moja domača "vegeta", z mojega 
vrta.

Delavnica peke kruha
V začetku meseca maja se je v okviru operacije Prostora doživetij pekarske in mlinarske tradiciji 

na osnovni šoli Danila Lokarja Ajdovščina izvedla delavnica peke kruha z okoli  80 osnovnošolci.

Pod strokovnim vodstvom 
dr. Jasne Fakin Bajc iz 
Znanstvenoraziskovalnega centra 
Slovenske akademije znanosti 
in umetnosti smo se z učenci 
prilagojenega programa šole in 
učenci 2. razredov pogovarjali o 
peki kruha v domačem okolju, 
kako pečemo kruh doma, s 
kom ga pečemo, , kakšne vrste 
kruhov  pečemo, kateri kruh 
jemo raje in podobno. Razmišljali 
smo o pomen kruha v času 
revščine ali pomanjkanja in kaj 
bi naredili, če kruha ne bi bilo 
dovolj za vse. Izpostavili smo 
zanimive zgodbe, kot primer ko 
se peka kruh ponesreči in kako 
bi reševali nastalo zagato.  Prek 
interaktivnega didaktičnega vira 
Kruh in čas smo poslušali zgodbo, 
kako se je mali punčki, stari 8 let 
pokvaril kruh, ko ga je spekla. To 

in še vrsto drugih zgodb o kruhu, 
pekarski in mlinarski dediščini 
lahko na istem mestu raziskujete 
tudi sami. 

S predstavnicami Društva 
gospodinj s Planine pri Ajdovščini 
smo se nato lotili praktične peke 
kruha. Pripravili smo moko, jajca, 
kvas, maščobo in mleko, zgnetli 
smo testo, bili zelo kreativni pri 
oblikovanju raznovrstnih štručk 
in bili pridni, tihi in mirni, da je 
testo lepo vzhajalo. V času ko se 
je kruh pekel smo pogledali dva 
dokumentarno izobraževalna 
kratka filma »Ko v peči zadiši 
po toplem kruhu« ter »Belega 

kruha ne sme zmanjkati. Na ta 
način smo poiskali in prepoznali 
razliko med individualno peko 
kruha doma in količinsko peko 
kruha v (parni) pekarni. 

Z delavnico smo motivirali 
in aktivirali mladostnike, 
tokrat osnovnošolce, da 
preko raziskovanja kulturne 
dediščine domačega prostora 
prepoznavajo svojo identiteto 
in se opolnomočijo za razvoj 
potenciala, ki ga le-ta ponuja. 
Delavnica je učence spodbudila 
k kreativnemu razmišljanju in 
pogovoru o kruhu, kot temeljni 
dobrini družbe v kateri se 
nahajamo.

Aktivnost se izvaja v okviru operacije Prostor doživetij pekarske in mlinarske tradicije, ki jo 
sofinancirata Republika Slovenija in Evropska unija iz Evropskega sklada za regionalni razvoj.

Kotiček Mladost na burji
Prisrčno pozdravljeni otroci in mladi, vključeni v program Mladost 

na burji. Šolsko leto se je s svojimi izzivi in novimi spoznanji hitro 
obrnilo in ko boste brali te vrstice, bo le še nekaj tednov do zasluženih 
poletnih počitnic.

Iskrene čestitke vsem, ki ste izvedli vse aktivnosti na štirih področjih 
programa Mladost na burji in skupaj z nami ustvarjali bolj solidarno 
in vključujočo družbo. Devetošolce iz treh osnovnih šol – Osnovne 
šole Danila Lokarja Ajdovščina, Osnovne šole Col in Osnovne šole 
Dobravlje, ki so osvojili Zlato Kastro, čaka še slovesna zaključna 
prireditev v juniju. 27 učencev bo priznanja in značke prejelo iz rok 
župana Tadeja Beočanina. Ponosni smo, da je v letošnjem šolskem 
letu v programu sodelovalo kar 1.312 otrok in mladih. Na tem mestu 
iskrena zahvala vsem vzgojiteljem, učiteljem in ostalim pedagoškim 
delavcem, ki verjamejo, da na mladih svet stoji.

Najbrž vam misli že uhajajo v brezskrbne počitniške dni. Vabimo 
vas, da tudi med poletnimi počitnicami živite vrednote programa 
Mladost na burji. Nekaj idej za kvalitetne in doživete počitniške dni 
smo zbrali v naslednjih vrsticah.

Moja skupnost
Razišči, kakšne počitniške aktivnosti in programe ponujajo društva 

in druge organizacije v lokalnem okolju v krajevni skupnosti. Vključi 
se kot udeleženec ali daruj svoj čas in energijo kot prostovoljec oziroma 
pomočnik prostovoljcev. Bodi pobudnik za nove aktivnosti; s pomočjo 
odrasle osebe organiziraj kakšno prostočasno aktivnost za ostale 
otroke v svoji soseski na ulici. 

Moj prijatelj
Poletje je pravi čas za navezovanje novih prijateljstev in negovanje 

starih. Pošlji na dopust mobilni telefon, računalnik in drugo 
tehnologijo in preživi čim več časa s prijatelji.  Odkrivajte okolico, 
obudite pozabljene družabne igre, izmislite si novo športno disciplino. 
V dobri družbi nikoli ne zmanjka idej. Povabi v svojo družbo vrstnika, 
ki je osamljen. Ne pozabi na starejše ljudi in ljudi, ki so kakorkoli 
odrinjeni iz družbe. Naredi kakšno dobro delo zanje ter jim s 
prijaznostjo polepšaj dan. 

Moje zdravje
Poletni meseci ponujajo veliko priložnosti za zdravo življenje. 

Zdrava, lahka sezonska hrana, veliko fizične aktivnosti v jutranjih 
ali večernih urah, dovolj tekočine in spanja ter zaščita pred soncem, 
pa si zmagal! Odkrivaj nove poletne jedi, pripravi si zdrav zajtrk. Kaj, 
ko bi poskusil z novo športno aktivnostjo ali novim hobijem ali osvojil 
novo tehniko sproščanja?

Moj poklic
Evropska komisija je letošnje leto razglasila za evropsko leto 

spretnosti. Razišči svoje spretnosti. Si dober v ročnih delih, se dobro 
znajdeš s kuhalnico, za računalnikom? Si zelo komunikativen in 
organiziran? Ti ležijo matematični izzivi in uganke? Naj bo počitnice 
čas raziskovanja, usvajanja novih spretnosti in znanj.

Če ti zmanjka prostočasnih idej nas poišči na Facebooku »Mladost na 
burji« in na Instagramu »Program Mladost na burji«. Kotiček Mladost 
na burji se ponovno vrača v septembrski številki Latnika. Želimo ti 
lepe, doživete počitniške dni in se vidimo v novem programskem 
obdobju Mladost na burji.

Do takrat pa - naj živijo počitnice!
Urška Brežnjak, vodja programa Mladost na burji

Hiša dobre volje vse mlajša
Hiša dobre volje že osem mesecev raste in od prvega dne tudi občanom Ajdovščine ponuja 

prijetno hišo, v kateri lahko starejši del dneva preživijo v varnem objemu, polnem iskrene 
ljubezni, blagodejnih aktivnosti, pristne zabave in kakovostne podpore ter si s tem dvignejo 
kakovost življenja ter olajšajo dneve tako sebi kot svojcem.

Dobrodošli so tako zdravi 
posamezniki, ki se lahko 
še samostojno spopadajo z 
vsakdanom kot tisti, ki zaradi 
zdravstvenih težav potrebujejo 
pomoč in oskrbo. V Hiši dobre 
volje namreč poskrbimo za vse: 
za nego, tople obroke in dvig 
kakovosti življenja. In čeprav 
je Hiša vsak mesec starejša, je 
v bistvu z vsakim dnem mlajša 
– ne samo zaradi mladostniške 
energije otrok, ki jo z velikim 
veseljem obiskujejo, pač pa tudi 
zaradi medvrstniške družbe same. 
Kaj je lepšega kot spletati nova in 
utrjevati stara prijateljstva? Pri 
nas je tega veliko. 

V  s o d e l ov a nju  z 
Medobčinskim društvom 
prijateljev mladine Ajdovščina 
nastali lovilci najlepših otroških 
sanj: V času počitnic so nas 
s svojim obiskom razveselili 
otroci iz programa počitniškega 
varstva Medobčinskega društva 
prijateljev mladine Ajdovščina, 
tako da smo z njimi spletni 
pomembno prijateljsko vez, ki 
nas bo gotovo še kdaj uspešno 
pomlajevala. Skupaj smo z veliko 
ustvarjalno vnemo izdelovali 
prekrasne lovilce sanj. Prav vsak 
je v mrežo vpletel svoje sanje, 
ki so ne glede na leta naših 
dobrovoljcev in dobrovoljk še 
vedno dobrodošla popestritev 
dni. Otroci, polni sanj na poti 
uresničitve, so z veseljem z nami 
delili to mladostniško veselje 
in nam omogočili, da smo se 
zasanjali skupaj z njimi. Lepo je 
bilo! 

Nad hladno burjo s toplino 
domačih piškotov: Mrzle dni in 
vztrajno burjo smo preganjali kar 
v objemu tople Hiše, kjer smo si 
razvajali tako brbončice kot nos. 
V Hiši je namreč zadišalo po 
slastnih piškotih, ki so jih z vso 
ljubeznijo  naredile dobrovoljke 

same, da so lahko nato naši 
moški, podkrepljeni s kalorijami, 
podirali keglje kot za stavo. V Hiši 
smo si namreč postavili balinišče 
in se preizkusili v balinanju. 
Ne samo moški, tudi ženske so 
keglje podirale kot profesionalke. 
Čestitke vsem! Vsi ste vabljeni, da 
jih pridete izzvati – če si upate, 
seveda. 

Hiša vedno polna dobrega 
in lepega: V Hiši dobre volje 
Ajdovščina je tudi na čisto 
običajen dan veselo, zabavno, 
sproščujoče in aktivno. En 
vrtnari, drugi ustvarja, tam se 
nekdo pogovarja, spet drugi 
počiva, potem se telovadi in giba 
tudi z možgani, pa nekdo zapoje 
in že nekdo vstane, da zapleše, 
nekdo kvačka, nekdo plete, nekdo 
barva, včasih kdo kaj speče in še 
raje kaj dobrega pojé. Nekdo pa 
lahko tudi samo »komandira« in 
se prepušča razvajanju pridnih 
deklet. Najboljše, da skupaj 
zapojemo: »Mi 'mamo se fajn, 
če vam prav je al' ne!« Kar je 
tudi prav, saj ob vseh užitkih z 
veseljem zavihamo rokave in 
poskrbimo za našo lepo Hišo – 
skupaj pomijemo okna, populimo 
plevel okrog našega krasnega vrta 
in nabiramo zdravilne rastline 

kot so kamilice, bezeg in meta, 
da si bomo lahko pozimi skuhali 
svoj čaj. Ni da ni! Skupaj živimo 
eno samo ljubezen!

Dobrodošli! Odprti smo vsak 
delavnik od ponedeljka do petka 
med 7 h in 17 h. Še posebej široko 
odprta vrata pa so vsaj enkrat 
mesečno, ko priredimo tematsko 
obarvan dan odprtih vrat, kjer 
lahko uživamo v dogodku, 
hkrati pa pridobimo vse potrebne 
informacije o delovanju in si 
ogledamo prekrasne prostore, ki 
omogočajo kakovostno izvajanje 
naše dejavnosti. Pridružite se 
nam danes, v četrtek, 25. maja 
2023, ob 16.30, ko bomo ob 
živi zimzeleni glasbi ansambla 
Jesenske ptice zapeli, zaplesali 
in si ob pijači privoščili tudi 
prigrizek ter seveda pogovor in 
objem. Za dodatno dozo ljubezni 
bo poskrbela dramska igralka 
Nevenka Vrančič. Vabljeni! 
Stopite z nami v stik in nas 
obiščite! Če želite več informacij 
se lahko obrnete na Hišo dobre 
volje na 051 230 883, vedno pa 
vam je na voljo tudi strokovna 
delavka Tina Krog: Telefon: 051 
605 699, e-pošta: tina.krog@
dung.si

V Podkraju je gradbišče 
projekta za urejanje komunalne 
in vodovodne kanalizacije. 
Gradbince ves čas spremljajo tudi 
arheologi iz podjetja Avgusta d. 
o. o., ki so v preteklih mesecih že 
naleteli na zanimive arheološke 
ostaline. Posebej dragoceno pa je 
odkritje v središču Podkraja, na 
lokaciji med dvema zaščitenima 
območjema: arheološkim 
najdiščem Na Tratah in cerkvico 
sv. Marjete, ki sodi v sklop 
zaščitene nepremične dediščine. 
Arheologi so na območju odkritij 
opravili 12 testnih izkopov, ki 
so jih po pregledu tudi sproti 
zasuli. Na globini od 50 cm na 
zahodnem delu raziskovalnega 
polja do 75 cm na vzhodnem 
je bila odkrita novoveška cesta. 
Nekoliko globlje (približno 1,60 
m pod današnjim asfaltom) so bili 
najdeni ostanki vsaj treh večjih 
objektov ter plasti, v katerih so 
bile prisotne rimskodobne najdbe 
– novci, odlomki različnega 
lončenega posodja (kuhinjskega, 
namiznega, za transport), opeke, 
orodja ter odlomki fibule in 
bronastega obeska. Po prvih 

ocenah najdbe datirajo v 2. do 
4. stoletje našega štetja. Skupaj 
je bilo na raziskovalnem polju 
v Podkraju odkritih 20 najdb, 
ki gredo v nadaljnje raziskave 
in obdelave v konzervatorske 
delavnice, kjer bodo strokovnjaki 
dopolnili Podkrajske arheološke 
zgodbe.

Območje najdb je z odločbo 
Zavoda za varstvo kulturne 
dediščine Slovenije, OE Nova 
Gorica, postalo zavarovano 
arheološko najdišče ter bo 
predlagano za vpis v register 
nepremične dediščine. Ker se 
glede na projekt ob nadaljevanju 

gradnje ne bo mogoče izogniti 
posegom v zaščiteno območje, 
bodo arheologi ostanke rimskih 
objektov in ostale najdbe 
najverjetneje izkopali in tako 
zaščitili.

Novo najdišče v Podkraju
Ob gradnji novega vodovoda in kanalizacije so bile v središču Podkraja odkrite pomembne 

arheološke najdbe – arheologi so dokumentirali poznosrednjeveško/novoveško cesto, 
rimskodobne arhitekturne ostaline in predmete. Zavod za varstvo kulturne dediščine je 
območje nemudoma zavaroval kot novo rimskodobno arheološko najdišče.

Operacija se izvaja v okviru Operativnega 
programa za izvajanje evropske kohezijske 

politike v obdobju 2014-2020. Projekt je 
sofinanciran s pomočjo sredstev EU v višini do 

3.067.901,99 EUR in nacionalnega prispevka 
iz državnega proračuna v višini do 541.394,47, 

razliko prispeva Občina Ajdovščina. 

Budnica letos prebujala podeželje
Pihalni orkester Burja 

Ajdovščina je z letošnjo 
prvomajsko budnico prebujal 
podeželje – glasbeniki so se iz 
Ajdovščine odpravili že ob zgodnji 
6. uri zjutraj. Začeli so na Colu, 
nato so zbudili stanovalce Doma 
starejših občanov v Ajdovščini, 
igrali so na dveh krajih v 
Lokavcu, navdušili na Cesti in v 
Malih Žabljah, za presenečenje 
zavili še v Velike Žablje, nato na 
Ustje. Glasbeno popotovanje so 
zaključili s kratkim koncertom 
na polnem Lavričevem trgu. 
Prihodnje leto pa obiščejo nove 
vasi. 
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Po novem bo v organu 
odločanja in upravljanja ter 
najvišjem izvršilnem organu LAS, 
ki je upravni odbor zasedalo devet 
članov. Trije iz javnega sektorja: 
Janez Furlan (predstavnik Občina 
Ajdovščina), Bogdan Godnič 
(predstavnik Občina Vipava), 
Eva Mermolja (direktorica 
Ljudske univerze Ajdovščina), 
trije predstavniki ekonomskega 
sektorja: Tadeja Curk Kompara 
– nosilka dopolnilne dejavnosti 
na kmetiji (kmetija pri Rebkovih, 
Lokavec), Aleš Kosovel 
(Kmetija Kosovel, Črniče), 
Tjaša Jug (direktorica B&W 
Križ, nastanitve d.o.o.) in trije 
predstavniki zasebnega sektorja: 
Denis Jež (direktor Zavoda za 
promocijo vina, kulinarike, 
kulture, turizma in športa Slap-
Vipava), Patrik Zgonik (direktor 
Zavoda za razvoj športa, kulture, 
podeželja in turizma Vipavski 
Križ), Lan Žvanut (predsednik 
Mladinskega sveta Ajdovščina).

V šestčlanskem nadzornem 
odboru, ki je zadolžen za nadzor 
nad zakonitostjo, pravilnostjo 

in transparentnostjo poslovanja 
organov LAS, bodo delovali 
po dva predstavnika vsakega 
sektorja:  Suzana Vidmar Kovšca 
(predsednica KS Črniče- Ravne), 
Mitja Volk (predsednik KS Slap), 
Špela Štokelj (Kmetija Štokelj), 
Borut Koron (Kmetija Koron), 
Marjan Brataševec (predsednik 
TD Vipavski Križ) in Boris Blažko 
(predsednik Društvo za oživljanje 
Lokavškega izročila »DOLI«).

Vodenje LAS Vipavska dolina 
tudi v nadaljnjem štiri letnem 
mandatnem obdobju prevzema 
predsednik Janez Furlan. Za 
podpredsednika LAS pa je 
bil izvoljen Bogdan Godnič. 
Predsednik Janez Furlan se je 

na seji zahvalil tudi dosedanjim 
članom, ki so bili vključeni v 
organe LAS ter vsem članom LAS, 
ki so mu izkazali zaupanje za 
nadaljnje vodenje.wv To leto bo še 
polno izzivov. Poleg zaključevanja 
projektov mora lokalna akcijska 
skupina Vipavska dolina do 
konca julija pripraviti tudi novo 
strategijo lokalnega razvoja, na 
podlagi katere bo upravičena do 
sredstev mehanizma CLLD iz 
novega programskega obdobja. 
Vsi zainteresirani vabljeni 
k sodelovanju pri pripravi 
strategije. Spremljajte objave 
na spletni strani LAS www.las-
vipavskadolina.si in na FB strani 
LAS Vipavska dolina.

Skupščina LAS Vipavska dolina 
izvolila nove organe LAS

V Ajdovščini je 11. maja potekala 12. seja Skupščine LAS Vipavska dolina, ki jo trenutno sestavlja 
68 članov iz vrst javnega, ekonomskega in zasebnega sektorja. Spomnimo, da je članstvo v LAS 
Vipavska dolina odprto do izteka programskega obdobja, to je do leta 2027. Na seji skupščine so 
poleg predstavitve poročila in plana dela potekale tudi volitve v organe LAS.

Chef Tomaž Kavčič 
tudi tokrat navdušil 
osnovnošolce

V projektu sodelovanja enega 
hrvaškega in 18 partnerjev 
znotraj štirih slovenskih lokalnih 
akcijskih skupin z območja 
Posavja, Gorenjske, Goričkega 
in Vipavske doline EKO OKUSI 
SLOVENIJE so se na nivoju 
LAS Vipavska dolina povezali 
RRA ROD Ajdovščina, ekološki 
kmet Kristijan Vidmar s Sinjega 
vrha in podjetje Okusi d.o.o.. 
Chef Tomaž Kavčič je tako 12. 
maja izvedel še drugo kuharsko 
delavnico za osnovnošolce iz treh 
šol: OŠ Draga Bajca Vipava, OŠ 
Dobravlje in OŠ Col. Izbrani 

osnovnošolci so bili navdušeni 
nad predstavitvijo kuharskega 
poklica tudi v praksi in so se tako 
v šolske klopi vrnili bogatejši z 
novimi znanji. Kuharski mojster 
jim je predstavil nekaj kuharskih 
trikov, okusili pa so lahko 
tudi nekaj jedi pripravljenih iz 
lokalnih sestavin. 

Projekt sodelovanja EKO Okusi 
Slovenije, ki ga sofinancirata 
Republika Slovenija in Evropska 
unija iz Evropskega kmetijskega 
sklada za razvoj podeželja, 
med drugim spodbuja mlade k 
odločanju za kuharski poklic.

Tedne vseživljenjskega učenja otvorili v Ajdovščini in 
podelili priznanja zglednim učečim se

V Ajdovščini smo letos gostili Nacionalno odprtje Tednov vseživljenjskega učenja. Dogodka se je udeležilo več kot 250 zagovornikov vseživljenjskega učenja. 
Poleg odločevalcev na najvišjih ravneh, so dogodku prisostvovali tudi župani in podžupani iz občin Ajdovščina, Vipava in Nova Gorica. Kot je že običajno, so 
odprtje pospremili tudi številni izobraževalci, med njimi ljudske univerze, kot predstavnice javne mreže na področju izobraževanja odraslih, vrtci, šole, knjižnice 
in nevladne organizacije. Ljudska univerza Ajdovščina kot pomemben del vseživljenjskega izobraževanja in učenja izpostavlja tudi razvoj spretnosti za delo, ki 
jih ena od osrednjih tem letošnjih TVU Evropsko leto spretnosti še posebej naslavlja. Zato smo še toliko bolj veseli, da so zavedanje o pomenu vseživljenjskega 
učenja s svojo prisotnostjo na dogodku izkazali tudi predstavniki gospodarstva in podpornega okolja, razvojnih agencij, ajdovske obrne zbornice in podjetij. 
Dogodku so lokalni pridih dodatno vnesli predstavniki krajevnih skupnosti in lokalni prebivalci, udeleženci, ki radi izkoristijo priložnosti za učenje in se vključujejo 
v številne programe izobraževanja in usposabljanja ter naši nepogrešljivi učitelji, mentorji, prostovoljci in drugi izvajalci teh programov.

Čestitam letošnjim dobitnikom 
priznanj zglednih učečih.  
Letos prihajajo iz Zgornje 
Vipavske doline, med njimi 
so trije posamezniki in dve 
skupini. V kratkih filmih smo 
predstavili vsakega izmed 
njih, in sicer med posamezniki 
dolgoletno sodelavko Ljudske 
univerze Ajdovščina Vero 

Kodrič, priznanega vinarja iz 
Planine Petra Ferjančiča ter 
plesno učiteljico in energično 
motivatorko Alice Stojko Saliu. 
V kategoriji skupin smo kot 
izstopajočo prepoznali Krajevno 
skupnost Goče iz občine Vipava, 
ki s sodelovanjem z različnimi 
organizacijami in organizacijo 
številnih dogodkov krepi učečo 

se skupnost. Kot zgledno učečo 
se skupino smo prepoznali 
tudi podjetje Mlinotest, ki 
zelo načrtno skrbi za razvoj 
zaposlenih, njihovih znanj in 
spretnosti. 

Kulturni del programa so 
oblikovali zanimivi nastopajoči 
vseh generacij. Dogodek 
so s himno otvorile pevke 

Dramsko-pevske skupine 
Zarja iz Društva upokojencev 
Ajdovščina. O mladih očeh sta 
skozi instrumental pripovedovala 
dijakinja Srednje šole Veno Pilon 
Ajdovščina Anika Tratnik na violi 
in učenec OŠ Šturje Izak Sorta na 
klavirju. Seme znanja je skupaj z 
mamico zasadil 6-letni Vane iz 
ajdovskega vrtca. Prisluhnili smo 

tudi pevcem Škofijske gimnazije 
Vipava in uživali ob plesni 
predstavi Aje Franca, kasneje 
pa še predstavi učenk baletnega 
oddelka Glasbene šole Vinka 
Vodopivca, v koreografiji Sergeja 
Semenjuka. S pesmijo Burja pa se 
je predstavil Niko Bajc. 

Hvala vsem, ki ste sooblikovali 
dogodek in otvorili Tedne 
vseživljenjskega učenja v 
Ajdovščini. Lepo vabljeni, da 
se udeležite katerega od več kot 
100 dogodkov, ki smo jih skupaj 
s partnerskimi organizacijami v 
maju in juniju pripravili za vas. 
Koledar dogodkov najdete na naši 
spletni strani ali prek QR kode.

Eva Mermolja, direktorica 
Ljudske univerze Ajdovščina

Podjetja, ki vlagajo v izobraževanje: 

Ključ do uspeha v sodobnem poslovnem svetu
Izobraževanje je ključnega pomena za razvoj posameznika in družbe kot celote. Vendar pa vse več podjetij spoznava, da je tudi za njihovo uspešnost in trajnostno 

rast nujno vlagati v izobraževanje zaposlenih. Financiranje izobraževanja ima številne prednosti, ki lahko podjetju prinesejo dolgoročne koristi in konkurenčno 
prednost. Zakaj je tako pomembno, da podjetja podpirajo izobraževanje?

Prvi in ključni razlog je povečanje 
strokovnost i zaposlenih. 
Sposobnost pridobivanja novih 
znanj in spretnosti omogoča 
zaposlenim, da učinkoviteje 
opravljajo svoje delo. S stalnim 
izobraževanjem lahko razvijajo 
svoje strokovne veščine, se 
seznanjajo z najnovejšimi trendi 
in tehnologijami ter izboljšujejo 
kakovost opravljenega dela. 
Posledično se dviga tudi kakovost 
izdelkov ali storitev, ki jih podjetje 
ponuja na trgu.

Drugi pomemben vidik je 
prilagodljivost in inovativnost, 
ki ju izobraževanje spodbuja 
med zaposlenimi. V današnjem 
hitro spreminjajočem se 
poslovnem okolju je ključno biti 
sposoben prilagajati se novim 
izzivom. Izobraževanje omogoča 
zaposlenim, da ostanejo korak 
pred konkurenco in se hitro 
prilagajajo spremembam. Prav 
tako spodbuja inovativnost, 

saj zaposleni lahko pridobljeno 
znanje uporabijo za razvoj novih 
idej in rešitev ter s tem prispevajo 
k rasti in napredku podjetja.

Tretji razlog, ki ga ne smemo 
spregledati, je zadržanje talentov. 
Investiranje v izobraževanje kaže 
zaposlenim, da jih podjetje cenijo 
in si želijo, da se razvijajo. To 
vodi k večji stopnji zadovoljstva 
zaposlenih, kar ima neposreden 
vpliv na njihovo zvestobo 
podjetju. Visoko usposobljeni 
in talentirani kadri so ključni 
za stabilnost in rast podjetja. 
Z njihovim zadržanjem se 
zmanjšujejo stroški rekrutiranja 
in usposabljanja novih zaposlenih, 
hkrati pa se ohranja kontinuiteta 
znanja in izkušenj v organizaciji.

Četrti vidik je krepitev ugleda 
podjetja. Podjetja, ki vlagajo v 
izobraževanje, kažejo družbeno 
odgovornost. S tem pritegnejo 
pozornost potencialnih strank, 
vlagateljev in partnerjev, ki 

iščejo organizacije, ki delujejo 
odgovorno in vlagajo v razvoj 
svojih zaposlenih. Krepitev ugleda 
kot vodilne organizacije v panogi 
postane ključen konkurenčni 
dejavnik, ki prinaša dolgoročno 
prednost na trgu.

Nazadnje, finančno vlaganje 
v izobraževanje je ključno za 
odzivanje na demografske 
spremembe. S staranjem 
prebivalstva se soočamo s 
pomanjkanjem določenih 
strokovnih profilov. Podjetja, ki 
vlagajo v izobraževanje, se lahko 
temu izzivu bolje prilagodijo 
in si zagotovijo dolgoročno 
oskrbo s potrebnimi veščinami 
ter preprečijo morebitno 
pomanjkanje kadrov.

V občini Ajdovščina se prav tako 
zavedamo pomena izobraževanja 
za podjetja in lokalno skupnost. 
Ljudska univerza Ajdovščina, v 
sodelovanju z lokalnimi podjetji 
in drugimi deležniki, gradi 

mostove med izobraževalnim 
sistemom in gospodarstvom. 
Na podlagi izzivov in potreb 
podjetij pripravljajo programe in 
usposabljanja, ki so usmerjeni v 
razvoj potrebnih veščin in znanj. 
Lahko se pohvalimo s strokovnim 
in predanim pedagoškim kadrom 
ter sodobno opremljenimi učnimi 

prostori. S tem zagotavljamo 
visoko kakovost izobraževanj, 
ki so prilagojena podjetjem in 
omogočajo udeležencem, da 
pridobijo uporabna znanja za 
svoje poklicno napredovanje.

Več informacij: alenka.
magajne@lu-ajdovscina.si ali 05 
3664 752.

Projekta, vsak v trajanju dveh let, 
se bosta izvajala preko programa 
Interreg Italija – Slovenija. Pri 
projektu »Navezave zalednih 
kolesarskih povezav na poti 
Adriabike in Adrioncycletour«, z 
akronimom INTER BIKE III, bo 
Regijska razvojna agencija ROD 
Ajdovščina v vlogi vodilnega 
sodelovala skupaj s petimi 
projektnimi partnerji. Od tega z 
dvema slovenskima (Regionalni 
razvojni center Koper in Občina 
Ilirska Bistrica) ter s tremi 

italijanskimi (Vega l- razvojna 
agencija Vzhodne Benečije, 
potovalna agencija CAORLE.IT, 
konzorcijsko podjetje LAS Torre 
Natisone). Kot pridruženi partner 
sta vključeni še Občina Izola in 
Avtonomna dežela Furlanija 
Julijska krajina – Centralna 
direkcija za infrastrukturo in 
ozemlje. Predvidena skupna 
vrednost projekta je 749,579.19 €, 
od tega predvideno sofinanciranje 
s strani evropskega sklada znaša 
599,663.35 €.

Glavni cilj projekta INTER 
BIKE III je spodbujati razvoj 
kolesarskega turizma kot obliko 
trajnostnega gospodarskega 
razvoja na čezmejnem območju 
vzdolž kolesarskih povezav 
Adriabike (Kranjska Gora-
Ravenna), D7 (Robič-Jelšane) 
in FVG3 (»Pedemontana e del 
Collio«). Te spodbude se bo 
doseglo z izboljšanjem dostopa 
do znamenitosti ob teh poteh 
ter z nadgradnjo kolesarske 
infrastrukture. Vzpostavljene 
bodo tri nove multimodalne 
linije za prevoz koles: dve ladijski 
v Vzhodnem Venetu in ena 
cestna med potema D7 in FVG3. 
Regijska razvojna agencija ROD 
Ajdovščina pa bo med drugim 
v sklopu projekta nadgradila 
platformo www.bike-alpeadria.
eu, da bo ustrezala sodobnemu 
kolesarju in bila primerna za 
uporabo tudi na pametnih 
telefonih, dodane pa ji bodo tudi 
nove kolesarske trase.

Č e zmejno sodelovaje 
Slovenije in Italije poudarja tudi 
projekt »Krepitev čezmejnega 

inovativnega sistema za 
izboljšanje biotske raznovrstnosti 
z monitoringom čebel« z 
akronimom BEE2GETHER. 
Pri omenjenem projektu je 
v partnerstvu povezanih pet 
partnerjev, vodilna italijanska 
Agencija Dežele Veneto za 
inovacije v primarnem sektorju - 
Veneto Agricoltura in sodelujoči 
tehnološki park Polo Tecnologico 
Alto Adriatico Andrea Galvani 
ter trije slovenski: poleg Regijske 
razvojne agencije ROD Ajdovščina 
še Nacionalni inštitut za biologijo 
in Kmetijski inštitut Slovenije. Na 
našem območju kot pridružena 
partnerja sodelujeta še dve 
izobraževalni organizaciji in sicer 
Osnovna šola Dobravlje in Šolski 
center Nova Gorica, Biotehniška 
smer. Skupna vrednost projekta 
znaša 722,203.13 €, od tega je 
predvideno sofinanciranje s strani 
evropskega sklada v vrednosti 
577,762.50 €.

BEE2GETHER je projekt, ki 
nadgrajuje izkušnje italijanskih 
partnerjev, nadaljeval pa se 
bo z razvijanjem inovativnega 

modela upravljanja, ki temelji 
na spremljanju čebel, na podlagi 
katerega se z okoljskega vidika 
identificirajo najprimernejše in 
trajnostne uporabne kmetijske 
tehnike. Z zbiranjem natančnih 
podatkov o zdravstvenem stanju 
čebel ter o morebitni prisotnosti 
težkih kovin in drugih 
onesnaževal lahko elektronski 
panji identificirajo morebitne 
prisotne težave. Posledično se na 
tak način omejujejo ali zmanjšujejo 
nevarnosti za ohranjanje biotske 
raznovrstnosti. Regijska razvojna 
agencija ROD Ajdovščina bo v tem 
projektu sodelovala kot partner, 
ki pokriva “zeleno” področje 
regionalnega razvoja v Severno 
Primorski (Goriški) razvojni 
regiji. Sodelovali bomo tudi pri 
izvajanju delavnic in izobraževanj 
za čebelarje ter komunicirali z 
lokalnim okoljem in vključenimi 
deležniki. Italijanski partnerji pa 
bodo na naše območje prenesli 
dobre prakse z znanjem in 
usposobili čebelarje za ravnanje z 
opremo za uporabo elektronskih 
panjev.

V čezmejno sodelovanje z dvema novima projektoma
Regijska razvojna agencija ROD Ajdovščina je bila uspešna s prijavo dveh novih projektov, za izvedbo katerih bo Evropski sklad za regionalni razvoj skupno 

zagotovil dober milijon evrov sofinanciranja. Projekt INTER BIKE III, v katerem smo vodilni partner, nadaljuje zgodbi spodbujanja razvoja kolesarskega turizma 
dveh predhodnih projektov INTER BIKE in INTER BIKE II, pri projektu BEE2GETHER pa gre za spodbujanje razvoja čebelarstva, izboljšanje varstva in ohranjanja 
narave ter spodbujanje biotske raznovrstnosti.
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Da Primorci vemo, kaj je dobra 
pašta in kaj je najboljša fešta, 
so tokrat ponovno dokazali 
organizatorji največjega in 
edinega festivala testenin pri nas 
- Pašta Fešte, ki je na glavni trg 
v mestu burje privabil več tisoč 
obiskovalcev iz celotne Slovenije. 
Na dogodku, ki sta ga »zakuhala« 
Mlinotest in Društvo ljubiteljev 
pašte, se je izpod rok vrhunskih 
kuharskih mojstrov skuhalo 
kar 700 kilogramov ajdovskih 
testenin. 

»Plac« so napolnile stojnice 
zvenečih imen najboljših 

chefov vipavske kulinarike, ki 
so pripravili kar 20 različnih 
gurmanskih jedi iz testenin. 
Matjaž Cotič, svetovni podprvak 
v kuhanju testenin, ter Matija 
Cotič, član slovenske mladinske 
kuharske reprezentance; 
kuharska mojstrica Julijana 
Krapež; zmagovalka Masterchefa 
Sara Rutar ostali mojstri in 
virtuozi kuhinje, ki so presenečali 
s svojimi edinstvenimi 
kombinacijami okusov.

Lepo vreme, spektakularna 
gastronomska ponudba in 

vrhunska kuharska imena 
so poskrbela za udeležbo, ki 
je presegla vsa pričakovanja 
organizatorjev. Odziv in 
zanimanje ljubiteljev testenin 
iz vse Slovenije je bil izjemen. 
»Fenomenalno! Vedeli smo, 
da Slovenci radi jemo pašto, a 
vseeno smo prijetno presenečeni 
nad tem, koliko ljubiteljev pašte 
se je danes zbralo na kupu! Res 
neverjetno!«, je povedal Jernej 
Murn, direktor prodaje in 
marketinga pri Mlinotestu. 

Festival testenin ne bi bil 
pravi kulinarični festival, če ne 

bi postregel tudi z nominacijo 
za najboljšega kuharja oziroma 
z nazivom Naj pašta 2023, ki si 
ga je letos s svojim originalnim 
receptom za durum vretena s 
pestom iz smrekovih vršičkov, 
čemaža in koprive po mnenju 
obiskovalcev prislužila kuharska 
mojstrica Julijana Krapež. 

Je pa Pašta Fešta bila prizorišče 
še enega tekmovanja – na odru se je 
namreč odvilo finala Mlinochefa, 
tekmovanja v kuhanju testenin 
za osnovnošolske ekipe. Za 
laskavi naziv Mlinochef 2023 in 

bogate nagrade so se potegovale 
ekipe iz OŠ Šturje Ajdovščina, 
OŠ Alojza Gradnika Dobrovo 
in OŠ Kanal ob Soči, ki so v 

predtekmovalnem delu v aprilu s 
svojim znanjem najbolj prepričale 
strokovno komisijo in občinstvo. 
Pokal Mlinochef je tokrat šel 
v roke ekipi iz Goriških brd.  
Največ znanja, inovativnosti in 
harmoničnosti okusov in tekstur 
je po mnenju strokovne komisije 
– Matjaža Cotiča, Julijane Krapež 
in Mateje Tominec, vodje razvoja 
v Mlinotestu – pokazal Briški 
duo iz OŠ Alojza Gradnika 
Dobrovo, ki je pripravil jajčne 
rezance z omako iz mrkndele 

(posebna klobasa iz krvavega 
mesa) in češenj.

Da so testenine resnično 
priljubljene pri vseh generacijah 
in vsepovsod po Sloveniji – pa 
najsi bo to v bolj tradicionalnih 

omakah ali v bolj inovativnih 
receptih, pa je poleg tekmovalcev 
in strastnih kuharjev dokazala 
predvsem množica, ki je pred 
stojnicami čakala na svojo 
degustacijsko porcijo in želela 
pokušati prav vsako izmed 
jedi ter se zadovoljno predajala 
vrhunskim okusom izbranih 
testeninskih mojstrovin.

»Pašta Fešto smo z Društvom 
ljubiteljev pašte zasnovali z 
namenom, da bi Slovencem 
pokazali, kaj je dobra pašta in s 
tem Vipavsko dolino umestili na 

kulinarični zemljevid Slovenije. 
Navdušenje obiskovalcev nad 
jedmi in nad dogodkom nasploh 
dokazujeta, da nam je to uspelo! 
Ljudi je bilo resnično veliko, 
zato vse tiste, ki jim v soboto ni 
uspelo unovčiti degustacijskega 
kupona, lepo vabimo, da se 
do 10. junija oglasite v naših 
trgovinah, kjer vam ga bomo z 
veseljem zamenjali za paket naših 
testenin. Vsekakor pa nam ravno 
številčnost obiska in entuziazem 
ponudnikov že dajeta nove ideje 
za naslednje leto. Obljubljamo, da 
bo Pašta Fešta 2024 še boljša, s še 
več ponudniki!« je še dodal Jernej 
Murn.

S priznanji Blaža Kumerdeja 
se Zavod Republike Slovenije 
za šolstvo zahvali za visoke 
dosežke pri zahtevnem delu z 
mladimi, za vzpodbujanje njihove 
ustvarjalnost in inovativnost ter 
za kakovostno sodelovanje, s 
katerim zavodovi strokovnjaki 
ter učitelji, vzgojitelji in drugi 
delavci v vzgoji in izobraževanju 
prihajajo do skupnih boljših 
rešitev, ki ustrezajo zahtevam 
časa. 

Priznanje naši šoli je rezultat 
trdega dela in predanosti naših 
učiteljev, dijakov ter drugih 
sodelavcev šole. Z velikim 
ponosom lahko rečemo, da 
skupaj ustvarjamo dinamično in 
inovativno okolje za učenje ter 
dvigamo kakovost izobraževanja 
tudi na nacionalnem nivoju. 

V obrazložitvi priznanja lahko 
preberemo, da smo si priznanje 
prislužili za izjemne dosežke pri 
razvoju in uvajanju novosti v 
vzgojno–izobraževalno prakso 
in za partnersko sodelovanje z 
ZRSŠ, saj se strokovni delavci 
z vodstvom šole aktivno 

vključujemo v razvojne projekte, 
naloge in usposabljanja Zavoda RS 
za šolstvo in Šole za ravnatelje ter 
tako prispevamo k razvoju stroke 
na področju srednješolskega 
izobraževanja. S projekti 
Ugotavljanje in zagotavljanje 
kakovosti, OBJEM, NA-MA 
POTI, PODVIG, MUNERA, 
Učim se biti učitelj, Dvig 
digitalnih kompetenc, Vzgoja 
in izobraževanje za trajnostni 
razvoj je naša šola dosegla 
opazne rezultate na strokovnem 
področju. Za sodelovanje pri 
razvojnih projektih je značilno, 
da se vanje vključijo vsi učitelji 
– dejavnosti izvajajo sami, vodi 
pa jih razvojni tim. Šola sodeluje 
z Območno enoto ZRSŠ v Novi 
Gorici pri uvajanju mladih 
učiteljev in krepitvi vloge 
mentorjev, strokovni delavci 
objavljajo v tiskanih in spletnih 
publikacijah ZRSŠ, več učiteljev 
je svoje didaktične primere 
uspešne prakse predstavljalo 
tudi na različnih nacionalnih 
in mednarodnih strokovnih 
konferencah. 

Vodstvo šole omogoča 
strokovnim delavcem, da se 
učijo tudi v drugih okoljih, z 
institucijami v občini, regiji in 
državi, prav tako pa je šola odprta 
v evropski prostor z mobilnostjo 
dijakov in osebja. Svoje izkušnje 
strokovni delavci delijo s 
sodelavci in kolegi iz sosednjih 
šol – rezultat je spoznanje, 
kako se lahko predmetni 
učitelji učijo od razrednih in 
obratno. V projektu Munera 3 
je šola organizator in izvajalec 
usposabljanj za zaposlene 
vzgojiteljice v vrtcih. Dejavni 

smo tudi v lokalnem partnerstvu 
za povečanje zaposlovanja 
mladih na lokalnem trgu dela, 
v projektu Razvoj inovativnih 
učnih okolij in prožnih oblik dela 
za dvig splošnih kompetenc na 
področju kulture, v eTwiningu, 
v Evropskem tednu mladih, v 
središču karierne orientacije 
SKOZ, v projektih mobilnosti 
Erasmus plus in v projektu 
AI4T – Artificial Intelligence for 
Teachers.

V obrazložitvi je komisija 
zapisala, da v svojih prizadevanjih 
uspemo ohraniti ravnovesje 

med visokimi in ne previsokimi 
zahtevami, ki nas prestavljajo iz 
cone udobja, a dovolj prizemljeno, 
da lahko sodelujemo vsi. Tako 
lahko iz dijakov izvabimo tisto 
najboljše in tako nastaja šola, 
ki vzgaja in izobražuje mladi 
rod za danes in jutri, ki teši in 
spodbuja njihovo radovednost, 
željo po odkrivanju novega 
in jih usposablja za reševanje 
nepredvidljivih vprašanj, ki jih 
prinaša življenje.

Kot v času Blaža Kumerdeja 
je tudi danes vlaganje v 
izobrazbo ključni element za 
razvoj posameznika in družbe, 
saj se na pragu novega časa 
srečujemo z izzivi digitalizacije 
in hitro spreminjajoče družbene 
stvarnosti, v kateri z negovanjem 
temeljnih kulturnih in moralnih 
vrednot, ozaveščanjem o pravicah 
in dolžnostih, prenašanjem 
dediščine, spodbujanjem strpne 
in solidarne skupnosti vzgajamo 
mladi rod.  

Za nas je prejem priznanja 
velik dosežek, ki predstavlja 
spodbudo in zavezo za nadaljnje 
delo, obenem pa potrditev, da 
smo na pravi poti pri doseganju 
zastavljenih ciljev. 

Hvaležni smo Zavodu 
Republike Slovenije za šolstvo 
za priznanje in vsem, ki ste bili 
z nami na poti do tega dosežka. 

Kolektiv Srednje šole Veno 
Pilon Ajdovščina

Priznanje Blaža Kumerdeja – priznanje Srednji šoli 
Veno Pilon Ajdovščina za odličnost

V ponedeljek, 8. 5. 2023, je v Muzeju novejše in sodobne slovenske zgodovine na Cekinovem gradu potekala slavnostna podelitev priznanj Blaža Kumerdeja, ki 
jih Zavod Republike Slovenije za šolstvo od leta 1999 podeljuje posameznikom, skupinam ali institucijam za izjemne dosežke pri razvoju in uvajanju novosti v 
vzgojno–izobraževalno prakso v partnerskem sodelovanju z ZRSŠ. Priznanje je letos prejela tudi Srednja šola Veno Pilon Ajdovščina.

Blaž Kumerdej (1738–1805) je bil slovenski razsvetljenec in narodni buditelj, ki je svoje življenje 
posvetil izobraževanju. Kot prizadeven ravnatelj ljubljanske normalke in okrožni šolski nadzornik je 
deloval na področju šolstva ter se zavzemal za izboljšanje kakovosti izobraževanja in razvoj šolstva 
na Slovenskem v času Marije Terezije. Svojo razsvetljensko miselnost in slovensko narodno zavest je 
izpričal še zlasti z načrtom za organizacijo osnovne šole na Slovenskem. Pri tem je upošteval načelo, 
da je za izobraževanje nujno poznavanje slovenščine in ne le nemščine. Prizadeval si je za dvig splošne 
izobrazbe na Slovenskem in s tem izpričal svojo visoko narodno zavest. Poleg tega je bil tudi prvi, 
ki se je v slovenskem prostoru zavedal pomena izobraževanja učiteljev in je to izobraževanje tudi 
izvajal v praksi, v skladu s potrebami in usmeritvami pedagoške stroke tistega časa. 

V šolskem letu 2022/2023 smo se vključili tudi v projekt Dvig 
digitalnih kompetenc. Člani tima preko številnih izobraževanj 
predajamo znanje o uporabi digitalne tehnologije ter tako 
pripomoremo k razvoju digitalnih kompetenc zaposlenih. 
Zavedamo se, da je digitalna pismenost ključna za uspešno 
delovanje v sodobnem svetu, zato si prizadevamo zagotoviti 
dostop do znanja in spretnosti, ki ljudem omogočajo učinkovito 
uporabo digitalnih tehnologij. Prejem Kumerdejevega 
priznanja nam zares veliko pomeni, saj predstavlja potrditev 
našega truda, predanosti in inovativnosti v našem delu, 
dokazuje, da smo uspešno zastavili načrt razvoja. Naše delo 
s tem ni zaključeno, saj nas prejeto priznanje spodbuja k še 
večjemu prizadevanju in skrbi za dvig digitalnih kompetenc 
v naši skupnosti. 

Urban Šček, prof., član tima DDK

Na Pašta fešti na Lavričevem trgu v 
Ajdovščini skuhali 700 kg testenin

V soboto, 20. maja, je Lavričev trg v Ajdovščini pokal po šivih: do zadnjega kotička so ga 
napolnili ljubitelji testenin, ki so obiskali Pašta Fešto, največji slovenski festival testenin. 
Vrhunski kuharji iz Vipavske doline so obiskovalcem postregli s 700 kilogrami te priljubljene 
jedi v preko 20 različicah.
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Slišala sem ptičko pet, 
zapela je kuku … Nismo šli 
poslušat kukavice, ampak 
gledat kukavičevke. Kam? Nad 
Budanje. K prvi, nenavadni 
kukavičevki s čudnim imenom 
smrdljiva jadranska kukavica, 
nas je popeljala Damjana 
Ferjančič. Odkrila jo je slučajno 
pred nekaj leti ob vinogradu 
Simona Lavrenčiča. Nenavadna 
kukavičevka z dolgo medeno 
ustno ima menda tukaj edino 
nahajališče na Vipavskem. 
Gospa Damjana se je dogovorila 

z lastnikom vinograda, da se 
ji pri košnji izogiba, sama pa je 
tri rastline označila s količki in 
odstranjuje 'plevel' okoli njih. 
Našteli smo pet cvetočih stebelc. 
Na isti lokaciji je še eno čebeljeliko 
mačje uho. 

Potem smo se zapeljali do 
športnega parka Ravne nad 
Budanjami in se sprehodili po 
velikem, s cvetjem bogatem 
travniku, ki ga ne gnojijo, kosijo 
pa šele potem, ko rožice že 
naredijo seme in poskrbijo za 
potomce. Takih travnikov skoraj 

ne vidimo več, zato zahvala 
lastniku! 

V lovu za kukavičevkami 
je bila bera bogata: osjeliko 
mačje uho je že odcvetelo, v 
odcvetu so bile tudi številne 
navadne kukavice. Občudovali 
smo trizobe kukavice, trikotna 
socvetja so nastavljali pilovci, v 
senci gozda sta se belili bleda in 
dolgolistna naglavka in zanimiva 
vijoličasta kukavičevka splavka, 
ki nima klorofila. Presenečenje je 
bila najdba številnih čmrljelikih 
mačjih ušes. O ostalih rožicah, ki 

jih je travnik prepoln, pa drugič. 
Budanjci, varujte te suhe travnike, 

kjer še vidite pisano cvetje, ki ga 
marsikje ni več!      Irena Breščak

Vsled vse večje ozaveščenosti 
o škodljivosti cigaret je tobačna 
industrija, zaradi upadanja kajenja 
in manjše prodaje cigaret, začela 
braniti svoj tržni položaj in s 
tem iskala za klasično cigareto 
alternativni tobačni izdelek. 
Glavni izziv je bil razviti takšen 
izdelek, ki bi dajal kadilcem 
enak užitek in ritual kakor » 
analogna cigareta«, le da, ne bi bilo 
neprijetnega vonja po tobaku, in 
da bi bile sodobnega, modernega 
videza, in da bi zmotno prepričale 
kadilce, da so manj škodljive, kot 
klasične cigarete.

In seveda jim je uspelo. Okrog 
leta 2006 so na trg prišle prve, 
tako imenovane nove elektronske 
cigarete. Tekom let so jih 
nadgrajevali in dopolnjevali ter 
spreminjali. Število različnih 
znamk, novih elektronskih 
cigaret, ki so dostopne na tržišču, 
sega vse tja do skoraj 500. Imajo 
tudi različna imena, kot na primer: 
e-cigarete, puf par, mod, vejp, 
vap, elektronski inhalator, osebni 
uparjalnik, elektronski sistem za 

dovajanje nikotina….
Elektronska cigareta je izdelek, v 

katerem baterija segreva posebno 
tekočino, da se spremeni v aerosol, 
ki ga nato uporabnik vdihuje.

Za mladostnike so zelo 
zanimive in privlačne zaradi 
zunanjega videza;  saj so različnih 
barv, oblik in velikosti, podobne 
so ( usb-ključku, f lomastru-
markerju, šilčku, radirki, obesku 
za ključe, različnim igračkam, na 
nekaterih so celo nalepke Hello 
Kitty…), ne potrebujejo vžigalic 
oziroma vžigalnika za prižig 
ker so na baterijo, ne dišijo po 
tobaku in pravzaprav so zaradi 
dodanih arom celo prijetnega 
vonja. Poznane so (sadne arome, 
zeliščne arome, kavne arome, 
sestavljene arome npr. breskova 
torta s smetano, pizza aroma, 
tropski sadeži, gozdni sadeži…).  
Trenutno je na voljo skoraj 16.000 
različnih arom.

Zaradi preproste uporabe, nove 
e-tehnologije in raznolikih arom 
so mnogo bolj vabljive in družbeno 
sprejemljive kot "klasične" cigarete, 

njihovo uporabo pa je tudi lažje 
prikriti zaradi manj dima in 
seveda, ker ni nobenega «smrada« 
po tobaku.

Ker so klasične cigarete v 
uporabi že približno 200 let, 
medicina točno pozna posledice 
in bolezni povezane z njimi. 
Nove elektronske cigarete pa so 
v uporabi manj kot 10 let in zato 
medicina še ne ve točno, kakšne 
posledice bodo nastajale ob 
dolgoročni uporabi le-teh.

Vsekakor, pa so elektronske 
cigarete zelo škodljive predvsem 
za mlade. Mladi, razvijajoči se 
možgani so še toliko bolj dovzetni 
za razvoj zasvojenosti, tako telesne 
kot psihične. In nižja kot je starost 
ob prvi uporabi, večja je možnost 
kajenja v odrasli dobi in tudi večja 
je možnost poseganja po drugih 
vrstah drog. Uporaba e-cigaret 
lahko privede do škodljivih 
učinkov na pozornost, sposobnost 
učenja in spomin. Študije, ki so 
bile narejene do sedaj, pa vseeno 
nakazujejo, da snovi v e-cigaretah 
predstavljajo zvišanje tveganja za 

bolezni srca, ožilja, ter bolezni 
pljuč in dihalnih poti ( kašelj, 
pokašljevanje, alergije, poslabšanje 
fizične kondicije, piskajoče 
dihanje, poslabšanje astme, 
zastrupitev z nikotinom, pljučnice 
in celo rakava obolenja….). 

Elektronske cigarete zbujajo 
zaskrbljenost po vsem svetu, 
najbolj zaradi tega, ker je 
»vejpanje«, kot se pogovorno 
reče kajenju elektronske cigarete 
postalo pravi »hit« med učenci in 
dijaki. Najbolj priljubljene med 
mladimi so elektronske cigarete, 
še posebej tiste za enkratno 
uporabo, ki se jih po določenem 
številu vdihov zavrže. Prodaja teh 
izdelkov mlajšim od 18 let je sicer, 
tako kot pri klasičnih cigaretah, z 
zakonom prepovedana, a jih tudi 
mladoletni dobijo brez večjih 
težav, bodisi prek preprodaje, 
bodisi z naročanjem po spletu.

V tem trenutku tudi ni dokazov, 
da so e-cigarete manj škodljive od 

klasičnih cigaret in tudi nikakor 
to niso pripomočki za opuščanje 
kajenja. 

Prijazen pogovor in ozaveščanje 
o škodljivosti e-cigaret z našimi 
otroci in najstniki naj bo del 
vsakodnevne vzgoje. Osnovna 
sestavina dobrega pogovora naj 
bo tudi dober zgled. Bodimo vzor 
svojim otrokom in mladostnikom 
z našimi dejanji, ki so zagotovo 
bolj zgovorna kot tisoče vzgojnih 
besed. Kajti, več mladih kot bo 
kadilo, bolj bo to spet postalo 
popularno in spet bomo imeli 
epidemijo kajenja, ravno zdaj, ko 
je kajenje klasičnih cigaret začelo 
upadati.

Vir: www.nijz.si
Karin Krečič Štrancar, dipl.m.s.

Zdravstveni dom Ajdovščina
Center za krepitev zdravja
Vzgoja za zdravje otrok in 

mladostnikov

Redko nam uspe, da se skupaj 
zberemo na srečanju ali izletu. 
Tokrat smo se skupaj podali na 
izlet v Kropo, kjer smo si ogledali 
kovaški muzej in vigenjc Vice. 
Pot nas je nato vodila skozi staro 
mestno jedro Radovljice, ki deluje 
skoraj pravljično in za katerega 
verjetno ni naključje, da ga 
poznamo po sladkem. Za konec 
smo obiskali še Bled, kjer so nas 
s kremšnito pogostili študentje 
Višje strokovne šole za gostinstvo, 
velnes in turizem Bled, za kar se 
jim najlepše zahvaljujemo. Seveda 
se domov nismo mogli odpraviti 
brez skupinske fotografije in ne 
da bi nazdravili vsem nam ter še 
posebno dvema novima vitezoma 
krvodajalstva – Robertu Vovku 
iz Vipave in Marjanu Paljku iz 
Velikih Žabelj.

Vreme nam je bilo sicer malce 
manj naklonjeno, vendar smo 
dan preživeli v super družbi ljudi 
z velikim srcem, kar je največ 
vredno. Vse, ki bi se mogoče 
želeli pridružiti naši srčni družini 
krvodajalcev, lepo vabimo na 
terensko krvodajalsko akcijo, 
ki bo potekala v ponedeljek, 29. 
maja, in torek, 30. maja, od 7. 
do 13. ure v prostorih Ljudske 
univerze Ajdovščina. V sredo, 31. 
maja, bo potekala od 7. do 13. ure 
v športni dvorani Vojašnice Janka 
Premrla Vojka Vipava.

Ob enem se vsem krvodajalcem 
iskreno zahvaljujemo in jim 
čestitamo ob 4. juniju, Dnevu 
slovenskih krvodajalcev, in 
14. juniju, Svetovnem dnevu 
krvodajalcev.

Rdeči križ Ajdovščina

Robert Vovk iz Vipave 
stotič daroval kri

Veseli in ponosni smo, da so med nami tudi dobrotniki, kot je 
Robert Vovk iz Vipave, ki je konec aprila v Centru za transfuzijsko 
dejavnost Nova Gorica stotič daroval svojo življenjsko tekočino.

Gospoda Vovka je v 
krvodajalstvo že v mladih 
letih pritegnil oče, zaslužen 
krvodajalec, ki je kri daroval 
56-krat. Na vprašanje, kako 
se je vse pravzaprav začelo, je 
povedal, da je nekoč šel z očetom 
iz radovednosti. »Videl sem, da to 
darovanje ni kakšna strašna stvar 
in sem daroval še sam. Potem me 
je pa kar vleklo. Lahko bi rekel, da 
imamo krvodajalstvo v družini.« 
Res ga imajo. Ob njegovem stotem 
darovanju sta ga spremljali tudi 
partnerka Ema in nečakinja 
Emma ter sestra Mirjam Klemše, 
ki je ob tem 53. darovala kri, in 
nečakinja Mateja Klemše, ki je kri 

darovala 23.
Robertu Vovku sta ob njegovem 

stotem darovanju čestitala 
predsednik Rdečega križa 
Ajdovščina Vladimir Škrlj in 
vodja CTD Nova Gorica Alenka 
Medvešček, dr. med., spec. transf. 
med.

Poleg tega humanega jubileja bo 
gospod Vovk prav kmalu obeležil 
tudi osebni praznik, in sicer 55. 
rojstni dan, zato mu ob enem 
tudi voščimo in mu želimo obilo 
zdravja in vsega dobrega! 

Krvodajalke in krvodajalce 
ob tem lepo vabimo na terensko 
krvodajalsko akcijo, ki bo 
potekala v ponedeljek, 29. maja, 
in torek, 30. maja, od 7. do 13. 
ure v prostorih Ljudske univerze 
Ajdovščina. V sredo, 31. maja, 
bo potekala od 7. do 13. ure v 
športni dvorani Vojašnice Janka 
Premrla Vojka Vipava. 

Že vnaprej najlepša hvala, če 
boste solidarni!

Rdeči križ Ajdovščina

Elektronske cigarete
Kajenje je eden izmed vodilnih vzrokov prezgodnje smrti. Večina kadilcev, kljub zavedanju, da je 

kajenje škodljivo, s kajenjem nadaljuje, saj so zasvojeni z nikotinom, za kar težko prenehajo kaditi.

V zbirnem centru lahko oddate vse komunalne 
odpadke, ki vam nastanejo v gospodinjstvu

Namenjen je oddaji večjih količin odpadkov, ki nastanejo ob selitvah, prenavljanju stanovanj ali vzdrževanju vrtov in zelenic ter 
oddaji odpadkov, ki se ne zbirajo na ekološkem otoku. Najdete ga pod Dolgo Poljano, med hitro cesto in plinsko kompresorsko 
postajo. Je del Centra za ravnanje z odpadki Ajdovščina (CERO Ajdovščina), ki na sedmih hektarjih zemljišča združuje tri enote za 
ravnanje z odpadki: Zbirni center, Kompostarno Ajdovščina ter Odlagališče nenevarnih odpadkov Dolga Poljana. 

Zaradi varnosti in pretočnosti 
prometa imamo v zbirnem centru 
urejeno krožno pot, označeno z 
rumenimi puščicami, ki jo je 
treba dosledno upoštevati. Da bi 
z avtomobilom ali traktorjem v 
zbirnem centru čim manj krožili, 
je pomembno da pridemo v zbirni 
center pripravljeni. Svetujemo 
vam, da odpadke že doma ločite 
po materialih v različne vreče ali 
vedra in jih naložite na različna 
mesta v vozilu ali prikolici. 
Prepuščanje odpadkov bo tako 
potekalo hitreje in bolj varno. 
Po oddaji odpadkov zapustite 
območje centra v najkrajšem 

možnem času. 
Pravilno ločeni odpadki so 

pogoj za kakovostne reciklate in 
nadaljnjo obdelavo. V kolikor 
niste prepričani kam odložiti 
odpadek, vprašajte za pomoč 
zaposlene, ki vam bodo z 
veseljem pomagali. 

Poleg komunalnih pa lahko v 
našem zbirnem centru oddate 
tudi nekatere nekomunalne, 
predvsem gradbene odpadke: 
Prevzemamo jih ob delavnikih 
od 7:00 do 15:00.

Gradbene materiale, ki 
vsebujejo azbest prevzamemo 
zložene na paletah in ovite 

s folijo. Manjše količine pa 
nam lahko oddate v dobro 
zaprtih vrečah. Brez doplačila 
prevzamemo do 500 kg odpadka 
iz gospodinjstva letno, ostalo se 
obračuna po veljavnem ceniku. 

Pripeljete nam lahko gradbene 
odpadke, kot so beton, opeka, 
ploščice in keramika. Letno jih iz 
posameznega gospodinjstva brez 
doplačila sprejmemo do 3500 kg. 

Če ste se za prevoz gradbenih 
odpadkov dogovorili z izvajalcem 
del, je potrebno za prevoznika 
odpadkov izpolniti pooblastilo, 
ki ga najdete med obrazci na 
naši spletni strani. V kolikor 
prevoznik pooblastila nima, 
smatramo da so odpadki last 
pravne osebe in jih zaračunamo 
po veljavnem ceniku. 

Za vprašanja glede oddaje 
odpadkov ali če potrebujete 
pomoč pri raztovarjanju 
pripeljanih odpadkov, vam je v 
zbirnem centru vedno na voljo 
nekdo od zaposlenih.

Odpadna silažna folija
Odpadno silažno folijo je prepovedano kuriti ali odlagati v 

zabojnike za ostale odpadke. Pripeljete jo lahko v zbirni center. 
Folijo in mrežico ločite, ker sta iz različnih materialov in se 
njuna predelava razlikuje. Za pripeljane odpadke vam bomo 
izdali evidenčni list, ki je dokazilo o pravilnem ravnanju z 
odpadki. Prevzem odpadka se obračuna po veljavnem ceniku.

V zbirnem centru lahko oddate naslednje odpadke:

Delovni čas zbirnega centra (za gospodinjstva)
PONEDELJEK   7:00 - 17:00
TOREK    7:00 - 15:00
SREDA    7:00 - 15:00
ČETRTEK    7:00 - 15:00
PETEK    7:00 - 17:00
SOBOTA    8:00 - 15:00
NEDELJA IN PRAZNIKI     ZAPRTO

• les
• kovine
• papir in karton
• stiropor
• oblačila
• nevarne odpadke (barve, 

spreje, pesticide, odpadna 
jedilna in motorna olja, 

baterije, akumulatorje, 
kartuše, zdravila...)

• gospodinjske aparate, tv 
in monitorje

• sijalke
• zeleni vrtni odpad
• izrabljene gume…

Krožek Spoznavanje narave v Budanjah

Izlet krvodajalcev in prostovoljcev
Naši krvodajalci in prostovoljci so tihi heroji, ki se neutrudno razdajajo za druge in pri tem ne 

pričakujejo ničesar v zameno.
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DEŽELA PRIJATELJEV
VSTOP PROST

NOVA GORICA | SOBOTA 10. 6. 
(v primeru slabega vremena sobota 17. 6.) 15:00 - 21:00

MESTNI PARK
BOROV GOZDIČEK

TRAVNIK
PRED
OBČINSKO
PALAČO

Več na: www.robin.si

Glavni pokrovitelji: Zlati pokrovitelji:

Spominska plaketa ZVVS za 
OŠ Draga Bajca Vipava

Na rednem letnem zboru so se 
17. marca sestali člani Območnega 
združenja veteranov vojne za 
Slovenijo občin Ajdovščina 
in Vipava. Letnega zbora se je 
udeležilo 84 članov in članic. 
Poleg le-teh pa sta se letošnjega 
zbora udeležila tudi predstavnik 
društva SEVER Severne 
Primorske Izidor Krapež in pa 
predstavnik Združenja borcev za 
vrednote NOB Božo Novak.

Po pozdravnem nagovoru 
predsednika Ljuba Vidriha je 
sledila obravnava poročila o delu 
v letu 2022. Člani združenja so bili 
v minulem letu zelo aktivni in so 
realizirali vse dejavnosti iz letnega 
načrta. V poročilu je predsednik 
najprej spregovoril o dejavnostih 
in proslavah, ki so bile posvečene 
31. obletnici samostojne 
Slovenije. Na uspešno izpeljanih 
proslavah prve polovice leta so 
se govorniki v svojih govorih 
spominjali 10-dnevne vojne ter 
osamosvajanja na terenu. Vsi so 
namreč bili v tistih dneh v vlogah 
poveljujočih enotam Teritorialne 
obrambe Občine Ajdovščina. 
Poleg rednih letnih dejavnosti so 
člani in članice v minulem letu, v 
mesecu juniju na Nanosu odkrili 
tudi spominsko ploščo enoti, ki 

je leta 1991 bivala v prostorih LD 
Nanos. 

Po pregledu in potrditvi 
poročila je sledila še predstavitev 
načrta dela za leto 2023. V 
tem letu imajo člani in članice 
OZZVS Ajdovščina in Vipava 
v načrtu izpeljati streljanje z 
malokalibrsko puško, pohod 
okoli Ajdovščine v mesecu juniju, 
proslavo ob barikadi na mostu 
čez Hubelj in pa članski izlet. 
Poleg teh večjih aktivnosti pa 
člani planirajo tudi dvig zastav ob 
državnih praznikih in ob koncu 
oktobra obisk in poklon njihovim 
preminulim članom. Načrt je bil 
na letnem zboru s strani članov in 

članic enoglasno sprejet.
V zadnjem, najbolj svečanemu 

delu rednega letnega zbora je 
Združenje OZZVS Ajdovščina 
in Vipava z zamudo podelilo 
veteranom spominske medalje 
ob 30. obletnici samostojnosti 
Slovenije. Prejeli so jih prisotni 
člani in članice, ki imajo status 
vojnega veterana. Spominske 
medalje so bile podeljene na 
podlagi vladnega odloka z dne 21. 
5. 2021. Ob koncu zbora pa je bila 
podeljena tudi spominska plaketa 
ZVVS za leto 2022, ki jo je tokrat 
prejela OŠ Draga Bajca Vipava. 

Ana Štokelj, 
foto Jožko Člekovič

Študentska ekipa prve pomoči 

Tretje mesto na 
državnem preverjanju

Ostali smo brez besed, ko smo opazovali, kako suvereno so naše 
študentke nastopile na državnem preverjanju znanja ekip prve 
pomoči, ki ga je 11. 5. v Kopru organiziral Rdeči križ Slovenije.

Ekipa v sestavi: vodja Tamara 
Rijavec, Lana Marc, Polona Bajc, 
Kristina Novak, Patricija Černigoj 
in Sanja Dumenčić je prikazala 
izjemno znanje in izkušnje, ki 
jih je pridobila skozi večletno 
usposabljanje. Sodelovalo je 6 
ekip iz cele Slovenije, ki so se 
preizkusile na petih delovnih 
točkah oziroma prizoriščih nesreč 
(prometna nesreča, nesreča pri 
delu s kislino, elektriko itd.). Na 

vsaki je bilo več poškodovancev, 
ki jih je ekipa morala oskrbeti v 
desetih minutah. Vse preostale 
ekipe so bile iz medicinskih ali 
zdravstvenih fakultet, tako da 
konkurenca ni bila lahka, kar nam 
še dodatno daje vedeti, do so naša 
dekleta vrhunsko usposobljena in 
pripravljena. Čestitke, čestitke in 
čestitke! 

Rdeči križ Ajdovščina

V cerkvi Marije Tolažnice 
žalostnih v Logu pri Vipavi 
je bila, po več desetletjih, 
16. aprila, na belo nedeljo, 
v organizaciji vipavskega 
župnika Lojzeta Furlana, revija 
župnijskih pevskih zborov 
Vipavske dekanije. Prepevalo 
je devet zborov, osem mešanih: 
Vrhpolje - zborovodkinja Ana 
Kodelja, Budanje - zborovodja 
Marjan Praček, Šturje - 
zborovodja Matej Marc, Vipava 
- zborovodkinja Zvonka Starc, 
Otlica - zborovodkinja Katarina 
Vidmar, Col - zborovodkinja 
Martina Peljhan, Podnanos 
- zborovodkinja Anja Jurca, 
združeni zbori župnij Kamnje, 
Črniče in Batuje pod vodstvom 
Luke Vetriha ter moški zbor 
župnije Vipava pod vodstvom 
Marka Fabčiča. Zbore so na 
orglah spremljali Martina Vrčon, 
Klemen Lozar, Katja Poljšak, 
Ana Trošt, Bogdan Praček in 
Matej Marc. Vsi zbori redno 
sodelujejo pri bogoslužju ob 

nedeljah, praznikih in cerkvenih 
slovesnostih. 

Ker je bila revija v velikonočnem 
času, so zbori, po dogovoru, peli 
izključno velikonočne pesmi. 
Osemnajst različnih skladb 
je sestavilo glasbeni mozaik 
velikonočnih dogodkov veselja, 
radosti, upanja in zmagoslavja. 
Zbori so bili dobro pripravljeni in 
so odlično odpeli izbrane skladbe. 
Pokazali in dokazali so, da imajo 
župnije v Vipavski dekaniji 
številčne in kvalitetne zbore. 

Za zaključek so združeni zbori 
zapeli Kristus je vstal, skladatelja 
Stanka Premrla, na besedilo 
Filipa Terčelja. Z istoimenskim 
preludijem skladatelja Jožeta 
Trošta jo je uvedla organistka 
Ana Trošt, ki je spremljala skupni 
pesmi. Okrog dvesto petdeset src 
in grl je pod vodstvom Mateja 
Marca z mogočno Raduj se, 
Kraljica nebeška, skladatelja 
Franza X. Kubika, zaključilo 
praznično prepevanje.

M. Š.

Sveto mašo je tudi letos daroval 
koprski škof monsinjor dr. Jurij 
Bizjak, ob somaševanju vojaškega 
kurata in tudi vestnega in 
aktivnega gasilca Milana Preglja, 
gvardijana na Sveti Gori patra 
Bogdana Knavsa, župnika župnije 
Kromberk - Vogrsko Cvetka 
Valiča in škofovega pomočnika 

Blaža Kavčiča. Gasilski ešalon 
ob številnih praporih je v cerkev 
vodil namestnik poveljnik Janko 
Škvarč. Člani različnih društev 
(Ajdovščina, Col, Dornberk, 
Dobrovo, Godovič, Idrija, Kanal, 
Knežak, Kobarid, Podbrdo, 
Ponikve, Selo, Šempeter, Šmarje, 
Šmihel - Landol, Tolmin, Vipava 

in Vrhpolje) so pri maši sodelovali 
z uvodi, branjem beril in prošenj, 
mašo je polepšalo ubrano petje 
zbora župnije Podkraj.

Zbrane gasilce je najprej 
pozdravil gvardijan pater Bogdan 
Knavs in poudaril pomen in 
neprecenljivost nesebične 
pomoči, ki jo vrši gasilska služba.

Škof Bizjak se je v svojem 
nagovoru med drugim navezal 
tudi na besede iz evangelija po 
Janezu, v katerem Jezus učence 
nagovarja: »Vi ste pot, resnica in 
življenje.« Tako tudi gasilci iščemo 
poti k oz. do pomoči potrebnih, 
jim skušamo v različnih težavah 
resnično in nesebično pomagati 
in ob tveganju svojih rešujemo 
druga življenja. Zgled pa vedno 
lahko črpamo v svojem zavetniku 
sv. Florijanu. 

Na koncu maše se je vsem 
zahvali l še predsednik 
severnoprimorske regije Jože 
Dakskobler z željo, da se 
prihodnje leto ponovno srečamo 
v še večjem številu.

Sledil je še blagoslov gasilskih 
vozil in po prijetnem druženju 
smo se vrnili na svoje domove 
z lepimi vtisi na tokratno 
praznovanje sv. Florijana.

Ivan Škvarč, 
foto Jože Dakskobler

Blagoslovitev obnovljenih oltarnih 
slik sv. Roka in sv. Sebastijana

Župnijska cerkev sv. Janeza 
Krstnika v Ajdovščini hrani 
bogato slikarsko dediščino 
baročnega slikarja – ajdovskega 
rojaka Antona Cebeja. Največje 
Cebejevo delo v cerkvi je Križev 
pot, ustvarjen v letu 1770 in je 
en najstarejših in najbolj znanih 
baročnih križevih potov v 
Sloveniji. Pred leti je bil obnovljen, 
prav tako tudi njegova slika Smrt 
sv. Jožefa na zadnjem levem 
stranskem oltarju. Dva stranska 
oltarja iz črnega marmorja je leta 
1699 naredil kipar Michael Kussa. 
Desni je posvečen sv. Roku. Na 
oltarni sliki neznanega slikarja so 
sv. Rok, sv. Anton Padovanski in sv. 
Frančišek Asiški. Na vrhu oltarja 
je ovalna slika sv. Sebastjana. 

V obdobju epidemije smo sv. 
Roka kot zaščitnika proti kužnim 
boleznim še posebej spoznali in se 
k njemu priporočali. Takrat smo 
se tudi odločili za restavratorsko 
obnovo te slike, kot tudi slike 
sv. Sebastijana in v ta namen v 
župniji zbrali potrebna sredstva. 
Obe deli sta bili v že zelo slabem 
stanju. Obnovo obeh je izvedla 
restavratorska delavnica Klavdija 
Zalarja. Oltarno sliko je ob vizitaciji 
pred sv. birmo 6. aprila blagoslovil 
koprski škof Jurij Bizjak in se ob 
tej priložnosti zahvalil za uspešno 
izveden zahteven restavratorski 
poseg, ki ga je pred tem orisal 
restavrator Zalar. Od tedaj se še 
z večjim zaupanjem priporočamo 
k sv. Roku, ki nas v svojem sijaju 
pozdravlja z oltarja.

Niko Ličen, 
foto Edvard Krašna

Revija cerkvenih zborov

Praznovanje sv. Florijana na Sveti Gori
Ponovno smo se letos (6. maja) gasilke in gasilci prostovoljnih gasilskih društev severnoprimorske regije ob praznovanju godu sv. Florijana že petnajstič zbrali 

na Sveti Gori. Slavje smo pričeli s sveto mašo v baziliki svetogorske Kraljice, letos še s posebnim namenom, da se zahvalimo dobremu Bogu, svetogorski Mariji in 
sv. Florijanu za uspešno posredovanje v lanskem katastrofalnem požaru, ki je zajel veliko področje goriškega Krasa prav tu v neposredni bližini.

V AJDOVŠČINI 100 m OD EUROSPINA

KVALITETNA KERAMIKA - UGODNE CENE 
HITRA DOSTAVA - POLAGANJE KERAMIKE 

Tel.: 041/537 950
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Deževna vremenska napoved 
in oblačno jutranje nebo nista 
obetala lepega dne, a za starim 
mlinom se nas je zbralo za tri 
polne avtomobile četrtkovih 
pohodnikov. Nameravali smo 
na Erzelj in se zato odpeljali čez 
Planino, na Erzelju nas je domačin 
– nekdaj Ajdovec – pozdravil in 
usmeril proti 'stari šoli'. Tu nas je 
že čakala naša pohodnica z Goč 
in skupno smo zavili po asfaltni 
cesti proti Taboru. Namenili smo 
prehoditi del tematske poti Med 
zaselki in studenci, za nas pa je 
bil to pohod od kotičkov za dušo 
do predelov, ko smo krepili srce. 
Že pred vzponom smo si ogledali 
Knjigobežnico, lepo opremljeno 
bralno hiško z udobnimi fotelji in 
kar bogato založenimi knjižnimi 
policami; pravi kotiček za 
duše. Mi smo nato delali za 
srce: po strmi cesti najprej do 
urejenega nasada sivke, desno 
mimo kapelice, nato do cerkvice 
svetega Lovrenca. Na tabli smo 
prebrali, da je bila cerkvica 
sezidana konec 15. stoletja 
znotraj obzidja protiturškega 
tabora. V notranjosti je beneško-
furlanski zlati oltar. Za cerkvico je 
obnovljen vaški vodnjak, skrbno 
zaščiten z železnim pokrovom. Po 
nekaj metrih res strmega vzpona 
smo prišli do cerkve svetega 
Mihaela, sredi samega tabora, 
kar naj bi bilo omenjeno že v 13. 
stoletju, pozidano pa v 15. Branje 
zgodovine s tabel smo združili 
s prvim krajšim počitkom, 
predvsem pa z razgledovanjem 
po okolici. Spustili smo se 
nazaj do kapelice, tu šli desno 
po kolovozu navzdol mimo 
nastajajočih teras do izvira Pod 
Pajšto. Pajšta je kamniti obok, ki 
varuje studenčnico, smo prebrali. 
In res je ta izvir prav pravljično 
lepo urejen. Spokojno jezerce 
obkroža gosto zelenje, mala 
vodna leča lebdi v vodi, iz izvira 
v votlini počasi teče voda po 
kamniten žlebiču pod obokanim 
mostičkom v jezerce, potka okrog 
ima skromno ograjo in to je spet 
kotiček za dušo. Nad izvirom smo 

se med kamnitimi skulpturami 
povzpeli do lepo urejenega 
pobočja, se spet napolnili duše z 
domišljijo ob domiselni stavbi in 
skupinah vitkih vilinskih silhuet. 
Potem pa – za srce – po kolovozu 
malo navzdol, mimo hiš, po 
ravnem skozi poraščeno gmajno 
do znamenja nad Gaberjami. 
Tu je bila nekoč cerkev svetega 
Petra, danes je ostal kovinski 
križ z zvončkom – obvezno 
smo pozvonili za dobro vzdušje; 
morda za srečno pot navzdol, 
morda pa za skrite želje. Blizu 
tega znamenja smo prišli do 
zametka muzeja v naravi: kolibe 
za žganjekuho. Gaberci so to 
počeli ilegalno v treh državah 
in si tako služili kruh. V kolibi 
so razstavljeni predmeti za 
žganjekuho, natančna razlaga 
je opisana in ilustrirana na 
tablah. Prav dosti časa nismo 
imeli, saj smo se morali spustiti 
po res strmem kolovozu do 
potoka. Tu smo v zavetju dreves 
pozorno stopali med vlažnimi 
drevesnimi koreninami, po 
spolzkih kamnih čez vodo, sledili 
strugi, opazili sledove divjih 
prašičev in si ob šumljanju vode 
odpočili oči in polnili duše. No, 
tišino smo bogatili s pridušenim 
govorjenjem. Kmalu smo 
zapustili pot ob potoku in šli levo 
po kolovozu tako navzgor, da so 
postale besede bolj redke. Zaradi 
dela za srce nam je postajalo 
vroče, slekli smo odvečne jopiče 
in osvežile so nas prve kapljice. 

Pa se je nebo že pod vrhom 
premislilo, kapljice so se posušile, 
preden so nas dosegle, hladen piš 
je poskrbel, da smo spet oblekli 
vetrovke. Kmalu smo se povzpeli 
do ceste med vinogradi in 
nasadom sivke. Ustavili smo se na 
kraju z obeležjem za partizansko 
bolnico Vero in si vzeli čas za 
malico. Svinčeno modro nebo 
nas je prepričalo v nadaljevanje 
poti do Vode pri cekeli (cekel je 
ledinsko ime za območje med 
vinogradi, kjer je vodni izvir) in 
po asfaltni cesti mimo ruševin 
nekdaj velike domačije spet do 
stare šole in avtomobilov. Za 
dobro voljo je prispeval še znani 
domačin – nekdaj Ajdovec z 
dobrim orehovcem, da se ne bi 
ob grožnji nevihtnih oblakov 
prehladili.

Danes smo ugotovili, da imajo 
naši pohodi za dušo in srce še 
dodano vrednost: izmenjavo 
receptov, kuharskih skrivnosti, 
opisov poti in doživetij na 
pohodih, še kaj o konjičkih, pa 
nasveti za zdravo življenje, nekaj 
geografije, nekaj botanike ... 
kakšna šala in čas hitro mine. 

»Pravi čar peš hoje ni v hoji in ne 
v pokrajini, ampak v govorjenju. 
Hoja daje takt premikanju jezika, 
požene kri po žilah in spodbudi 
možgane; pokrajinska kulisa in 
vonj po gozdu obdajata človeka z 
nevsiljivim čarom in tolažita oči, 
dušo in um; toda vrhunski užitek 
prinaša pogovor.« (Mark Twain)

Anb - DU Ajdovščina

Na ajdovski občinski praznik je 
vodja kratkih pohodov Društva 
Most Vesna Bratina pohodnike 
popeljala v sosednjo občino, 
najprej na stari vipavski grad. 
Po enakomerno zložni poti iz 
jedra Vipave so razvaline nekdaj 
mogočnega gradu dosegljive 
po 140 premaganih višinskih 
metrih. Grad so že v 12. stoletju 
pozidali na izjemno strateškem 
kraju, saj sta kot na dlani oba 
kraka Vipavske doline - proti 
Razdrtemu in proti Gorici (z vsem 
gričevjem in hribovjem vred). 
Ker so okrog gradu posekali 
grmičevje, se zdaj ponuja izjemen 
(takorekoč tlorisen) pogled na 
Vipavo samo, in seveda obratno 
– grajske ostaline so opazne daleč 
iz doline. Toda šele na grajskem 
dvorišču se začuti nekdanjo 
veličino – pravokotno zasnovo 
s štirimi etažami in visokim 
stražnim stolpom, ki sicer kar 
precej 'iz plajbe' še skoraj po 
tisoč letih kljubuje težnosti. Grad 
je menjal nič koliko lastnikov, 
zadnji so bili Lanthieriji, ki so 
se v 17. stoletju odselili nižje 
(na mesto današnjega dijaškega 
doma škofijske gimnazije) in 
nato v danes obnovljeni dvorec 
na glavnem trgu. 

Po skupinski fotografiji se 
je 38 pohodnikov usmerilo po 
protipožarni poseki, ki je ravno 
dovolj strma, da so zventilirali 
pljučne mešičke in se dvignili 
kar visoko na Vrhpolje, kar je 
bilo čutiti ob spustu proti vasi. V 
cerkvi sv. Primoža in Felicijana 
smo si ogledali mozaike patra 
Rupnika, ki jih je podrobno 

predstavila Zdenka Žigon. Pri 
upodobitvi Jezusovega čudeža 
v Kani Galilejski si je Rupnik 
privoščil precej 'umetniške 
svobode' in namesto vrča 
upodobil nafo, to svojevrstno 
vrhpoljsko posebnost (Vrhpoljci 
= nafarji), kakor tudi pri hramu 
s sedmimi sodi, kjer je šesti kar 
nekako v zraku. Rupnikova 
ekipa je za postavitev mozaika, 
ki zapolnjuje cel prezbiteriji in 
še slavoločno steno, potrebovala 
vsega en teden. Nov je tudi križev 
pot, ki je bolj skladen z mozaiki.

Nekaj opreme so ob tem prenesli 
v staro cerkev, mimo katere se je 
Mostova posadka med vinogradi 
in kapelicami vrnila na izhodišče, 
kjer so naprave pokazale dobrih 7 
prehojenih kilometrov. 

Foto Vili Vetrih

Pridemo tudi... na borjač. 

040 289 009
primoasfalt@gmail.com

Primoasfalt d.o.o.
Dolga Poljana 50, 5271 Vipava
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Erzelj – Pot med zaselki in studenci 6. Turistična Moto Avantura – 

Wajdušna 2023
Člani Moto kluba Q VEJTR iz Ajdovščine se tudi letos pripravljamo na ta prav poseben 

motoristični dogodek. Kaj sploh je turistična moto avantura? TMA je druženje motoristov 
in ljubiteljev motociklov, kjer se vozniki in sopotniki na motorjih ali mopedih spopadajo z 
različnimi nalogami.

V soboto, 3. junija ob 10. uri 
(v primeru slabega vremena 10. 
junija) se bomo zbrali za bivšo 
vojašnico Srečka Kosovela, ob 
UE Ajdovščina, kjer se bodo 
tekmovalci prijavili in seznanili 
s potekom prireditve. Ob prijavi 
dobi vsak udeleženec darilno 
vrečko z izdelki lokalnih 
proizvajalcev, motorističnim 
zemljevidom 'Z motorjem po 
Vipavski dolini' ter drugim 
promocijskim materialom, ki 
smo ga pripravili v sodelovanju 
s TIC Ajdovščina. Sledile bodo 
izobraževalne delavnice za 
varnejšo udeležbo v prometu. 
Strokovno usposobljene osebe 
bodo udeležencem in obiskovalcem 
osvežile znanje prve pomoči, 
uporabe defibrilatorja, ravnanja 
v primeru prometne nesreče in 
predstavile sistematičen pristop 
k poškodovanemu motoristu 
ter novosti v cestnoprometnih 
predpisih in prikazale varno 
vožnjo na lažjem poligonu. Na 
vseh izobraževalnih delavnicah se 

lahko udeleženci tudi preizkusijo 
v različnih nalogah, kjer se jih bo 
ocenilo.

Ko udeleženci zaključijo 
delavnice in ostale aktivnosti na 
glavnem prizorišču, se podajo 
na individualno turistično 
vožnjo po Vipavski dolini. Na 
prireditvi se udeleženci srečajo z 
marsikatero manj znano in skrito 
podrobnostjo Vipavske doline. 
Avantura motoriste z leti popelje 
na različne konce Vipavske doline, 

saj v sklopu turistične vožnje vsako 
leto poiščemo nove postojanke in 
pripravimo drugačne naloge.

Po vrnitvi jih čaka malica in 
osvežilna pijača ter razglasitev 
rezultatov. Najboljši prejmejo 
bogate nagrade, ki jih prispevajo 
sponzorji prireditve. Sledi še 
druženje. Posebnost letošnjega 
druženja bo jahanje mehanskega 
bika. Na voljo bo za vse, ki bi se 
radi preizkusili v tej divji ježi.

Moto klub Q VEJTR

Na vipavski grad in v 
Vrhpolje

Pomlad v Dolgi Poljani
Že tradicionalna proslava ob materinskem dnevu je potekala v 

dvorani krajevne skupnosti v Dolgi Poljani. Sodeloval je otroški 
pevski zbor, tokrat pod vodstvom Lucije Praček, program pa je 
povezovala Ana Kalin.

V uvodnem nagovoru je Ana 
povedala, da se želijo otroci 
zahvaliti staršem za vsak objem, 
poljub, za vsako spodbudo na 
poti odraščanja, za vso ljubezen, 
skrb, za vse prebedene noči, za 
solze sreče, veselja in žalosti, ki 
jih podarjajo svojim otrokom.

Nato je navzoče pozdravil 
Marjan Curk, predsednik 
Krajevne skupnosti Dolga 
Poljana. Sledil je nastop otroškega 
pevskega zbora, v katerem so 
zapeli pesmi: Jaz imam pa goslice, 
Majhna sem bila, Mami in Moje 
roke. Med posameznimi pesmimi 
so otroci deklamirali pesmi o 
mamah. Nato je bila izvedena 
dramska igrica vzgojiteljic iz 

Cirius Vipava, z naslovom 
Snežinke.

Na koncu pa so vse navzoče 
mame prejele majhno pozornost 
– tulipan. Proslava je bila lepa, 
prijetna, ganljiva, nedolžni 
otroški glasovi ubrani. Iskrena 
hvala za ves vložen čas za delo z 
otroci in trud Luciji Praček, prav 
tako pa tudi Ani Kalin.

Hvaležni vaščani

Razgledi nad 
Cerkniškim jezerom

Pričakal nas je dokaj sončen 
vikend, kljub temu, da so v 
začetku tedna napovedovali 
drugače. Zbralo se nas je 17 
udeležencev (od mlajših do 
starejših), ki smo se odpeljali 
do parkirišča pred Cerkniškim 
jezerom. Najprej smo si ogledali 
maketo jezera z vrisanimi učnimi 
potmi in znamenitostmi. Izbrali 
smo tematsko pot Drvošec.

Na poti smo se srečali z 
informacijskimi tablami, ki so 
nas poučile o živalih, rastlinstvu 
in življenju na Cerkniškem 
jezeru. Tako opazovalnice 
kot razgledni stolp nudijo lep 
razgled na Cerkniško jezero. 
Prva opazovalnica je bila 
Kuharca, druga opazovalnica je 
bila pod Klejnim vrhom, kjer so 

postavljene tudi informacijske 
table značilnih živali, ki prebivajo 
na tem področju (medved, ris, 
volk, polh …). Nadaljevali smo na 
Otočec, kjer stoji razgledni stolp. 
Nadaljevanje naše poti je potekalo 
mimo Pocinovega laza do zadnje 
informacijske točke, ki prikazuje 
posege v Cerkniško jezero. Vrnili 
smo se po makadamski cesti, ki 
pelje do vasi Otok. Ves čas so 
nas spremljali glasovi živali, 
ki prebivajo na jezeru (labodi, 
žabe …). Vsega skupaj se je 
nabralo 8 km in za konec našega 
potepanja smo si privoščili še 
kavico in sladoled na cilju. Izlet 
smo spremljali trije vodniki 
Planinskega društva Ajdovščina

Gorazd Lapanja, Planinsko 
društvo Ajdovščina

051

 

321 368

Matej Hosta

 

dr. vet. med.

031

 

612

 

777
Veronika Budin dr. vet. med. Veronika Budin dr. vet. med. 

041 717 170
Larisa Bukovec dr. vet. med. Larisa Bukovec dr. vet. med. 

Sledil je pohod in prvi problem? 
Nismo se mogli uskladiti, katera 
pot okrog jezera je krajša, če 
gremo levo ali če gremo desno. 
Zmagala je leva, tako da smo se 
najprej sprehodili pod gradom. 
Čeprav smo bili šele aprila, 
smo doživeli pravi turistični 
živ- žav in se je naša skupina 
nekajkrat malo ’raztrgala’. Kratke 
postanke, da smo se spet zbrali, 
smo izkoristili za občudovanje 
tisti dan precej razburkanega 
jezera, otoka, ki je z vsake strani 
drugačen, in zasneženih vrhov 
gora naokrog. Ob celi poti pa so 
nas iz vode pozdravljale račke. 
Že krepko v drugi polovici poti 
smo dobili eno prosto klop, da 
smo spet lahko odkrivali vsebino 
nahrbtnikov. Lažji nahrbtniki so 
nam prav prišli za finalni vzpon 
na železniško postajo, kjer je bila 
prva ugotovitev, da nam števci 
korakov na telefonih ne delujejo 
usklajeno (verjetno bo treba 
zadevo ponovit v desno smer), 
druga ugotovitev pa, da je pred 
odhodom treba pojesti še en cel 
’šalam’ in zagozdo sira iz šefovega 
nahrbtnika.

Razvila se je debata, ki je 
zaradi gneče ob jezeru nismo 
mogli speljati med pohodom. 
Imeli smo si toliko povedati, da 
nismo opazili polurne zamude 
vlaka, potem pa je vlak noro hitro 
pripeljal do Nove Gorice in je bilo 
potrebno debato nadaljevati še na 

železniški postaji. 
Če se bomo odločili za 

ponovitev, bomo verjetno obiskali 
tudi grad ali otok, za sedaj pa 
ostaja obljuba druge skupine, da 
gremo meseca maja na morje.

Damjan T.

Vozi me vlak v daljave ...
Prva skupina Društva Abstinent Vipavske doline si je za aprilski pohod izbrala pot okrog 

Blejskega jezera, do tam pa zaradi nižjega ogljičnega odtisa izbrala prevoz z vlakom (en del poti 
tudi z avtobusom). Vesela druščina je tako uživala ob pogledu na Soško dolino in Baško grapo, 
po prihodu skozi predor Podbrdo na Gorenjsko pa še na Savo Bohinjko. Po sestopu z vlaka smo 
najprej poskrbeli za lažje nahrbtnike in se iz njih dobro energijsko podprli.
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»Nobena pot ni ravna,
nobena pot ni revna,

a vsaka je zahtevna …« 
je napisal Tone Pavček.
Pohodniki za dušo in srce smo 

ta četrtek v živo občutili te verze. 
V lepem jutru smo se odpeljali 
do lovske koče nad Budanjami. 
Najprej smo nekaj deset metrov 
hodili še v dvojicah po kolovozu 
in korake sinhronizirali z 
zvenom pohodniških palic, ki so 
udarjale ob kamenje. Pravzaprav 
smo pričakovali, da nam bodo 
te ritmične spremljave delale 
družbo do vrha Sončnice. Kar 
nekaj v skupini nas je ugotovilo, 
da smo tod že hodili, pa nismo te 
poti uvrstili v svojih 'top deset'; 
malo zaradi strmine, malo 
zaradi kamenja, pa še samo ime 
Sončnica spominja na pripeko.

Pa smo se motili: kolovoz se 
je zožal v stezo, prijetno posuto 
s suhimi iglicami. Strmina je 
sicer ostala, tako da smo se 
nemudoma zvrstili in v gosjem 
redu nadaljevali pohod. Prav 
lepo v počasnem tempu smo 
hodili, da smo lahko klepetali, 

se šalili, celo nasmejali. Tokrat je 
Mirko uporabil staro vodniško 
modrost: »Dokler slišim, da za 
mano klepetajo, je tempo hoje 
primeren.« Tako smo se počasi 
vzpenjali po cik-caku nazgor, 
se za kratke sekunde ustavili, 
ne zaradi utrujenosti; pogled 
na urejeno vrsto pred ali za 
nami je bil impresiven. Strnjena 
vrsta je dajala občutek varnosti, 
povezanosti in pripadnosti.

Kamni so bili na poti in ob 
njej, a to ni bil nadležen grušč, 
tokrat so to bile bolj stopničke. 
Tudi Sončnica ni spominjala na 
pripeko, pod temno-zelenim 
baldahinom borovcev je bilo 
dovolj sence za prijetno hojo. 
Tako smo počasi, od ovinka 
do ovinka, med zastavicami, 
namenjene vzdržljivim tekačem, 
premagovali višinske metre in 
kar hitro prišli do polovice poti. 
Tokrat nismo pojamrali, da 
smo šele na polovici; tokrat smo 
ponosno ugotovili, da nam je čas 
do polovice prehojene poti hitro 
minil in zaradi enakomernega 
tempa nismo bili utrujeni. Borov 

gozd je postajal redkejši, grmovje 
je sramežljivo razpiralo listke in 
ugledali smo cvetoče šmarnice. 
Pot pod vrhom se nekoliko 
poravna, a do zvončka za srečo 
smo iskali varne stopinje med 
prstjo in korenikami. Čez travnik 
na vrhu Sončnice je veter žvižgal 
skozi hladne piščali in majal težke 
kučme cvetočih kosmatinčkov - 
bližnjih sorodnikov edinstvenih 
velikonočnic z Boča. Mi smo našli 

zavetje v kotanji pod vrhom in 
si vzeli čas za malico. Od daleč 
smo pogledali proti lesenemu 
pastirskemu zavetju in klopcam, 
se fotografirali pred tablo, 
prebrali, da smo na 860 metrih 
nadmorske višine in tuhtali, kako 
se bomo po strmi stezi vračali do 
avtomobilov. A pot ni vedno ena 
sama in 'vse poti vodijo v Rim', 
no za nas tokrat le do colske 
ceste. Nismo metali kovancev, 
odločitev za nadaljevanje poti 
smo prepustili Mirku (to je zelo 
udobno). Morda res velja, da je 
hoja ob četrtkih »čas aktivnega 
brezdelja«, kot je napisal Shane 
O´Mara. Tako smo jo ubrali 
proti vzhodu, na Kovk. In hitro 
stokali, da nam veter kuštra lase 
in če bo celo pot tako, nam bo 
tudi zavozlal možgane. Pa smo 
prišli na travnik, ki ga krasijo 
posamezni mogočni bori in 
obroblja svileno zeleni bukov 
gozdič. Pot je speljana ob robu, 
kjer je veter izgubil moč, in nato 
navzgor do vrha Kovka. Od tu 
smo imeli lep razgled po Gori, 
čez Golake do Čavna, Kuclja, na 
predalpsko hribovje in vse do 

morja. Iz daljave so nas pozdravili 
še vedno belobradi Triglav in 
belosivi oblaki. Po robu in vseskozi 
v zavetju skrivenčenih borovcev 
in brestov smo se prepustili 
vodenju Zdenka in Mirka ter se 
spuščali proti Colu. Zbrano smo 
iskali varne korake med gruščem 
in koreninami in po dokaj strmi 
poti ugotavljali, da so pohodniške 
palice uporaben pripomoček. 
Sledili samo ropotu bagerja, ki 
je urejal travnike in prišli spet 
na kolovoz do Žagoliča. Tu je že 
potrpežljivo čakal eden od naših 
pohodnikov, ki se je zato vrnil 
po poti do lovske koče. Voznike 
je odpeljal po avtomobile. Mi, 
ostali pohodniki, smo šli peš do 
Cola in k Tratniku na kavo. Tu 
smo nasmejani ugotavljali, da 
smo poskrbeli za dušo z dobrim 
razpoloženjem in pogovarjanjem, 
za telo pa s prehojenimi osmimi 
kilometri in premaganimi skoraj 
sedemsto višinskimi metri. 

Ne veter, ne kamenje, ne 
strmina, ne vročina nas niso 
ugnali. 

anb - DU Ajdovščina

2023 Člani Društva invalidov 
Ajdovščina – Vipava smo se 8. 
maja podali v Slovenske gorice, 
košček nekoliko pozabljene 
slovenske zemlje, ki pa skriva 
v sebi neko magično moč in te 
vedno znova vabi, da se vrneš. 
Vedno udoben turistični avtobus 
in več kot zanesljiv šofer sta 
nas kmalu pripeljala do naše 
prve destinacije – Puhovovega 
muzeja v Sakušaku, kjer se je 
leta 1862 rodil svetovno znani 
izumitelj, tovarnar, vizionar 
Janez Puh. Že kot dečka ga je 
zanimalo vse, kar se je vrtelo. 
Svojo radovednost in znanje je 
dopolnjeval in izpopolnjeval in 
kmalu patentiral svoje izume. 
Žal se je preselil v Avstrijo in tam 
postal lastnik mogočne tovarne 
Puch, kjer so izdelovali Puhova 
kolesa, motorje in avtomobile. 
Leta 1999 so v bližini Puhove 
domačije našli cimpračo (staro 
kmečko hišo, krito s slamo), ki 

sodi v čas Puhovega rojstva in 
članom Društva rojaka Janeza 
Puha jo je uspelo preurediti v 
muzej. Nekaj ur pred odprtjem 
leta 2000 pa ga je požar do tal 
uničil. »Kar te ne uniči, te okrepi,« 
pravi pregovor in tako so zgradili 
novega. Žal se je leta 2004 nesreča 
ponovila. Tudi tokrat so zavihali 
rokave in danes obiskovalec lahko 
občuduje prva kolesa, motorje 
in avtomobile. Med sprehodom 
razstavljenih eksponatov pa smo 
naleteli na poni ekspres in na 
njem napis: »Muzeju podarila 
neznana gospa iz Ajdovščine«. 
Muzej, vreden ogleda, ne pusti 
obiskovalca ravnodušnega, saj 
se po cestah še danes vozijo 
prestižni motorji in avtomobili, 
ki nosijo značko z napisom Puch. 

Naslednji naš postanek je bila 
Oljarna Kocbek v občini Sv. Jurij 
ob Ščavnici. Družinsko podjetje, 
ki se s predelavo bučnega 
semena ukvarja že od leta 1929. 

Poučna predstavitev, kjer smo 
med drugim izvedeli, da za 1 l 
hladno stiskanega bučnega olja 
potrebujemo kar 60 buč … Tudi 
pri ogledu proizvodnje smo se 
naučili veliko poučnega. Sledila 
je degustacija živil, pripravljenih 
s pomočjo bučnega olja. Fino, fino 
…

Odlično postreženo kosilo 
na kmečki domačiji Breznik v 
Cerkvenjaku je zadovoljilo še 
tako lačnega gosta. V prijetnem 
ambientu in družbi naših članov 
je predsednica društva obdarila 
vseh 17 zakonskih parov, katerim 
je bilo to srečanje še posebej 
namenjeno. 

Pot nas je vodila proti domu, 
a ne domov. Kurentova hiša na 
Ptuju nam je razkrila marsikatero 
skrivnost kurentovanja ali 
korentovanja. Odgovor, zakaj 

dve različni, toda vseeno podobni 
besedi, vam razkrijejo v tej hiši. 
Pazite le, da se vam kurent - 
korent ne povalja po dvorišču! 

Vedno je lepo oditi, še lepše se 
je srečno vrniti! Za vas že imamo 
novo povabilo na Tradicionalno 
srečanje slovenskih invalidov 24. 
junija 2023 na Nanosu. Vabljeni 
in se vidimo!

DI Ajdovščina - Vipava

DH Ponudba za pravne osebe

DH Krediti z garancijo SPS
Delavska hranilnica sodeluje s Slovenskim podjetniškim skladom pri dolgoročnem 
kreditiranju mikro, malih in srednje velikih podjetij pri produktu P1 plus 2023.

Prednosti:

    nižja obrestna mera in manjše zahteve po zavarovanju

    brez stroškov garancije

    možnost koriščenja moratorija pri vračilu kredita

Dodatne ugodnosti hranilnice:

    brez stroškov ocene tveganja

    ½ stroški odobritve

Več informacij na www.dh.si ali v poslovnih enotah hranilnice.

Sončnica, 870 m in Kovk, 961 m

Društvo invalidov Ajdovščina – Vipava

Srečanje članov in zakonskih parov
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In kaj pomeni delovati EKO v 
šolskem vsakdanu? 

Otroci odgovorijo takole: 
»Pomembno je ločevati odpadke. 
Tudi po malici ločimo ostanke 
hrane od plastične embalaže. 
V kartonsko škatlo odlagamo 
neuporabni papir, v ustrezne 
koše pa razgradljive bio odpadke, 
plastiko in mešane odpadke. Vsi 
vemo, kam moramo ošiliti barvice 
ali zavreči uporabljen robček. 
Skrbimo, da je naša učilnica 
vedno urejena in čista, prav 
tako tudi naši predalčki in mize. 
Varčujemo z vodo, ugašamo luči 
in odstiramo zavese, odpiramo 
okna in čistimo atrij za igro. 
Super je tudi zbiranje odpadne 
embalaže in papirja za izdelavo 
novih uporabnih predmetov. Tako 
si izdelamo lutke iz nogavic in 

enostavne igrače, družabne igre, 
glasbila, pomagala za računanje 
pri matematiki, lepe posodice za 
pisala, pisane škatlice za spravilo 
drobnih stvari,.. Še bolj super je 
zbiranje zamaškov in pokrovčkov 
za dobrodelno akcijo.« 

Seveda to ni vse. 
- V učilnici posadimo 

potaknjence in zanje primerno 
skrbimo, da nam lepšajo prostor. 

- Prebiramo knjige z ekološko 
vsebino, napišemo svojo pravljico 
in jo ilustriramo.

- Naučimo se zapeti eko himno. 
Ob njej izdelamo plakate in letake, 
ki jih odnesemo domov in jih 
potisnemo v poštne nabiralnike 
najbližjih sosedov, da bi tudi oni 
delovali eko. 

- Pripravimo razstavo z izdelki 
v šolski avli.

- Sodelujemo v vsaj enem 
izmed projektov mednarodnega 
programa Ekošole, kjer smo bili 
z različnimi izdelki tudi opaženi 
in nagrajeni. Konec avgusta 
2022 smo v projektu Odpadkom 
dajemo novo življenje dobili 
priznanje za drugo mesto v 
kategoriji prve triade. Vsak otrok 
si je ob vodenju učiteljice Suzane 
iz trakov starih bombažnih 
majic s pletenjem izdelal svojo 
kolebnico, gospod hišnik nam 
je prijazno dodal še lesene 
ročaje in že se je začelo učenje 
preskakovanja kolebnice. Skakali 
smo pred in po pouku, pa med 
odmori, tekmovali z drugimi in 
sami s seboj. Kot šola smo tudi 
v letošnjem šolskem letu dobili 
priznanje za drugo mesto v 
prvi triadi – pridobili so ga 
učenci interesne dejavnosti pod 
vodenjem učiteljice Elizabete v 
projektu Eko paket - Kreativno 
ustvarjanje iz embalaže za mleko 
in sokove, za izdelek Pot mleka 
in življenje slovenske krave 
mlekarice. Oblikovali so pravljico 
o kravici Burji, vanjo vpletli še 
nekaj prepoznavnosti Ajdovščine 
ter iz omenjene embalaže izdelali 
namizno družabno igro. Če 
želite več izvedeti o nagrajenih 
izdelkih, pa pokukajte na spletno 
stran šole. 

Upam, da smo vas prepričali, da 
je delovati EKO pravzaprav način 
življenja za lepšo prihodnost. 

Klavdija Jerončič

V šolski knjižnici nam je 
knjižničarka Nataša Markič 
predstavila literaturo z okoljsko 
tematiko, učiteljica Izidora 
Černigoj je prebrala nekaj 
odlomkov iz knjige Jess French 
Planet brez odpadkov, preko katere 

sta obe mentorici vodili pogovor 
o pozitivnih spremembah, ki 
jih lahko kot posamezniki in 
skupnost dosežemo. Učenci 
so konstruktivno sodelovali 

v pogovoru in razmišljali o 
tem, koliko sprememb smo že 
uvedli na šoli. Skupaj smo prišli 
do sklepa, da se lahko vsak 
posameznik potrudi in prispeva 
k čistejšemu okolju, brez plastike. 

V nadaljevanju ure so učenci 
zapisali svoje misli, ustvarili 
stripe, pesmi, uganke in rebuse 
na temo varovanja okolja. Izdelki 
so bili razstavljeni na panoju pred 
šolsko knjižnico, v šolski knjižnici 

pa je nastala priročna razstava 
knjig s tematiko varovanja okolja.

Izidora Černigoj in 
Nataša Markič

Robotske kosilnice

Strokovno svetovanje

Prodaja in servis

Profesionalna montaža

Poprodajni suport in vzdrževanje

Najvišja kakovost

Kosilnice
Ponudba vrtnih kosilnic.
- Traktorske
- Rider
- Ročne 
- Akumulatorske
- Samodejne robotske

Honda ponuja pestro
paleto elektro
agregatov, ki jih lahko
uporabljamo za
najrazličnejše namene.
Od stabilnih postaj do
lahkih in prenosnih.

Elektro agregati 

Motorne žage

Vrtni prekopalniki

A K C I J S K A    P O N U D B A

MOTORNIH KOS

-10%

POPOLN
REZ.

Ponudba velja do 31.05.2023 oz. do odprodaje zalog

16. Cici umetnije
Letos je bil ponovno čas, da se srečamo na 16. Cici umetnijah. Prireditev, ki jo je povezovala 

Tamara Paravan, je potekala v Dvorani prve slovenske vlade 4. maja. Nastopili so otroci in 
zaposleni Otroškega vrtca Ajdovščina.

Za začetek se je predstavil 
zborček enote Ob Hublju, ki ga 
vodita Melita Rožič in Ana Štokelj. 
Zapeli so dve pesmi - Himno vrtca 
in Prijateljsko. Obiskovalce sta 
nagovorili ravnateljica Otroškega 
vrtca Ajdovščina Alenka Močnik 
in urednica revije Cicido Maja 
Žugič. Za njima so na oder prišli 
otroci iz enot Selo in Vipavski 
Križ, ki so se predstavili s plesom 
- skupina Zajčki s Pot okoli sveta 
in skupina Zvezdice z Ob bistrem 
potoku je mlin, Ta požugana in 
Lepa Anka kolo vodi. Sledili sta 
skupini enote Ob Hublju, Rumeni 
in Modri, ki sta pripovedovali o 
Mačku Muriju. Melita in Gaja 
Rožič sta za konec poskrbeli za 
zanimiv duet, saj sta kot mama in 
hči zapeli pesem Tinkare Kovač 
Do roba in še čez. 

S strani občinstva smo prejeli 

veliko pohval, ki so nakazovale, 
da so bili gledalci nad točkami 
in celoto navdušeni. Pohvale 
so se nanašale na kreativnost 
vrtca, ki ga bogatijo otroci in 
zaposleni z veliko talenti. To 
nam daje motivacijo za naprej, 
da se bomo še bolj trudili in s 

podobnimi nastopi pričarali 
nasmehe na obraze. Ob zaključku 
smo gledalce povabili še na ogled 
razstave likovnih del v Lokarjevo 
galerijo. Za nami so tako še ene 
uspešno zaključene Cici umetnije. 
Se vidimo zopet čez dve leti.

Melita Rožič

Knjižni prvenec Ane Turk
Ana Turk, osmošolka Osnovne šole Danila Lokarja Ajdovščina, je sredi aprila predstavila svoj 

knjižni prvenec Poletje v Mirisu. Svoj sto strani dolg roman je avtorica označila kot zgodbo o 
prijateljstvu, ki je včasih na preizkušnji, a na koncu vedno zmaga.

Mlada pisateljica bralcem 
ponuja morsko počitniško 
zgodbo, ki jo tkejo tri družine 

in predvsem njihovi otroci. 
Povezuje jih želja po druženju, 
zabavi, spoznavanju novih krajev, 

vmes pa je izstreljenih tudi nekaj 
ljubezenskih puščic. Za napeto 
zgodbo poskrbijo spopadi med 
Zgornjo in Spodnjo klapo, v 
katere poseže nadnaravno bitje, 
ki glavni junakinji prišepne 
sporočilo o miru. Ker ga ta 
sprejme in prenese svojim 
prijateljem, je konec srečen. 

Če na plaži radi berete 
lahkotnejše knjige, ki dišijo po 
morju in soli, bo knjiga Poletje 
v Mirisu dobra izbira za vas. 
Priporočam. 

Petra Kodre 

Lutke z Leo (v VDC in DSO)
Med prvomajskimi počitnicami 

je Lea Krapež, dijakinja 4. letnika 
srednje vzgojiteljske šole Veno 
Pilon iz Ajdovščine, razveselila 
uporabnike Varstveno delavnega 
centra Ajdovščina in stanovalce 
Doma starejših občanov. 

Doživeto je odigrala dve kratki, 
a simpatični lutkovni predstavi: 
Kdo je napravil Vidku srajčico 
in Trije prašički. Vsi so vneto 
poslušali in se ji z močnim 
aplavzom zahvalili. Lea - srečno 
na novi študijski poti!

Otroški pevski zbor z Ribnika 
navdušil v Braniku

V Braniku je 21. aprila potekala 
prireditev 'V vrtcih so pesmice 
doma', katero organizira vrtec 
Rastja v Braniku. Poleg petih 
zborov je nastopal tudi otroški 
zbor enote Ribnik Otroškega 
vrtca Ajdovščina, pod vodstvom 
vzgojiteljice Marjane Krapež. 
V zboru je prepevalo 42 otrok, 
starih od 4 do 6 let, na klavirju pa 
jih je spremljala Larisa Štrukelj. 
Pevci so občinstvo v telovadnici 
OŠ Branik navdušili s tremi 
pesmimi: 'Lepši svet', 'Polh sedi 
na koncu veje' in 'Tutira mai'. 
Ob nastopu, glasnem aplavzu in 
vzklikih občinstva so bili otroci 
neizmerno veseli in zadovoljni. 

Otroke smo vzgojiteljice 
sprejele pred začetkom prireditve 
in jih po pogostitvi, za katero je 
poskrbel organizator, tudi oddale 

v varne roke staršev. Ob tem bi 
se zahvalila sodelavkam Sandri, 
Alijani, Dolores in Ireni, ki so 
kot spremljevalke pomagale pri 

prihodu otrok na oder in z njega 
ter pri varstvu med celotno 
prireditvijo. 

Marjana Krapež

Že drugič drugo mesto najmlajšim 
Šturcem v projektu Ekošole!

Ob dnevu zemlje – živimo eko! Pa ne le 22. aprila, ko Zemlja praznuje in vsi majhni in veliki 
ljudje tega sveta govorimo o tem, kako moramo zanjo skrbeti in jo imeti spoštljivo radi

Zemlja naša učiteljica – ji znamo prisluhniti?!
Vsako leto 22. aprila praznujemo dan Zemlje. Praznik, ki nas sili v razmišljanje in akcije ohranjanja narave že od leta 1970, ko so ga prvič obeležili. Dogodku 

svojo pozornost posvetijo ljudje po celem svetu z raznimi očiščevalnimi akcijami, pogovoru o ohranjanju endemskih vrst živali in rastlin ter pisanju in prebiranju 
literature na temo okolja, narave in trajnostnega razvoja. Nekaj časa smo dnevu Zemlje posvetili tudi učenci šestih razredov OŠ Danila Lokarja Ajdovščina.

OŠ Šturje Ajdovščina

Uspeh ekipe prve 
pomoči

Ekipa prve pomoči iz OŠ 
Šturje Ajdovščina je ponovno 
dokazala, da sodi med najboljše 
v Sloveniji. Po izjemni predstavi 
na lokalnem in regijskem 
tekmovanju se je učenkam uspelo 
uvrstiti na državno tekmovanje, 
ki je potekalo 13. maja 2023 
v Kopru. Barve naše šole so 
zastopale Urša Praček, Klara 
Črnigoj, Kaja Turk, Maja Curk, 
Lara Trošt, Ana Bela Bajec in 
Lia Bole, vse učenke 7. razreda. 
Na tekmovanju je nastopilo 14 
osnovnošolskih ekip iz celotne 
Slovenije. Najprej so morale 
učenke prikazati teoretično 
znanje iz prve pomoči ter 
zgodovine in delovanja Rdečega 
križa danes. Sledil je še praktični 
del na petih delovnih mestih po 
središču Kopra. Bilo je precej 
naporno, a učenke so prikazale 
veliko znanja, iznajdljivosti, dobre 
volje in pozitivne energije. Samo 

dogajanje je organizator popestril 
še z vmesnimi postajami, kjer so 
se udeleženci tekmovanja malce 
spočili in seznanili z različnimi 
službami zaščite in reševanja: 
policije, radioamaterjev, gasilcev, 
službe za reševanje v gorah in 
jamah ter kinološkega društva z 
reševalnimi psi. 

Ob zaključku tekmovanja so 
razglasili tri najboljše ekipe, 
ostale smo vse osvojile zasluženo 
4. mesto. Zadovoljne, predvsem 
z veliko novimi izkušnjami, 
bogatejšim znanjem in motivacijo 
za nadaljnjo delo v prihodnjem 
šolskem letu so učenke sklenile 
sobotno tekmovanje.

Vsem nastopajočim učenkam 
čestitamo! OZRK Ajdovščina 
in prostovoljki Petri Fučka se 
zahvaljujemo za vso podporo in 
pomoč pri celoletnemu delu.

Vesna Furlan, mentorica 
krožka prve pomoči
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Ponovno nas je vreme prijetno 
razveselilo in že z začetkom 
meseca maja je prijetno toplo in 
nas kar vabi v naravo. Rastlinje 
se ponovno prebuja po zimskem 
spanju. Prebuja pa se ne samo 
rastlinje temveč rojevajo/polegajo 
se tudi nova življenja divjadi. 
V drugi polovici meseca maja 
ter v začetku junija namreč 
srne polegajo mladiče. Srna 
poležene mladičke pusti/odloži 

običajno v visoki travi oziroma 
v ustreznem kritju grmičevja. 
Čeprav mladiček lahko deluje 
izgubljeno in nebogljeno, je 
njegova mama gotovo nekje v 
bližini. K njemu se vrne in ga doji, 
ko mine nevarnost, oziroma, ko 
konča s pašo. Potrebuje namreč 
večjo količino hrane, da lahko 
nahrani novo življenje. Ker je tako 
odložen mladič popolnoma brez 
vonja, da je varen pred plenilci, 

vas naprošamo, da se mladičev 
ne dotikate, božate, saj bi s tem 
naredili nepopravljivo škodo. 
Svoj vonj bi namreč prenesli na 
mladiča, zato ga srna ne bi več 
sprejela in obsojen bi bil na smrt. 

Velika nevarnost so tudi, za vsa 
poležena bitja, spuščeni psi. Zato 
vas naprošamo, da imate svoje 
ljubljenčke pod nadzorom, oz. še 
bolje, da jih prosto ne spuščate. 
S svojim preganjanjem namreč 
preženejo divjad s svojih varnih 
con in jih lahko tudi poškodujejo. 
Pse moramo imeti vedno pod 
nadzorom, saj nam tako veleva 

tudi zakonodaja. 
Kmetovalce, ki v tem obdobju 

izvajajo košnjo trave, pa 
naprošamo, da so še posebej 
previdni pri košnji, saj je tudi ta 
velikokrat usodna za nebogljena 
bitja. Ne le da mladiče usmrti, 
največkrat jih tako poškoduje, 
da poginejo v mukah. Ker 

verjamemo, da ob takšnih 
dogodkih vsakega stisne pri srcu, 
se temu lahko poizkusimo izogniti 
že z majhnimi spremembami pri 
načinu opravljanja košnje same. 

Za varnost živali na travinju 
lahko poskrbimo s pravilno 
smerjo košnje, ki živalim 
omogoča beg s travnika. Košnjo 

zato opravljamo iz sredine 
travnika proti robu in ne od roba 
proti sredini.

Na večjih površinah najprej 
pokosimo dva vzdolžna pasova 
njive ob robu. nato pa začnemo 
s košnjo od notranjega dela 
travnika navzven. Travnike, ki 
se nahajajo ob cestah, kosimo 
vzporedno s cestiščem in v smeri 
stran od cestišča, da divjadi 
in ostalih živali ne spodimo 
na cesto. Prav tako se lahko na 
traktorjih uporabi verige, ki s 
hrupom odganjajo živali stran.

Z upoštevanjem naših 
priporočil boste naredili veliko 
uslugo naravi oz. bitjem, ki v njej 
živijo. Prepričani smo, da se vam 
bodo, enkrat v zgodnjem jutru, 
prikazala na sredini travnika in 
se vam zahvalila, da ste njihovim 
mladičkom pustili živeti.

Hvala! 
Lovci LD Vipava 

www.phv.si

Od 12. do 16. junija praznujemo prvo obletnico 
otvoritve. Praznujte z nami in se v času obiska 
osvežite s sladoledi  Leone.

Pozdravljeni na Primorski!
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NAJUGODNEJŠA KOŠARICA
6 OSNOVNIH BANČNIH STORITEV
ZA POVPREČNEGA KOMITENTA

Pozdravljeni
v poslovni enoti 
Ajdovščina.

Novi komitenti
prejmete 12 mesečno
brezplačno vodenje.
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Ne dotikaj se me, moja mama je blizu

LUKA LESKOVEC
kmetijska trgovina

• kmetijski in gozdarski stroji
• traktorji New Holland
• vrtni program
• avtomobilske prikolice
• pašna oprema
• gozdarska oprema
• hlevska oprema
• folija in mreža za baliranje
• igrače za male kmetovalce
• olja in maziva
• rezervni deli
• servis traktorjev in strojev
• servis za vrtni program

Goriška cesta 75 | 5270 Ajdovščina | info@luka-leskovec.si
 

stroji 041 978 630 | trgovina 031 436 000 

ponedeljek - petek | 7.00 - 16.00
  sobota | 8.00 - 12.00

Varna košnja

Pomladne aktivnosti v Velikih Žabljah
Pomlad je najlepši čas leta, to je čas, ko se narava počasi prebudi. Iz 'zimskega spanja' se prebudimo tudi ljudje. V Velikih Žabljah smo pošteno zavihali rokave in 

z različnimi aktivnostmi začeli v sredini meseca aprila. V vasi je zadišalo po pomladi. Veliko je bilo postorjenega, za začetek smo se potrudili, da so se obiskovalci 
dogodka Rally Vipavska dolina, počutili dobrodošli v naši vasi. Vsem je znano, da legendarnih 'žabeljskih rajd' ne gre zamuditi. Da je dogodek nepozaben, so 
pomembne tudi malenkosti, kot so ureditev parkirišč za obiskovalce, ureditev znamenite tretje rajde itd. Vozniki relija so tudi letos poskrbeli, da je bil dogodek 
za vse nas zanimiv in nepozaben.

Občutki o omenjenem 
športnem dogodku se še niso 
dobro vtisnili v naš spomin, 
ko so člani Društva Fežularji, 
v sodelovanju s krajevno 

skupnostjo, že organizirali 
čistilno akcijo. Pred dvorano 
krajevne skupnosti smo se v 
nedeljo, 30. aprila, zbrali takoj 
po kosilu in začeli s čiščenjem 

okolice. Sledila je okrasitev mlaja. 
Na 'častno' mesto ob vhodu v 
vas smo ga postavili ob 18. uri. 
Zadovoljni in utrujeni smo se 
odpravili nad vas, na 'Kazal', 
kjer so vaščani dlje časa pridno 
odlagali zeleni odrez, za kres. 
Tam nas je že čakal Tine, s peko 
čevapčičev in kapljico rujnega 
domačega vinarja. Tradicionalno 
smo kres prižgali ob 21. uri, čas 
je bil, da se zabava prične. Ob 
prijetni družbi in dobri hrani je 
čas hitro minil. 

Prvomajski prazniki so bili 
namenjeni počitku in nabiranju 
moči za izpeljavo šagre sv. 
Florijana, ki je letos potekala 
šestega in sedmega maja. Sobota je 
bila športno-glasbeno obarvana. 
V zgodnjem popoldanskem 
času so se ekipe pomerile v igri 
nogometa ter briškule. Večer pa se 
je zaključil v 'žabeljskem' slogu in 
sicer s koncertom skupin Astray 

in Zelene Gartrože. 
Nedelja je bila namenjena tako 

najmlajšim z otroško predstavo 
Medvedja simfonija ter malo 
manj mladim, ki so z Društvom 
gospodinj in dramsko skupino 
Planina odkrili Recept za 
hujšanje. Po zaključku predstav 
pa je za dobro voljo poskrbel 
DJ Samo. Glede na število 
obiskovalcev in njihovih vtisov 
smo z izvedbo dogodkov več kot 
zadovoljni. Z mislimi smo že 
usmerjeni v poletje in načrtovanje 
novih aktivnosti. Brez podpore 
članov sveta krajevne skupnosti 
in članov društva Fežularji nam 
izpeljava dogodkov ne bi uspela. 
Nikakor pa ne gre pozabiti 
donatorjev. 

Iztok Furlan, 
predsednik KS Velike Žablje, 

foto Domen Cigoj
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Ekipa Modra ženska je izvedla 
dve ponovitvi multivizijskega 
performansa z naslovom La Mujer 
Azul en la Ciudad del Sol - Modra 
ženska v mestu sonca. Umetnico 
je na otvoritvenem delu dogodka 
predstavila kustosinja Muzeja 
španske sodobne umetnosti 
(Museo de Arte Contemporaneo 
Eduardo Westerdahl – MACEW) 
Estefania Gonzalez Perez, ki je 

poudarila vrednost in skladnost 
njenih del s špansko kulturo. 
Dogodek je bil obogaten s 
klavirsko avtorsko glasbo 
umetnice ob violinski spremljavi 
Oskarja Lična, izraznim plesom 
Aje Franca in Leje Bajc ter 
branjem poezije avtorice Polone 
Kunaver Ličen, ki jo je v španskem 
jeziku interpretirala Ingrid 
Marc. Scenarij je napisala Anja 

Kovšca Kosovel, ki je bila tudi 
povezovalka večera v angleškem 
jeziku. Za tehnično podporo je 
poskrbel Oton Marc.

Dogodka, ki je bil dobro obiskan 
s strani lokalnega občinstva, se je 
udeležil tudi župan mesta Puerto 
de la Cruz Marco Gonzáles. V 
zaključnem nagovoru je poudaril, 
kako pomembna sta bila ta projekt 
in performans za kulturni utrip 
mesta. Zahvalil se je umetnici 
Loni Verlich za čudovito razstavo 
likovnih del ter ekipi za odlično 
odigran in zanimiv performans. 
Likovno delo Lone Verlich z 
naslovom Modra ženska in 
palmovo drevo je ostalo v stalni 

zbirki Instituta IEHC in Muzeja 
moderne umetnosti. Ta muzej 
predstavlja edinstveno priložnost 
za spoznavanje umetnosti 20. 
stoletja. V njem se hranijo dela 
pomembnih slikarjev. V razstavni 
dvorani IEHC in na drugih 
lokacijah vsak mesec poteka 
več začasnih razstav, katerih 
namen je predstaviti umetniška 
dela tako uveljavljenih kot novih 
umetnikov. Muzej je sedaj 
obogaten tudi z delom umetnice 
Lone Verlich. Predsednik muzeja 
Don José Cruz Torres se je ob 
predaji slike Modra ženska in 
palmovo drevo uradno zahvalil 
za donirano likovno delo.

Projekt Modra ženska ima 
poslanstvo ozaveščanja, nudenja 
pomoči in povečanja zavedanja 
pomembnosti ženske vloge v 
družini, sodobnem svetu in 
govori o njenem vplivu v današnji 
družbi. Izraža vsesplošno podporo 
ženskam, ki so jim odvzete pravice 
in doživljajo stiske ter jih podpira 
pri osvobajanju. Poudarja tudi 
pomembnost podpore ženske 
ženski. Zato je delež od vsake 
prodane slike na temo Modra 
ženska Lona namenila podpori 
ženskam v stiski v Materinskem 
domu Solkan. 

Ingrid Marc

V svetogorski baziliki se je 13. 
maja odvilo tekmovanje prvega 
Čezmejnega festivala sakralne 
glasbe, ki ga je izvedel zbor 
AmorVincit iz Nove Gorice. V 
tekmovalnem delu je nastopilo 
šest sestavov, ki so se v finale 
prebili na osnovi poslanih 
posnetkov, Srečko Kosovel kot 
edini moški zbor. Kosovelovci 
so stilsko razgiban tekmovalni 
program zelo dobro odpeli, toda 
žirija (Andrej Misson, Gregor 
Klančič, Walter Lo Nigro) 
je nagrade delila, po recimo 
temu 'diplomatskih' kriterijih. 
Toda ajdovski pevci niso imeli 
časa objokovati teh odločitev, 
saj jih je konec tedna čakala 
logistično zahtevna organizacija 
dvodnevnega festivala.

Zadnja leta je festival namenjen 
pretežno moškemu petju, saj 
tako zbor kot umetniški vodja 
festivala Andrej Makor stremita 
k ovrednotenju in plemenitenju 
moškega petja, ki ima v 
slovenski zborovski tradiciji zelo 
pomembno vlogo. Posebnost 

festivala je, da namenja pozornost 
moškemu petju vseh generacij, od 
fantovskih zborov do zrelejših 
moških sestavov. Tako je bilo 
tudi na že 9. izvedbi festivala, ki 
se je začel v soboto, 20. maja, v 
samostanski cerkvi v Vipavskem 
Križu, kjer se je zvrstilo pet 
zborov. 

Vsa ta leta so festival odprli 
pevci moškega zbora Srečko 
Kosovel, ki pa so tokrat to čast 
zaupali podmladku, sicer v 
mešani sestavi in pod vodstvom 

Petre Habjanič Gregorc.Zbor 
deluje šele prvo sezono, pa ima 
za seboj že več uspešnih nastopov, 
še več, na nedavnem tekmovanju 
v Palmanovi je prejel kar 96 točk, 
nastop v Vipavskem Križu pa je 
bila tudi dobrodošla generalka za 
bližnje tekmovanje v Opatiji.

So si pa kosovelovci naslednjega 

dne v božjepotni cerkvi v Logu 
dodobra ogreli glasilke, saj so 
tekmovalnemu programu s Svete 
Gore dodali še nekaj kapitalnih 
skladb iz pravoslavne liturgije in 
zaključili z domačim skladateljem 
Franom Ferjančičem, rojenim na 
Gočah. 

Festival se je nadaljeval s 
fantovsko skupino MeMPZ 
Emil Komel iz Gorice, ki je 
odpel črno mašo skladatelja, 
katerega ime nosi, zaključil pa s 
koncertom komornega moškega 
zbora Davorin Jenko iz Cerkelj na 
Gorenjskem. 

ep, foto Mateja Habjanič

Avtor je svoje pesmi prvič 
obelodanil leta 2018, ko je v 
samozaložbi izdal pesniško 
zbirko z naslovom V svetlobo 
prebujen. 18. aprila 2023 pa je 
predstavil naslednji dve, najprej 
zbirko V meni poje ljubezen 
(2020), ki jo je podaril ženi Irmi 
ob njenem okroglem jubileju, kar 
je v slovenski pesniški produkciji 
pravzaprav redkost. Franc je 
poudaril, da verjame v ljubezen, ki 
je po njegovem temeljna vrednota 
sveta, življenja, odnosov, bivanja 
…

Knjigo krasijo avtorjeve 
fotografije, nastale v različnih 
krajih in različnih časih.

Druga predstavljena zbirka 
pa je nastala v obdobju korone, 
kar se odraža tudi v naslovu 
Kronski dragulji (2022). Na 
začetku lahko preberemo, da jo 
avtor »posveča vsem iskalcem 
upanja in svetlobe med čermi 
brezmejnosti ob tridesetletnici 
de lova nja  prenov ljene 
specialistične pulmološke ter na 
novoustanovljene diabetološke 
ambulante Zdravstvenega doma 
v Ajdovščini«. V njej se je Franc 
Koren preizkusil v japonski 
pesniški obliki haiku. Haikuji 
so kratke pesmi, sestavljene 
zgolj iz 17 zlogov, razvrščenih 
v tri vrstice - v prvi in tretji je 
zlogov pet, v drugi pa sedem. V 

vsebinskem smislu poskušajo 
haikuji prikazati nek trenutek iz 
narave, ki ga pa avtor povezuje z 
dogajanjem v njegovi notranjosti. 
Gre torej zato, da poskušaš z malo 
besedami povedati zelo veliko in 
izraziti neka globoka občutja.

Zanimive ilustracije v zbirki 
so delo domačinke Silve Karim 
in dajejo knjigi prav poseben čar. 
Že na naslovnici nas pozdravlja 
pšenični klas, ki nas nehote 
spomni na kruh, temeljno dobrino 
preživetja, morda pa nas popelje 
tudi k pesnikovim koreninam 
na Križni Gori, kjer je pšenica 
dobro obrodila in se je zaradi 
tega pri hiši reklo Pri šuničarju. 
Kot gostja večera je umetnica 
povedala, da mora to, kar želi 
ilustrirati, začutiti. Ko se to zgodi, 

stvari stečejo same. Pri tej zbirki 
se je to zgodilo hitro in kot lahko 
opazimo - čudovito. 

Med avtorjema, verzi in rimami 
je na predstavitvi spretno krmaril 
uveljavljeni ajdovski pisatelj, 
pesnik Bojan Bizjak, ki je za obe 
zbirki prispeval spremno besedo, 
poslušalcem pa je ponudil tudi 
nekaj 'pesmi za pokušino'. Zato, da 
nam je bilo še lepše, je z igranjem 
na f lavto poskrbela odlična 
glasbenica Rebeka Koren, saj 
smo lahko prisluhnili kar trem 
skladbam v njeni izvedbi. 

Vse pesniške zbirke Franca 
Korena so že našle svoje mesto 
na knjižnih policah Lavričeve 
knjižnice. Vabljeni, da si jih 
izposodite.          M. B.

Janko Orač - Žarenje globin
V Lokarjevi galeriji je od 19. maja do 10. junija na ogled izjemno zanimiva in barvno eruptivna 

razstava novomeškega slikarja Janka Orača.

Janko Orač (1958) je leta 1997 
diplomiral na Visoki strokovni 
šoli za risanje in slikanje v 
Ljubljani pri prof. Dušanu 
Kirbišu, v Zagrebu pa je na 
Akademiji likovnih umetnosti 
zaključil podiplomski študij 

umetniške grafike pri prof. 
Nevenki Arbanas.

V svojih delih na obeh 
področjih razkriva svoj bogat 
kreativni potencial. Celoten opus 
Janka Orača priča o potovanju, 
o prehajanju, o povezovanju 

in sobivanju med zunanjim 
in notranjim, slikarskim in 
grafičnim, med linijo in barvo … 

Temelji njegovega ustvarjanja 
se dotikajo predvsem koloristične 
abstraktne ekspresije. Avtor 
v njej uresničuje predvsem 
likovne metamorfoze, s katerimi 
potrjuje svojo ustvarjalno vnemo 
po raziskovanju, po poglabljanju 

in neomajni zvestobi sebi. V 
njem je vselej prisotna narava 
in njegov življenjski prostor 
ter razmišljanja, povezana z 
življenjem. Janko Orač se zaveda 
vloge in pomena kompozicije. 

Premišljenost ekspresivnih 
barvnih nanosov se srečuje s 
stihijskostjo in celo z akcijskim 
slikanjem. Ritmi konkretnih, 
pastoznih nanosov so v dialogu 
z lazurnimi.

V njegovih delih je prisotno 
tudi vključevanje kolažnega 
principa, s katerimi dosega efekte, 
ki jih ni mogoče doseči zgolj s 
čistim slikarskim medijem. V 
Oračevem slikarstvu je barva 
najpomembnejši dejavnik, s 
katero dosega izjemno izrazno 
moč in priča o slikarjevi 
koloristični senzibilnosti. Slike 
velikega formata so veličasten 
poklon barvi in potezi. Njegove 
grafike, tako tiste, ki potrebujejo 
steno kot tiste, katerih odtisi 
na trakovih lebdijo v prostoru, 
pripovedujejo zgodbo o lesu, 
o lesorezu, o prvinskem in 
simbolnem.

Janko Orač je likovni 
sprehajalec med slikarskim in 
grafičnim področjem, izviren 
povezovalec različnosti, subtilen 
in učinkovit raziskovalec likovnih 
izraznih sredstev. Močan v potezi, 
skoncentriran v liniji, koloristično 
bogat in inventiven.

Vladimir Bačič

Primorci beremo 2023
Primorske knjižnice v skupnem projektu že sedemnajst let 

uspešno spodbujamo branje slovenskih ustvarjalcev. Letošnja 
bralna sezona se je začela 24. aprila, potekala pa bo do 3. 
novembra 2023. Na letošnjem seznamu je 77 proznih del in 
13 pesniških zbirk slovenskih avtorjev. Bralci lahko posežete 
po tiskanih izvodih, kar nekaj naslovov pa je na voljo tudi v 
obliki e-knjige. Za uspešen zaključek je potrebno prebrati pet 
proznih del in eno pesniško zbirko ter oddati bralna znamenja 
z osnovnimi podatki o knjigi in bralcu. Če želite, lahko napišete 
tudi mnenje o prebranem. Kratke vsebine letošnjih knjig si lahko 
ogledate na spletni strani Primorci beremo.

V Lavričevi knjižnici vsako leto 
zelo uspešno izpeljemo projekt. 
Tako je lani z nami bralo več kot 
140 bralcev po vseh naših enotah. 
Veseli nas, da se vedno znova na 
seznam uvrščajo tudi lokalni 
ustvarjalci. V letošnjem letu je 
tako na seznamu kriminalni 
roman Diamantno jutro avtorice 

Mihaele M. Tihelj in pesniška 
zbirka Nevidna naravoljuba Ane 
Rustja. Čeprav je mnogim projekt 
že zelo dobro poznan in se vsako 
leto z veseljem lotijo branja, prav 
lepo vabimo tudi tiste, ki ste do 
letos morda oklevali. Primorci, 
vabljeni k branju.

Jasmina Česnik Ušaj

Ustvarjalci projekta Modra ženska 
so se srečno vrnili iz mesta sonca

Sredi aprila se je ekipa Modra ženska pod vodstvom umetnice Lone Verlich (Polona Kunaver 
Ličen) odpravila v Mesto sonca, kakor je Lona poimenovala mesto Puerto de la Cruz na Tenerifih. 
V galeriji Inštituta za hispanistiko Kanarskih otokov (Instituto de Estudios Hispánicos de Canarias 
- IEHC) se je odvijala otvoritev razstave njenih slikarskih del. Predstavila se je z izborom 32 slik 
na temo modre ženske v mestu sonca. Rdeča nit vseh razstavljenih likovnih del je bila ženska, 
ki jo obdajajo narava, rastline in živali, značilne za Tenerife.

Lavričeva knjižnica Ajdovščina

Novi pesniški zbirki Franca Korena
V Lavričevi knjižnici smo prisluhnili predstavitvi dveh pesniških zbirk domačina, Colčana 

Franca Korena - V meni poje ljubezen in Koronski drgaulji.

Vodopivski jubilej v 
Vipavi

Primorski akademski zbor Vinko Vodopivec so leta 1953 
ustanovili primorski študenti v Ljubljani, ki jih je družila želja 
po petju in zabavi. Zboru so nadeli ime po enem največjih 
slovenskih cerkvenih in posvetnih skladateljev, Vinku 
Vodopivcu.

V letu 2023 zbor praznuje že 
70-letnico, ob tej priložnosti 
bi radi Vodopivci povabili vse 
ljubitelje zborovske glasbe na 
jubilejni koncert, ki bo v soboto, 
3. junija ob 20.00, v atriju 
Lanthierijevega dvorca v Vipavi. 
Po koncertu bo sledilo druženje 
ob kozarcu vina. Vstop je prost, 
organizatorji pa se priporočamo 
za podporo v obliki prostovoljnega 

prispevka, za katerega dobite tudi 
jubilejni kozarec. V primeru 
slabega vremena bo koncert 
potekal v športni dvorani 
Škofijske gimnazije Vipava. Kdor 
se koncerta ne bo uspel udeležiti, 
pa je vabljen, da si ga ogleda na 
RTV Slovenija, kjer bo predvajan 
posnetek koncerta.

Blaž Ličen

Kosovelovci kot tekmovalci in 
prireditelji
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V petek, 19. maja zjutraj, sem 
se z nahrbtnikom, plastenko 
vode, manjšim prigrizkom in 
pohodnimi palicami odpravila 
na zbirno točko na parkirišču za 
gradom. Iz vetrovne Ajdovščine 
smo se odpeljali v Renče. Naša 
četica 27. pohodnikov se je 
mimo vojaškega pokopališča iz 
prve svetovne vojne usmerila 
proti Gregorčičevi spominski 
poti, ki nas je vodila po gričih 
med Renčami in Gradiščem nad 
Prvačino, kjer se je velikokrat 
sprehajal tudi naš 'goriški 

slavček'. Lokalno društvo za 
kulturo in turizem jo je leta 2010 
uredilo in opremilo z osmimi 
informacijskimi tablami. V tej 
'deželi rajskomili' je Gregorčič 
preživel 21 let, pisal poezijo, 
izdajal pesniške zbirke in se 
razdajal ljudem, ki so ga imeli 
zelo radi. Tudi mi smo občudovali 
to lepo razgibano zeleno 
pokrajino, posuto s številnimi 
vinogradi. Pot nas je vodila 
mimo Gregorčičevega hrasta 
na Cinkovcu, pod katerim je 
pesnik rad posedal in se predajal 

prečudovitemu pogledu na 16 
bližnjih cerkva in na okoliške 
hribe vse tja do njegovega Krna. 
Na Gradišču smo se ustavili pri 
spomeniku padlim in žrtvam 
vojnega nasilja, delu Negovana 
Nemca. Naši skupini se je 
pridružil gospod Miro Kerševan, 
ki nas je s svojimi živahnimi očmi 
in zavzetim pripovedovanjem 
o pesnikovem življenju v teh 
krajih takoj začaral. Ogledali 
smo si cerkev Brezmadežne 
device Marije s prav posebnim 
prikazom križevega pota, ki ga 
je cerkvi podarila aleksandrinka. 
V tej cerkvi je pesnik maševal in 
igral na svoj harmonij. 

Nato smo zavili še v spominski 
park, ki je posvečen slikarju 
Jožefu Tomincu in Simonu 
Gregorčiču, kjer si je pesnik 
kupil nekaj zemlje, si postavil 
hišo in kmetoval. V parku stoji 

Gregorčičev doprsni kip, v hiši 
pa je kulturni dom z urejenim 
prostorom za balinanje. Pot smo 
nadaljevali še do Gregorčičevega 
vrta, kjer je postavljena klop 
z njegovim kipom. Predajali 
smo se prijetnim vonjavam ob 
najrazličnejših grmičkih dišavnic 
in začimb. Razvajanje vseh 
naših čutov pa smo zaključili še 
s požirkom kakijevega likerja! 

Ob povratku v Renče sem se še 
zadnjič ozrla na rdeče makove 
cvetove med zelenimi travnatimi 
biljkami, ki so se zibale v rahlem 
vetru. Dobrih 9 km poti je ob 
klepetu in v prijetni družbi minilo 
neopazno. Prikorakali smo do 
konca petkovega nepozabnega 
doživetja. Le kaj nam bo naša 
Vesnica pripravila naslednjič?

Vlasta Iljič Brecelj

V tistem času je krajevni 
skupnosti predsedoval Karlo 
Lemut s svojo ekipo, ki so s 
spretnostjo in zagnanostjo 
omogočili, da so dela potekala 
nemoteno. Vse priprave od 
izvedbe lukenj za postavitev 
slavoloka ob glavni cesti naprej 
so pomembno vplivale na začetek 
postavljanja prvomajskega mlaja 
v naši vasi.

Takratnemu sokrajanu Otonu 
Vidicu se je porodila misel, 
da bi tudi v naši vasi postavili 
prvomajski mlaj. Obrnil se je 
na prijatelje in znance in kar je 
najpomembneje, na takratno 
mladino v Dolgi Poljani. Zagnani 
mladi so privolili in akcija je 

stekla. Na predvečer 1. maja leta 
2003 smo v Dolgi Poljani prvič 
postavili mlaj. Vse krajane je 
navdajal ponos in zadovoljstvo, 
da smo se v vasi združili in uspeli 
postaviti tako velik mlaj, na 
markantni lokaciji pod vasjo sredi 
doline. Tako je postavljanje mlaja 
postalo vsakoletni tradicionalni 
dogodek. Postavljanje mlaja je 
projekt cele naše vasi.

Za celotno izvedbo je 
pomemben skoraj vsak vaščan, saj 
pri taki organizaciji ni pomembna 
samo dobra volja ampak tudi 
spretnosti, znanje, orodje in 
materiali, ki smo jih do sedaj 
znali izkoristiti. Danes že pokojni 
Slavc 'Božičov' nam je z veseljem 

posojal premo od voza, ki nam 
je omogočila transport tako 
dolgega tovora. Pri Bizjakovih 
smo dobili 'štrike' za pridrževanje 
mlaja pri dvigu. Če smo pri 
podiranju zlomili vrh mlaja, 
nam je vedno odprl delavnico 
Karlo 'Ančn', ki je vrh 'uštukal'. 
Pri Danilu Curku, ki je nekje 
najbližje lokaciji postavljanja 
mlaja, smo vedno dobili potrebno 
orodje, na katero smo pozabili. 
Gospa Romana Curk je večkrat 
poskrbela za krpanje zastav, ki 
nam jih burja vsako leto dodobra 
zdela. Seveda je v organizacijo 
dogodka vpletenih še veliko 
krajanov. Najpomembnejši člani 
pa so mladi iz vasi, ki že 20 let 
skrbijo, da vse priprave potekajo 
tekoče. Kot prvo se je potrebno 
dogovoriti za smreko in pridobiti 
vsa potrebna dovoljenja. Potrebno 
je okrasiti venec za mlaj, splesti 
kito in narediti rože iz krep 
papirja. Pripraviti je potrebno 
luknjo, 'kajle', organizirati prevoz 
in poskrbeti za hrano in pijačo, 
saj je to celodnevni dogodek, ki 
je hkrati zelo lep a tudi naporen.

Sama postavitev se je skozi 
dvajset letno zgodovino 

spreminjala. V začetku smo mlaj 
postavljali tik ob glavni cesti, dvig 
je potekal ročno s pomočjo dviga 
'kasona' na tovornjaku, ki ga je 
upravljal Peter Curk. V prvih letih 
smo za mlaj uporabili borovce, ki 
rastejo za našo vasjo. Z leti smo 
mlaj prestavili nekoliko višje od 
glavne ceste, saj smo imeli kar 
nekaj slabih izkušenj, ko nam je 
naša burja mlaj prevrnila, celo 
strela nam je udarila v mlaj in 
še kakšen nepredvidljiv dogodek 
se je zgodil. Vse te izkušnje 
smo znali izkoristiti. Letos smo 
postavili smreko z Nanosa, ki jo 
postavimo s pomočjo dvigala ter 
tako poskrbimo za večjo varnost.

Veseli in ponosni smo, 

da obeležujemo že 20. leto 
postavljanja mlaja. Vsi si želimo, 
da se dogodek ohrani in nadaljuje 
v naprej, kar pa je močno odvisno 
od zagnanosti naslednjih 
generacij, ki prihajajo za nami. 
Do sedaj v 20 letni zgodovini so 
se vsako leto pridružili tudi novi 
mladi iz vasi, kar je omogočilo, 
da smo se tudi letos zbrali v tako 
lepem številu.

Letošnji dogodek je imel tudi 
kulturni program, ki sta ga vodili 
Zarja Bizjak in Sara Praček. Na 
dogodku je sodelovala tudi sekcija 
trobil iz Pihalnega orkestra Burja 
Ajdovščina. Vsem nastopajočim 
se iskreno zahvaljujemo.

Mladi iz Dolge Poljane

Ob prihodu so nas sprejeli 
tamkajšnji inštruktorji, ki so nas 
najprej podučili o varnostnih 
pravilih v parku. Strogo 
upoštevanje pravil je tu obvezno, 
saj poligoni segajo tudi do nekaj 

metrov nad tlemi, spusti po 
zipline-u pa dosežejo tudi do 70 
km/h.

Skupina mlajših otrok se je 
preizkusila na treh enostavnejših 
poligonih, učili so se varnostnega 

preklapljanja škripcev in zaponk. 
Poligoni so obsegali plezanje 
po lestvah in mrežah, hojo po 
brveh in premikajočih deskah ter 
krajše spuste po zipline-ih. Vsak 
poligon je iz otrok izzval učenje 

novih veščin in spretnosti in jih 
postavil pred nove preizkušnje, ki 
so jih naši najmlajši zelo dobro 
premagovali. 

Starejših otrok nismo videli - bili 
so visoko v krošnjah dreves, delali 
družbo pticam in vevericam, le 
vsake toliko nam je kak zletel 
nad glavami po zipline-u. No, če 
damo šalo na stran, so tudi starejši 
uspešno premagovali naloge, 
ravnotežnostne in višinske, in si 
dokazali, da zmorejo več, kot so 
si mogoče bili mislili. 

Cel avtobus otrok je spremljalo 
pet spremljevalk, prostovoljk 
društva, ki so mlade budno 

spremljale, animirale in 
opogumljale, svoj pogum pa za 
zaključek stestirale še na velikem 
hitrem zipline-u. Za spremstvo se 
jim lepo zahvaljujemo. 

Dan, preživet v objemu narave, 
med sovrstniki in z izzivi, ki 
mlade opremijo z veščinami 
za življenje, zaupanjem vase, s 
pogumom in samozavestjo, je 
dan, ki ga lahko označimo za 
izjemno uspešnega! 

Iskrena zahvala pa gre tudi 
lastniku in osebju Pustolovskega 
parka Geoss, za prijaznost in 
ustrežljivost. Prihodnje leto se 
zopet vidimo!

SISTEMI ZA  & OGREVANJE HLAJENJE
Panasonic v vašem domu.
Rešitve za ogrevanje, sanitarno toplo vodo in klimatizacijo.

MEGATERM d.o.o. Cesta 25. junija 1G, Kromberk, 5000 Nova Gorica  t. +386 (05) 333 40 77

20. tradicionalno postavljanje 
mlaja v Dolgi Poljani

Vse skupaj se je začelo v prvih letih novega tisočletja. Pomembnejši dogodek, ki je predramil 
našo vas, je bilo slovesno praznovanje 50. letnice mašniškega posvečenja našega rojaka, patra 
Andreja Božiča, v začetku leta 2003. Prav v ta namen se je ob glavni cesti ob vstopu v našo vas 
postavilo dva manjša mlaja in slavolok. Istočasno se je v Budanjah pred cerkvijo v ta namen 
postavil velik mlaj. Pri postavitvi in organizaciji dogodkov smo sodelovali krajani Dolge Poljane 
in si pridobivali prve izkušnje s postavljanjem mlaja.

Poln avtobus mladine v 
Pustolovskem parku Geoss

Medobčinsko društvo prijateljev mladine Ajdovščina je na prvi počitniški dan, 26. aprila 2023, 
odpeljalo 44 otrok od 1. do 9. razreda v geometrijsko središče Slovenije, natančneje v Pustolovski 
park Geoss. Tu smo počitniške dni preživljali že drugo leto zaporedoma in zagotovo ne zadnjič.

Na letošnjem 8. Ultra trailu 
Vipavska dolina (UTVV 2023) 
je na najdaljši, kraljevski progi, 
pritekel v cilj kot drugi, pred 
njim je bil le zmagovalec Anže 
Sobočan. Za 170 km dolgo progo 
je potreboval 24 ur. 

Andi Mamić nam je predstavil 
svoj delavnik, treninge, hobije, 
pojasnil nam je tudi smernice 
zdravega življenjskega sloga in 
navade tekača, ki za treninge 
žrtvuje tudi spanje ponoči, da je 
potem lahko čez dan z družino 
in v službi. Pokazal nam je svoje 
medalje in prstan, ki ga je dobil 
za svoj uspeh na zadnjem UTTV. 
Učenci 4. a in 4. b so veliko 
spraševali in izvedeli veliko 
novega in zanimivega. Povedal 
nam je, da se morajo športniki 
držati različnih pravil in pomagati 

poškodovanim sotekmovalcem 
ter da je od vseh pričakovati 
pošteno igro oz. 'fair play'. K temu 
je spodbudil tudi učence pri vseh 
njihovih treningih in na tekmah. 

Andi Mamić, hvala za obisk na 
šoli. Želimo Vam veliko uspešnih 
treningov in tekem ter srečo na 
vseh področjih Vašega življenja.

Vida Trošt 

OŠ Draga Bajca Vipava

Obisk Andija Mamića
V Tednu vseživljenjskega učenja nas je 16. maja na OŠ Draga 

Bajca Vipava obiskal Andi Mamić, tekač na dolge proge, trener 
nogometa in zaposlen v Strokovnem centru Planina, mož in 
oče dveh hčera, ljubitelj psov in narave.

Po Gregorčičevi poti od Renč do Gradišča nad Prvačino

Bleščimo se v zlati in 
srebrni

Na osnovni šoli v Pivki je 
22. aprila potekalo državno 
tekmovanje v znanju matematike 
za Vegova priznanja. Tekmovanja 
so se udeležili tudi štirje učenci 
iz Osnovne šole Danila Lokarja 
Ajdovščina, ki so se s svojimi 
dosežki uvrstili med najboljše 
tekmovalce. 

Jan Medvešček iz 8. b razreda 
je dosegel srebrno priznanje. 
Lukas Bovcon iz 7. c razreda 
je dosegel zlato priznanje in se 
med 218 tekmovalci sedmega 
razreda iz celotne države uvrstil 
na 18. mesto. Manca Blažko iz 
8. c razreda je prav tako dosegla 
zlato priznanje. Osmošolcev iz 
celotne Slovenije se je na državno 
tekmovanje uvrstilo 231, Manca 
se je s svojim dosežkom uvrstila 
na 12. mesto. To pomeni, da spada 
med najboljših 5 % osmošolcev. 

Državnega tekmovanja se je 
udeležilo tudi 241 devetošolcev. 
Tadeja Bone iz 9. b razreda se 
je uvrstila na 27. mesto in tudi 
dosegla zlato priznanje.

Bronasto priznanje je na 
regijskem tekmovanju, ki je 
potekalo 5. aprila na OŠ Solkan, 
prejelo kar 17 učencev.

Matematiki OŠ Danila 
Lokarja Ajdovščina

Ajdovščina je v vikendu 13. 
in 14. maja, gostilo dva izjemna 
šahovska dogodka, ki sta 
pritegnila številne mlade in stare 
ljubitelje te kraljevske igre. V 
soboto je potekal Pokal osnovnih 
šol Primorske, na katerem je 
sodelovalo kar 54 osnovnošolcev 
iz celotne Primorske regije. 
Zmagal je mladi talent Lukas 
Oven Leonard iz Izole s polnim 
izkupičkom točk. Med domačimi 
igralci so posebej izstopali Emin 
Halilović in Tim Kobal, ki sta 
zasedla odlično peto in sedmo 
mesto. 

Nedeljsko, izjemno močno 
odprto prvenstvo Ajdovščina 
Open je privabilo 61 igralcev 
iz različnih držav, med njimi 
Hrvaške, Srbije, Rusije, Ukrajine 
in Slovenije. Ukrajinski šahist 
Maksim Goroškov je osvojil prvo 
mesto, sledila sta mu Novak Pezejl 
iz Srbije in Jan Šubelj iz Slovenije. 
Med domačini je najboljše 
rezultate dosegel Domagoj Bačič, 
ki je zasedel 23. mesto.

Te številke ne le pričajo o 
priljubljenosti šaha med mladimi, 

temveč tudi o izjemnem talentu 
in potencialu, ki ga mladi šahisti 
nosijo v sebi. Ajdovščina se je 
tako v tem vikendu dokazala kot 
mesto, kjer šah cveti, predvsem 
zaradi zagnanosti, strasti in 
trdega dela mladih igralcev.

Šahovski praznik v Ajdovščini je 
bil ob pomoči Občine Ajdovščina, 
sijajen poklon tej starodavni igri 
in izjemen dokaz, da se zanimanje 
za šah med mladimi ne le ohranja, 
temveč tudi raste.

Ajdovščina Open 2023 
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Na občinski praznik je 
Ajdovščina postala gostiteljica 
enega največjih ultra trail tekaških 
dogodkov. Tekmovalci so se 
pomerili na šestih tekmovalnih 
razdaljah. Tekaške poti so bile 
speljane po stezah, utrjenih 
planinskih in drugih poteh, ki 
prečijo reko Vipavo, vodijo skozi 
vinograde in južne grebene 
Vipavskih brd, tem pa je sledil 
epski vzpon na Nanos. Tam so 
tekači lahko uzrli razgled preko 
Julijskih Alp do Jadrana. Ko so si 
s spustom proti Vipavi nekoliko 
odpočili, jih že čakal naslednji 
strm vzpon, ki pa jih je nagradil 
z dih jemajočimi razgledi z roba 
Trnovske planote ter mogočnega 
Čavna. Po še zadnjem spustu so 

trase nato potekale mimo Lijaka 
vse do Svete Gore, prečkale 
smaragdno Sočo ter na Trgu 
Evrope tudi državno mejo, 
od koder jih je trasa vodila na 

Goriški grad v Stari Gorici in se 
nato vrnila po stezi na samostan 
Kostanjevica nazaj v Slovenijo. S 
sodelovanjem v ultra maratonski 
preizkušnji Mestna občina 
Nova Gorica in Občina Gorica, 
simbolno vstopata v dogajanje 
povezano z Evropsko prestolnico 
kulture, ki jo bosta obe občini 
gostili leta 2025.

V soboto je po 12 urah, 57 
minutah in 21 sekundah v 
Ajdovščino pritekel prvi tekač 
od 233 (Matej Pečnik) na 107 km 
progi Centuriom in odprl ciljno 

areno na Policah.
Emperorsko 171-km razdaljo 

je med 80 tekači suverno dobil 
Anže Sobočan s časom 22 h 

32 min. Letos je ponovno na 
drugo mesto uro in pol kasneje 
ob aplavzu domačega občinstva 
pritekel Andi Mamić. 

Naziv Gladiatorja (60 km) 
je med 374 tekači po štirih 
letih šel Korošcu Janezu 
Klančniku, z Markotom 
Tratnikom, dosedanjim serijskim 
zmagovalcem te razdalje, sta se 
celih 60 kilometrov lovila na 
minute, ponekod na sekunde. 
Janez je s preizkušnjo opravil v 
5 urah in 19 minutah, Marko 
je prišel v cilj s parminutnim 
zaostankom. V ženski konkurenci 
je ponovno slavila vrhunska 
domača tekačica Petra Tratnik, ki 
je v absolutni kategoriji pometla 
tudi z moško konkurenco. V cilj 
je namreč prišla kot absolutno 
tretjeuvrščena, s časom 5 ur in 

58 minut. 
30-km razdaljo Legionar 

(rekordnih 739 udeležencev) je 
Matej Letojne pretekel v 2 urah in 
50 minutah, v ženski kategorji je 
zmagala domačinka iz tekaškega 
kluba ŠD Nanos Podnanos Lucija 
Krkoč.

Ena najzahtevnejših tekaških 
prireditev v Sloveniji, ki združuje 
tekmovanja v trail in mestnem 
teku, ter spodbuja pohodništvo 
in tek v naravi, je imela tudi 
bogat spremljevalni program. 
Za glasbo in navijanje ob progi, 
hrano ter pijačo na kar 18 
okrepčevalnicah, so poskrbela 
številna lokalna društva in več 
kot 400 prostovoljcev. Celotno 
dogajanje je bilo moč spremljati 
v živo na FB strani organizatorja.

Foto Gigi Giannella

V Vipavski dolini 1800 tekačev - nove proge navduševale 
tekače z vsega sveta

Med 5. in 7. majem 2023 je v Vipavski dolini potekal že 8. Ultra Trail Vipavska dolina I Feel Slovenia, rekordna udeležba 1800 tekačev in pohodnikov pa je 
pričarala pravi praznik športa na prostem.

Športna tekmovanja članov Društva 
invalidov Ajdovščina-Vipava

V prostorih kegljaškega kluba Proteus v Postojni je potekalo Območno tekmovanje v kegljanju. 
Med kegljači - invalidi se je od dveh predstavnikov našega društva Peter Praček uvrstil na državni 
prvenstvo, ki se je odvijalo na kegljišču Golovec v Celju. Tudi tu se je uvrstil v zlato sredino. 

Naše društvo je bilo 6. maja 
organizator Območnega 
tekmovanja v balinanju, po 
ZDIS koledarju za leto 2023. 
Ponosni smo bili na dodeljeno 
organizacijo, saj je pri prijavi 
velika konkurenca. Večkratna 
orga nizacija  tov rstnega 
tekmovanja, ki nam jo 
zaupa športna sekcija Zveze 
delovnih invalidov Slovenije, 
nam dokazuje, da smo dobri 
organizatorji in izvajalci. V čast 
občinskega praznovanja smo 
vsem udeleženkam simbolično 
podarili rožico.

Letos so se tako z moško 
kot žensko ekipo pomerili 
Medobčinsko društvo invalidov 
Krn - Tolmin, Medobčinsko 
društvo invalidov Goriške, 
Medobčinsko društvo invalidov 
Sežana, Društvo invalidov Piran, 
Društvo invalidov Izola in seveda 
naši ekipi. Žal so zaradi bolezni 

udeležbo odpovedale štiri ekipe. 
Po več urnem balinanju je pokal v 
ženski konkurenci pripadal ekipi 
Društva invalidov Ajdovščina – 
Vipava, pri moških pa so pokal 
osvojili balinarji Medobčinskega 
društva invalidov Goriške. Obe 
zmagovalni ekipi sta se uvrstili 

na državno prvenstvo, ki bo 
potekalo 3. junija v Kranju. 

Čestitke za osvojeno zmago in 
držimo pesti za dobro uvrstitev 
naših balinark še na državnem 
prvenstvu.

Društvo invalidov 
Ajdovščina – Vipava

Prva izvedba teka 
Kucelj Vertical

Štirinajstega maja, na vrhuncu pomladi, so se v Vrtovinu zbrali 
gorski tekači in tekačice v nič kaj pomladanskih razmerah, saj 
jih je pod Kucljem in Čavnom pričakala burja in grozeči oblaki, 
ki so obljubljali padavine. Kljub temu je organizator, društvo 
za kulturo, šport, turizem in razvoj Ortaona iz Vrtovina izvedlo 
svoj premierni tek na Kucelj.

Ob vpisu so se tekači lahko 
pogreli s čajem in kavo ter se 
okrepčali s sladkimi dobrotami. 
Še prehitro je prišla ura štarta teka 
in ob desetih se je 38 udeležencev 
zapodilo po skoraj pet kilometrski 
progi od večnamenske dvorane v 
centru Vrtovina do vrha Kuclja. 
Tek je štel za udeležbo v pokalu 
primorskih gorskih tekov, ki 
združuje ljubiteljske tekače iz 
celotne zahodne Slovenije ter 
severovzhodne Italije.

Najhitrejši tekač, Simon Alič, 
je do cilja kljub mrazu, vetru in 
občasnim kapljam potreboval 
le 45 minut, najhitrejša tekačica 
pa ni bila daleč za njim; 
Varineja Drašler je za isto progo 
potrebovala le štiri minute več.

Po uspešnem teku, ki se je 

končal brez poškodb, so vsi 
udeleženci prejeli topel obrok, 
druženje pa se je nadaljevalo v 
večnamenski dvorani v Vrtovinu, 
kjer je bila tudi podelitev medalj 
in pokalov za zmagovalce.

Kolesarska dirka Slap - Lože 2023
Kolesarski klub Izvir Vipava je 14. aprila organiziral 7. kolesarsko dirko Slap - Lože, ki je štela za 

Pokal Slovenije in cestno državno prvenstvo kategorij amaterji, ženske in master. Trasa je bila 
sestavljena iz razgibanega kroga dolžine 4 km s ciljem v krajši klanec na krogu.

Tekmovanje se je začelo s 
štartom kategorij ženske ABCD 
in master EFGHIJ, kjer so 
tekmovalci morali prevoziti 11 
krogov za skupno dolžino 41 km. 
V tem štartu je bil med člani Izvira 
najbolje uvrščen Robert Likar s 3. 
mestom v skupni razvrstitvi in 2. 
mestom v kategoriji master E. V 
isti kategoriji je nastopal tudi Aleš 
Krapež, ki je zasedel 6. mesto. 
Znotraj svojih kategorij so se na 
stopničke uvrstili tudi Lucjan 
Premrn z 2. mestom pri master 
F, Boris Fabjan z 2. mestom pri 
master H in Ivan Mihovilović z 
3. mestom pri master I.

V drugem štartu in nekoliko 
boljših vremenskih razmerah 
so nastopili amaterji in master 
ABCD, kjer so prevozili 17 krogov 
za skupno dolžino 63 km. Tu je 
bil naš najbolje uvrščen Mitja 
Klavora s 4. mestom v skupni 
razvrstitvi in 2. mestom v 

kategoriji master B. V kategoriji 
master A je Borut Terčon osvojil 
8. mesto, v kategoriji master D pa 
je Boštjan Ferjančič končal na 4. 
mestu. V kategoriji amaterji smo 
imeli štiri tekmovalce na prvih 
osmih mestih, kjer je naslov 
državnega prvaka osvojil Timotej 
Bavec, tik pod stopničke se je na 
4. mesto uvrstil Tilen Črnigoj, 

Maj Starič je končal na 6. mestu 
in Anej Likar na 8.

Ne smemo pa pozabiti na 
ostale člane kluba, ki so pomagali 
pri organizaciji in izvedbi 
tekmovanja. Kljub dežju so 
poskrbeli za odlično organizacijo 
in dobro počutje vseh udeleženih.

Lucjan Premrn

Na pot smo se podali v 
zgodnjih jutranjih urah, saj smo 
se ob 9.00 že predstavili s prvo 
tekmovalno točko We are one. 
Ta je na novo, v letošnji sezoni 
formirana tekmovalna skupina 
Pionirji Street show, kateri so 
na tekmovalnih odrih stali šele 
drugič, so pa tako kot že na prvem 
festivalu tudi tokrat osvojili zlato.

Nadaljevali so Pionirji hip hop 
s točko Tornado in si priplesali 
1. mesto ter vstopnico za TOP 
6, kjer so po ponovno odplesani 
koreografiji poželi aplavz za 
nehvaležno vendar več kot 
odlično 4. mesto med šestimi 
najboljšimi skupinami celotnega 
festivala. Deklice iz skupine 
Bombice so z najiskrenejšem 
otroških izrazom in solzicami 
sreče prejele pokal za 1. mesto. 
Bombice je skupina sedmih deklic 
iz skupine Tornado, ki na IDO 
tekmah nastopajo v kategoriji 
malih otroških skupin.

Na tekmovalnem podiju je 
prvič stala Inja Šinigoj s točko 
My colours in si v Street show 
kategoriji priplesala 1. mesto ter 
dobila posebno pohvalo in pokal 
za najkreativnejšo točko celotnega 
festivala. V isti kategoriji je 
tekmovala tudi Ella Avdibašič in 
na stopničkah stala takoj za Injo. 
V Street showu za ADC tekmuje 
tudi Zoja Volk, in sicer v članski 
konkurenci in je (tudi) na tem 
festivalu zažarela v zlatu.

Tekmovali so tudi Piloti, ena od 
dveh ADC mladnskih formacij v 
letošnji sezoni in zmagali v svoji 
kategoriji ter osvojili 5. mesto 
med najboljšimi.

V članski kategoriji so sodnike 
prepričali Divertirse, premagali 
konkurenco, bili izbrani v TOP 
6 ter zmagali kot najboljša točka 
festivala, priplesali pa so si tudi 
denarno nagrado.

Mala članska skupina Benzen je 
stala na najvišji stopnički, ravno 
tako pa tudi brata Kolar Tratnik, 
ki sta dvignila na noge celo 
tribuno, dobila posebno pohvalo 

in pokal za najboljša plesalca 
festivala, denarno nagrado in 
pokal za 3. mesto celotnega 
festivala.

Drugič v letošnji sezoni so se 
tekmovanja udeležili tudi Člani 
2, s točko W-Element, poimensko 
sicer ista kot lani, seveda pa s 
popolnoma novo koreografijo. 
Priplesali so pokal ter medalje 
obarvane v zlato. Največja radost 
in hkrati presenečenje pa je bilo 6. 
mesto v zaklučnem delu festivala 
Master gala ali Top of.

Vse naštete koreografije so se 
predstavile z več ali manj hip hop 
elementi, gibi; koreografijami. 
Tudi street show bi lahko 
predstavili tako, le da se pri tej 
kategoriji predstavlja tudi zgodba 
in predvsem izraznost v njej.

To pa še ni vse, kajti predstavila 
se je tudi nova plesalka Tina 
Kogoj in sicer s Twirling točko 
Didn't know what love could be 
in v Open senior solo osvojila 1. 
mesto.

Iskrene čestitke vsem!
V ADC se vsi trenerji, vodja, 

administratorka ter vsi ostali 
člani ekipe trudimo, da je naša 
družina vesela in zadovoljna. 
Pomembno nam je, da plesalci iz 
tedna v teden rastejo na plesnem 
področju ter seveda tudi kot 
otroci ali odrasli ljudje, ki znajo 
sprejemati vzpone in padce in to 
dokazujejo v svetu, na tekmah, na 
splošno v življenju.

Če si želite postati del naše 
družine, se nam lahko pridružite!

ADC plesalci z 
izvrstnimi rezultati

Wajdušna! ADC ponovno prinaša v našo lepo zeleno dolinico 
en kup zlata. S ponosom, hvaležnostjo in neznanskim veseljem 
sporočamo, da smo več kot uspešno zaključili tekmovalni dan v 
Crikvenici, 13. 5. 2023 na European Dance Ošen festivalu.

Mlinotest 2023 - 43 m - 51 sekund
V sklopu praznovanja 60 letnice GRC Ajdovščina smo gasilci in jamarji organizirali tekmovanje 

v žemarjenju na Mlinotestov silos.
Gasilci, jamarji, gorski reševalci, 

vojaki, policisti, delavci na višini, 
arboristi (urejevalci drevesnih 
krošenj) za premagovanje vertikal 
uporabljamo vrvno tehniko. 
Spuščamo se s pomočjo vrvne 
zavore. Tu večino dela opravi 
težnost in zato je spuščanje 
nenaporno. Po vrvi se vzpenjamo 
s pomočjo prižem. Zato to 
tehniko imenujemo žemarjenje. 
Pri tem težnost premagujemo s 
silo mišic. To je tisti bolj naporen 
del vrvne tehnike. Pri spuščanju 
in žemarjenju je plezalec vedno 
vpet v vrv in je zato varen pred 
padcem. Tekma je bila istočasno 
vaja, kondicijski trening in 
druženje različnih služb zaščite 
in reševanja.

Na tekmo se je prijavilo 5 
tekmovalk in 26 tekmovalcev. 
Na Mlinotestovem silosu smo 

pripravili štiri vzporedne 
vrvi, kjer je vseh 31 tekmovalk 
in tekmovalcev opravilo 
kvalifikacije. Najboljše štiri 
tekmovalke so se uvrstile v finale, 

v moški konkurenci pa je osem 
najboljših šlo v polfinale in nato 
štirje najhitrejši v finale. Finalisti 
so tako 43 m splezali trikrat. 
Zmagovalec v moški konkurenci 
in rekorder proge z 51 sekundami 
je bil Matic Di Batista iz Ljubljane, 
pri ženskah je bila najhitrejša 
Špela Borko s časom 1.45.

Domači tekmovalci so bili Irena 
Krajniger PGD Ajdovščina, Blaž 
Mlečnik, Dušan Koren, Renato 
Flego GRC Ajdovščina, Franko 
Bajc, Oto Benko, Andrej Kristan, 
Bogomir Remškar in z minuto in 
5 sekundnim časom Edi Benko 
iz Jamarskega društva Danilo 
Remškar Ajdovščina. 

Za najmlajše smo premierno 
predstavili jamarski poligon. 
Zaradi interesa je bila nekaj časa 
pred 'leseno jamo' cela vrsta.

Božo Remškar
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Prijetna popestritev dogajanja 
ob prazniku občine Ajdovščina, 
kot nekakšno okno v svet, je 
bila letošnja posebna radijska 
zgodba. Kar deset dni se je 
vila z Lavričevega trga, kjer je 
imel Radio Robin velik, steklen 
studio, prek radijskih valov, v 
dom slehernega poslušalca na 
Ajdovskem. Popestritev je bila 
dobrodošla predvsem zato, ker 
smo lahko v dobrem tednu dni 
spoznali najrazličnejše snovalce 
zanimivih vsebin v občini, 
pa tudi občinske nagrajence 
in njihovo vpetost v delo in 
življenje, predstavljene so bile 
aktualne zgodbe in dogodki, 
ki so bili umeščeni v praznični 
program. Predvsem mladi so bili 
tisti, ki so rade volje povedali, 

kako je zanje poskrbljeno doma, 
predvsem pa kako radi živijo 
in ustvarjajo v Ajdovščini, kjer 
se mladinski politiki namenja 
čedalje več pozornosti. Mladi 
pevci, združeni v pevske zbore, in 
športniki najrazličnejših klubov 
so pokazali svoje talente in se 
skupaj z odgovornimi veselili 
dosežkov. Rade volje so povedali, 
zakaj imajo Ajdovščino radi, 
obenem pa se še potegovali za 
poletno osvežitev – sladoled za 
vse poletje. 

Radijski studio na Lavričevem 
trgu pa je bil le začetek ajdovske 
radijske zgodbe. Že teden dni za 

tem je Radio Robin v prostorih 
nekdanjega radia Nova odprl 
podružnični studio, v katerem 
se bodo zvrščali gostje iz 
Vipavske doline, občasno pa bo 
iz Ajdovščine tekel tudi radijski 
program. Predvsem pa bo radijski 
studio v Ajdovščini namenjen 
novinarskim kolegom, ki bodo 
spremljali dogajanje v občini in 
širše. 

Na dnevu odprtih vrat se je 
zvrstilo veliko obiskovalcev, od 
najmlajših do ljudi, ki so vpeti 

v lokalno dogajanje v občini, 
tudi mimoidoči so se z veseljem 
posladkali in poklepetali z 

radijskimi ustvarjalci in jih na 
pot podružničnih prostorov 
pospremili z besedo - srečno! 
Ekipa je bila še zlasti vesela 
dobrodošlice ajdovskega župana 

Tadeja Beočanina, ki je v etru 
povedal: »Mi smo veseli vsakega, 
ki nas, ne samo obišče, ampak 
se pri nas tudi ustali, enako ali 
še bolj smo veseli radia Robin, 
ki je prišel na naše območje. To 
bo zagotovo imelo pomembne 
pozitivne učinke v lokalni 
skupnosti. Poznalo se bo na 
naši prepoznavnosti, tako nas 

kot občine, 
pa tudi naših 
podjetij in 
naših ljudi, 
po drugi 

strani pa gre za pomemben kanal 
obveščanja naših prebivalk in 
prebivalcev in verjamem, da bo 
čedalje bolj poslušan na naših 
domačih sprejemnikih.«
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Radio Robin v Ajdovščini

Tudi letos smo se Gabrci zbrali 
in s skupnimi močmi postavili 
mlaj. Lepo je videt, da tudi mlajšo 
generacijo zanima postavljanje 
mlaja. Z iskrivimi očmi in z željo, 
so čez dan izbrali najlepši mlaj, 
ga okrasili in zvečer ob prijetnem 
druženju z glasbo in hrano 
postavkli. Zelo pridni so bili tudi 
najmlajši vaščani, ki so postavili 
tudi svoj "mini mlaj", prav tako 
pa je potekala podelitev najbolj 
zvestim pohodnikom, v akciji od 
Gaberji do Triglava.

KS Gaberje 

Postavljanje mlaja 
Gaberje

Ajdovščina

Goriška 64, obrtna cona Gmajna, 

ODPIRALNI ČAS:
pon - pet: 8:00 - 17:00

sob: 8:00 - 12:00

Ugodni nakupi za člane kluba Kalia!
Včlanite se lahko na vseh prodajalnih 

mestih Kalia ali na www.kalia.si

Bogata ponudba rastlin za zasaditev 
vrta ter urejanja okolice doma.


